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Franc Zadravec - novi predsednik 
OKSZDLPtui 

Člani občinske konference 
SZDL Ptuj so na seji v 
ponedeljek soglasno razrešili 
dosedanjega predsednika Sta
nka Lepeja, ki je prevzel 
dolžnost direktorja Ptujske 
tiskarne in prav tako soglas
no izvolili novega predsed-
nSca OK SZDL Ptuj in sicer 
IRANCA ZADRAVCA, dipl. 
politologa, pomočnika direk
torja Mercator Panonija Ptuj, 
ki je že doslej opravljal 
d)lžnost podpredsednika OK 
SZDL. Novo funkcijo pred
sednika OK SZDL Ptuj bo 
Franc Zadravec opravljal pro
fesionalno. 

Franc Zadravec se je rodil 
3. decembra 1939 v Lahon-
cih pri Ormožu. Po končani 
osnovni šoli se je odločil za 
trgovski poklic in je v Ptuju 
končal poklicno šolo za 
prodajalce. Takoj se je začel 
aktivno udejstvovati v druž
benopolitičnem življenju. Že 

leta 1958 je bil izvoljen za 
predsednika občinskega ko

miteja ZMS Ptuj in je to 
ddžnost uspešno opravljal do 
odhoda na odsluženje kad
rovskega roka. Po pr^odu iz 
JLA je bil ponovno izvoljen 
za predsednika OK ZMS 
Ptuj. Za tem je končal prvo 
stopnjo visoke šole za soci

ologijo, politične vede in 
novinarstvo, kot izredni slu
šatelj pa še II. stopnjo 
FSNPV. 

Poleg zahtevnega dela v 
OK ZSMS in pozneje pri 
podjetju Mercator-Panonija 
Ptuj, je bil izredno družbeno 
aktiven na raznih področjih. 
Med drugim je bil poslanec 
skupščine SRS, član komite
ja OK ZKS in predsednik 
komisije za organiziranost in 
razvoj ZK, predsednik komi
sije za samoupravno zakono
dajo pri SO Ptuj in je 
opravljal še več drugih odgo
vornih dolžnosti. Sedaj je 
tudi član častnega razsodišča 
ZK Slovenije in član več 
komisij pri komiteju OK 
ZKS Ptuj. 

Njegovo 20-letno aktivno 
politično delo na razhčnih 
področjih družbenega življe
nja in bogate izkušnje, ki si 
jih je ob tem pridobil, je 
trdno zagptovilo, da bo kot 
predsednik OK SZDL -
enotne fronte vseh delovnih 
ljudi in občanov - usmerjal 
družbenopolitično delo tako, 
da se bodo krepili družbeno
ekonomski odnosi na podlagi 
ustave in zakona o združe
nem delu, samoupravljanje 
kot celovitosti delegatdcega 
sistema in sploh delovanje 
SZDL v sistemu socialistične 
demokracije. To potrjuje tudi 
dejstvo, da je kot kandidat 
d)bil polno podporo v kra- j 
jevnih konferencah SZDL, v 
ZKS in v vseh drugih 
družbenopolitičnih organi
zacijah. 

Osrednje vpraSanjc razprave na 
5. redni seji občinske konference 
SZDL Ptu j , ki se je sestala v 
ponedeljek 26. septembra, je bila 
vloga in naloge SZDL in sindika
tov pri organiziranju potrošnikov 
in njihovih svetov. Zaradi tega so 
na seji sodelovali tudi predstavniki 
trgovskih podjetij in delovnih 
organizacij s področja storitvenih 
dejavnosti, prav tako pa tudi 
predsedniki svetov KS in predsed
niki potrošniških svetov. 

Na seji je bilo skupno dogovor
jeno, da so krajevne skupnosti in 
organizacije SZDL nosilke akcije 
organiziranosti svetov potrošni
kov . V o k v i r u S Z D L se t ud i 
močno izpostavlja vloga in naloge 
sindikatov, saj je organiziranost 
potrošnikov p o m e m b n a samo
u p r a v n a o b l i k a u r e s n i č e v a n j a 
samoupravljanja delovnih ljudi v 
O Z D in v K S . U r e s n i č e v a n j e 
ustave in zakona o združenem d d u 
se odraža v povezovanju interesov 
proizvajalcev kot potrošnikov t am, 
kjer delavec živi in dela. 

Organizacije SZDL in sindikatov 
morajo dajati politično pobudo in 
pomoč, da se uveljavi ta oblika 
samoupravljanja delovnih ljudi 
kot potrošnikov in da se organi
z i r a n i m p o t r o š n i k o m o m o g o č i 
neposredno soodločanje o vpraša
njih, ki zadevajo njihove življen-
ske interese. 

Dogovorili so se za naslednje 
konkretne naloge: 

— sklicati zbore potrošnikov in 
na njih izvoliti po delegatskem 
nače lu svete p o t r o š n i k o v ko t 
temeljno obl iko organiziranosti 
potrošnikov; 

— v tistih krajevnih skupnostih, 
kjer še niso ustanovili svetov 
potrošnikov naj KO SZDL takoj 
pričnejo z akcijo za ustanovitev; 

— sveti potrošnikov naj delujejo 
kot oblika delovanja krajevnih 

skupnosti, kjer se določi njihovo 
mesto, vsebina, oblike in metode 
dela; 

— statute krajevnih skupnosti je 
treba dopolnit i z določilom ustave 
in zakona o združenem delu glede 
opredelitve delovnega področja 
svetov potrošnikov, analizirati 
d o s e d a n j e s t a n j e in i zde l a t i 
programe dela svetov potrošnikov; 

— svet i p o t r o š n i k o v na j 
ustrezajo strukturi potrošnikov 
posamezne krajevne skupnosti in 

naj štejejo od 10 do 30 članov 
(poleg starostne in socialne struk
ture upoštevati tudi naselja, dejav
nosti ipd.); 

— določiti je treba tudi število 
delegatov za aktivnost konference 
svetov potrošnikov. 

Izvršni odbor predsedstva OK 
SZDL Ptuj bo imel vlogo iniciativ
nega odbora do konsti tuiranja 
konference svetov potrošnikov pri 
OK SZDL. 

F F 

1. kolo evropske super lige 

Nocojpazares 
Srečanje med Jugoslavijo in Nizozemsko 

se bo pričelo danes ob 17. uri 
Ljubitelji športa, posebno še 

namiznega tenisa so verjetno že 
precej nestrpni. Kako tudi ne bi 
bili, saj b o d o videli nocoj v športni 
dvorani Mladika v Ptuju, zanimi
vo srečanje, katerega končni izid je 
težko napovedati . Nizozemska se 
je kot zmagovalka prve skupine v 
prvenstvu 1976/77 uvrstila v super 
ligo, kjer je naša reprezentanca 
osvojila šesto mesto med osmimi 
ekipami. 

Ob pisanju tega članka še nismo 
vedeli dokončnih postav obeh 

Eržebet Palatinuš 

reprezentanc. Pričakujemo, da bo
do nocoj nastopili naslednji igralci 
in igralke: 

Jugoslavija: Antun Stipančič, 
Milivoj Karakaševič in kot rezerva 
Zoran Kosanovič pri moških in pri 
dekletih pridejo v poštev Eržebet 
Palatinuš in Branka Batinič; 

Nizozemska: Bert van der Helm 
in Nico van Slobbe in kot rezerva 
Bert Shoofs pri posameznikih ter 
Bettine Vriesekoop ali Mariane 
van der Vliet pri posameznicah; 

Stipančiča vsi dobro poznamo, 
saj je za Surbekom drugi najbolje 
uvrščeni Jugoslovan na svetovni 
jakostni lestvici. Karakaševič je 

državni prvak za sezono 1976/77, 
enako velja tudi za Branko Bati
nič. 

Van der Helm je večkratni prvak 
Nizozemske, Bettine Vriesekoop 
pa je letošnja evropska mladinska 
prvakinja. Skratka , ti podatk i 
dovolj zgovorno pričajo, da se 
nam obeta kvalitetna prireditev. 

Srečanje, katerega organizatorji 
so p r i z a d e v n i č lan i n a m i z n o -
teniškega kluba Petovia iz Ptuja , 
se bo pričelo s kratkim protokolar
nim programom. Tekmovalce, 

vodstva ekip, sodnike, delegate in 
ostale goste bo pozdravil predsed
nik skupščine občine Ptuj Branko 
Gorjup. 

Za vsako reprezentanco bodo 
nas top i l i dva p o s a m e z n i k a in 
posameznica. Dvoboj bo potekal 
takole: najprej dve srečanji moških 
p o s a m e z n o , n a t o s r e č a n j e 
posameznic, moških dvojic, meša
nih dvojic in proti koncu ponovno 
dve srečanji posameznikov. 

O b i s k o v a l c i b o d o l a h k o v 
dvorani ali pa ob vstopu kupili 
značko prireditve in bilten z vsemi 
podatki o srečanju. Preostane 
nam, da si to srečanje vsekakor 
ogledamo! 1. kotar 

Ocenili priprave na volitve 
Pred dnevi so v Ormožu na obč insk i konferenci socialistične zveze 

ocenili evidentiranje možnih kandida tov za volitve, k i b o d o prihodnje 
k t o , predvidoma sredi marca. 

V krajevnih skupnost ih so evidentiranje skoraj v celoti opravili, 
razen v krajevni skupnost i Velika Nedelja in Miklavž, kjer morajo 
akcijo n e m u d o m a začet i . V obč in i Ormož so t a k o do zače tka 
septembra evidentirali 852 možnih kandida tov . Od tega je 17 
ods to tkov mladih, 28,6 ods to tkov žensk, 71,4 ods to tkov moScih in 
25,5 ods to tkov članov ZK. St ruktura možnih kandida tov j e p o oceni 
predsedstva OK SZDL Ormož zadovoljiva. Nikakor pa ni zadovoljivo 
stanje v delovnih organizacijah. Tako je iz združenega dela premalo 
mladih, saj j ih j e komaj 24,5 ods t . , prav tako je z ženskami, katerih j e 
samo 34,4 o d s t Med možn imi kandida t i VL združenega dela je največ 
kvalificiranih delavcev (36,5 ods t . ) , nekvalificiranih delavcev p a je le 
3,7 ods to tkov . 

Sklenili so, da bo po t r ebno akcijo evidentiranja nadaljevati in v 
nekaterih delovnih kolektivih še pospešit i , predvsem v tistih temeljnih 
organizacijah združenega dela in krajevnih skupnosti l i , kjer akcija še ni 
stekla- zk 

Osnutek predloga sprememb in dopolnitev družbenega dogovora o oblikovanju 
in izvajanju štipendijske politike 
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ODGOVORNO V JAVNO RAZPRAVO 
Prejšnji torek se je v Ptuju sestal 

izvršni odbor skupne komisije 
p o d p i s n i c s a m o u p r a v n e g a 
sporazuma o štipendiranju učencev 
in študentov občine Ptu j . Osrednje 
v p r a š a n j e j e bi la o b r a v n a v a 
polletnega poročila o opravljenem 
delu na področju štipendiranja. 

Pri tem je bilo ugotovljeno, da 
so se organi za štipendiranje na 
o b m o č j u SR S loven i j e d o k a j 
zavzeto lotili nalog v zvezi s 
spremembami družbenega dogovo
ra o štipendiranju, v poenotenju 
evidenc, hkrati pa so pravočasno 
oblikovali stališča do razpisa, 
izračuna in podelitve štipendij za 
š o l s k o le to 1 9 7 7 / 7 8 . Vel ja 
poudari t i , da zaenkrat metoda 
izračuna štipendij v tem šolskem 
letu ostane enaka kot doslej , da je 
za nove prosilce za štipendijo iz 
z d r u ž e n i h s r eds t ev se lekc i j sk i 

menamzem 2.162 dinarjev dohod
ka na d r u ž i n s k e g a č l a n a , da 
življenski stroški ostanejo enaki , t. 
j . 2.100 din za študente in 1.950 
din za učence in da ostanejo enake 
odbitne postavke vozačem, tistim, 
ki stanujejo v kraju šolanja in tis
t im , ki p r e j e m a j o k a d r o v s k e 
štipendije. 

Posebno skrb so na seji namenili 
javni razpravi o osnutku predloga 
sprememb in dopolnitev družbene
ga dogovora o oblikovanju in 
izvajanju štipendijske politike v 

Sloveniji. Ta javna razprava 
.nora bi t i k o n č a n a d o k o n c a 
oktobra letos. Dogovorili so se, da 
bosta nosilca javne razprave v 
z d r u ž e n e m delu o r g a n i z a c i j e 
sindikatov in ZSMS, dejavno pa se 
bo vključil tudi klub ptujskih 
š t u d e n t o v . V o r g a n i z a c i j a h 
združenega dela bodo razpravljali 

o osnutku skupno s temeljnimi 
delegacijami, saj bo o tem pozneje 
spregovoril tudi zbor združenega 
dela skupščine občine P tu j , ki se 
bo sestal okroe 25. oktobra . 

Za tem se bo sestala še skupšči
na skupne komisije podpisnic 
s a m o u p r a v n e g a s p o r a z u m a za 
občino Ptuj in ocenila vse zbrane 
predloge, ki bodo dani v javni 
razpravi in j ih posredovala skupni 
komisiji. 

Na seji so dali poseben pouda
rek vprašanju kadrovskih štipen
dij. Prav kadrovske štipendije so 
osnova za štipendiranje, zato bi 
m o r a l k a d r o v s k o š t i p e n d i j o 
p r e j e m a t i p r e t e ž n i del n o v i h 
k a d r o v , ki j i h p r e d v i d e v a j o 
p r o g r a m i r a z v o j a p o s a m e z n i h 
organizacij združenega dela, skup
nosti in dejavnosti . Zal smo na 
tem področju v ptujski občini 

m o č n o v z a o s t a n k u . T o 
najzgovorneje potrjuje podatek, 
da je letos bilo na območju ptujske 
občine razpisanih skupno le 182 
kadrovskih štipendij za učence, 
dijake in študente, za štipendijo iz 
združenih sredstev pa je zaprosilo 
skupno 431 novih prosilcev, od teh 
jih je 48 odpadlo zaradi selekcij-
skega m e h a n i z m a , 383 pa j e 
upravičenih do štipendije. 

Velja še omeniti štipendiranje iz 
Titovega sklada. Tudi tu ne znamo 
izkoristiti vseh možnost i . Iz ptuj
ske občine so letos bili predlagani 
le trije, vsem trem je bila štipendi
ja tudi odobrena , naknadno pa je 
vložen predlog še za enega kandi
data. Na seji so člani izvršnega 
odbora skupne komisije menili, da 
je tudi na to treba opozoriti v javni 
razpravi, zlasti še na nekoliko to

ga merila. hrunc hideršek 

prodajalna Ptuj 

V a m pr iporoča ve l iko izbiro 
nov ih jesenskih m o d e l o v m o 
ške , ž e n s k e in o t r o š k e o b u t v e , 
u s n j e n e konfekc i je in k o n f e k 
cije iz u m e t n e g a m a t e r i a l a , 
vse vrste ga lanter i je in špor t 
nih a r t i k lov . 

Prejeli smo že novo kolekcijo smu
čarskih kompletov in smučarske 
čevlje. 
izkoristite prodajo na kredit! 

Za obisk se toplo priporočajo! 
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Potrošnik 
v sistemu 

samoupravljanja 
v sedanji stopnji razvoja socialistične demokracije, kjer se delov

ni ljudje organizirajo v temeljnih samoupravnih interesnih skupnos
tih, ima pomembno vlogo organiziranost delovnih ljudi kot porabni
kov in potrošnikov storitev. Sveti potrošnikov so dejansko 
uresničevanje ustave in zakona o zdruienem delu, ki v 23. členu dolo
ča: 

,, Občani kot potrošniki blaga in uporabniki storitev imajo pravi
co, da se samoupravno organizirajo v krajevnih in družbenopolitičnih 
skupnostih ali kako drugače, da vplivajo na razvoj proizvodnje in 
storitvenih dejavnosti, ki zadovoljujejo njihove potrebe, da 
preprečujejo monopol oziroma zlorabo monopolnega poloiaja in da 
zavarujejo druge svoje interese. 

Organizacije združenega dela, ki proizvajajo oziroma prodajajo 
blago in opravljajo storitve za neposredno porabo občanov, morajo 
ustvariti pogoje in vzpodbujati organizacije potrošnikov blaga oziro
ma porabnike storitev za raziskovanje in ugotavljanje njihovih potreb 
in interesov ter za planiranje in usklajevanje odnosov med proizvod
njo in porabo na trajnejši podlagi..." 

Ne glede na to, da še ni posebnega predpisa, ki bi urejal naloge in 
vlogo organiziranih potrošnikov, je dovolj zakonitih osnov in 
političnih stališč za učinkovito organiziranje potrošnikov. Pri tem 
moramo paziti, da ne bodo zaščiteni samo ožji interesi potrošnikov, 
temveč, da se zaščitijo širši interesi vseh dejavnosti, ki delujejo za 
oskrbo prebivalstva: trgovina, gostinstvo, obrt, komunala, družbena 
prehrana, servisi in podobno. 

Potrošniki, ki se samoupravno organizirajo, morajo zavarovati 
svoje interese in vplivati na razvoj proizvodnje blaga in storitvenih 
dejavnosti, za izboljšanje in racionalizacijo preskrbe. Doseči morajo 
samoupravno družbeno povezanost delavca-proizvajalca in delavca-
potrošnika, vzpostaviti neposredni samoupravni odnos med njegovim 
delom in zadovoljevanjem njegovih potreb. S trajnimi dohodkovnimi 
in planskimi povezavami med proizvodnjo, trgovino in potrošnjo 
doseči take odnose, ki ustrezajo našemu samoupravnemu 
socialističnemu sistemu. Skozi varstvo potrošnikov vplivati tudi na 
socialno politiko in politiko gospodarske stabilizacije pri urejanju 
življenjskih in delovnih razmer delovnih ljudi in občanov. Stališča 
potrošnikov morajo najti mesto v družbenih dokumentih, kar je v 
delegatskem sistemu možno doseči zelo hitro. 

Samoupravno organizirani potrošniki v krajevni skupnosti so prav 
gotovo zainteresirani za povezanost na določenem območju in v okviru 
občine, da problematiko enotno rešujejo in dosegajo boljše rezultate. 
Skozi delegatski sistem splošnih delegacij samoupravnih interesnih 
skupnosti lahko problematiko povezujejo na tista področja 
samoupravne organiziranosti in dela, kjer se lahko problemi rešujejo. 
Občinska konferenca svetov potrošnikov pa naj bo povezava z vsemi 
dejavniki v občini za smotrno urejanje perečih vprašanj preskrbe in naj 
bo najvišja stopnja organiziranih potrošnikov v občini. 

Delo svetov potrošnikov in njihove akcije za odpravo pomanjklji
vosti morajo spremljati tudi družbeno-politične organizacije, predvsem 
SZDL, ki naj daje pobudo za akcije, za spremembe in dopolnitve pred
pisov v občini, republiki, v interesni skupnosti in drugje. Za dobro de
lovanje svetov potrošnikov so potrebne tudi pravočasne, objektivne in 
celovite informacije, zlasti še o oblikovanju cen proizvodov, storitev, o 
standardih, izbiri in kvaliteti blaga, normativih itd. Za enotnost infor
macije bi lahko občasno v Tedniku, pa tudi v gradivu organov občinske 
skupščine, objavljali take informacije. 

Zbor potrošnikov je oblika organiziranega delovanja potrošnikov, 
ki bi naj prek svojih organov — svetov potrošnikov sodelovali pri za
snovah razvoja kraja, pri oblikovanju načrtov za gradnjo 
stanovanjskih naselij, oblikovanju cen stanovanjskih, komunalnih in 
drugih storitev, pri odločanju standardov in podobno. Svet potrošni
kov v krajevni skupnosti bi moral imeti izdelan pregled prodajaln, go
stinskih, obrtnih in drugih zmogljivosti oskrbe potrošnikov, zmoglji
vosti servisov za razna popravila, za domačo obrt, ki jo nujno potrebu
jemo. Sveti KS bi morali tudi ugotoviti dejanske potrebe po posamez
nih deficitarnih dejavnostih, predlagati povečanja zmogljivosti in iskati 
najboljše rešitve skupaj s prizadetimi organizacijami združenega dela, 
skozi delegatski sistem in razreševanje tega predvideti v planih razvoja 
krajevne skupnosti. 

Na podlagi tako izkazanih proizvodnih, prodajnih, storitvenih, 
prometnih in drugih potreb predlagati delavcem v združenem delu in 
njihovim samoupravnim organom skupne dogovore in sporazume. V 
njih naj bodo določila o stabilni preskrbi, izbiri, strukturi in kakovosti 
proizvodov in storitev široke porabe, o cenah blaga in storitev, o loka
cijah prodajaln, delovnem času in o drugih vprašanjih, pomembnih za 
oba partnerja. Upoštevani morajo biti obojestranski interesi in realne 
možnosti, ob tem pa družbeno-ekonomsko utemeljeni. 

V skladu s tem bo treba statute krajevnih skupnosti dopolniti z 
določili o vlogi in nalogah potrošniških svetov, kar bo pripomoglo k 
trajnejšemu usklajevanju interesov potrošnikov in proizvajalcev. Sta
tut naj določi število, delovanje in način volitev sveta potrošnikov in 
njihovo osnovno vsebino delovanja, podrobnosti pa naj ureja 
poslovnik o delovanju sveta potrošnikov. Posebej mora biti določeno 
komu vse je treba posredovati ugotovitve sveta potrošnikov. 

Občinska konferenca SZDL Ptuj je v maju letos, po krajevnih 
konferencah SZDL, v vseh krajevnih skupnostih organizirala anketo o 
sestavi in delovanju svetov potrošnikov. V anketi je 11 krajevnih kon
ferenc SZDL dalo nekaj koristnih predlogov, kijih naj sveti pri svojem 
delu upoštevajo. Med drugim so predlagali, da bi za člane sveta potro
šnikov organizirali posebni seminar, da bi spoznali način delovanja, 
pravice in dolžnosti. Na zbore potrošnikov, seje in sestanke se naj po
vabi predstavnike organizacij združenega dela s področja dejavnosti o 
kateri bo tekla razprava, da lahko sproti pojasnijo posamezne zadeve 
oziroma poskrbijo, da se pomanjkljivosti odpravijo. 

Sveti potrošnikov bi naj imeli vpliv tudi na odkup kmetijskih pro
izvodov in živine, na založenost prodajaln ipd. Skupščinski organi in 
interesne skupnosti naj bi delegacijam in krajevnim skupnostim poši
ljali potrebno gradivo o politiki na posameznih področjih. Občane je 
treba tudi širše obveščati o delu potrošniških svetov, o njihovih nalo
gah, pravicah in obveznostih. Na ravni občine pa bi se naj ustanovil or
gan, ki bi povezoval svete potrošnikov. 

Na nekatere od teh predlogov so že dani odgovori, mnogo stvari 
pa bo treba še rešiti in k temu pritegniti sredstva obveščanja, interesne 
skupnosti, organizacije združenega dela, predvsem pa politične organi
zacije — SZDL in sindikate. 

Franc Zadravec 
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PobrateniArandjelovac v Srbiji je praznoval 
v Arandjelovcu v Srbiji, mes to 

ima danes okrog 22 t isoč 
prebivalcev, so naši ljudje, 
pregnani iz svojih domov, v 
najtežjih dneh druge svetovne 
vojne našli toplo zavetje gosto-
^ubnih srbskili družin, k i so j ih 
sprejele k o t svoje brate, delile z 
rgimi zadnji košček k i u h a . , , 

Tudi danes po 32. letih se ni 
ničesar spremenilo. Vojna , ki je 
zbližala Slovence iti Srbe, Ptujča-
ne in Arandjelovčane, je že daleč 
za namL Vezi stkane v n ^ t e ž j i 
preizkušnji naših na rodov in 
narodnost i pa se kljub več 
desefletjem niso p r e t r g a t . Občini 
Ptuj in Arandjelovac sta se v letu 
1972 pobrat i l i in tega le ta sta bili 
tudi slovesno podpisani listini, ki 
sta omenjeni mesti , občane in 
delovne ljudi ptujske občine in 
Sumad^e, še tesneje zbližali, 
predvsem p a zadolžili mlade 
generacije, da ne b o d o nikoli 
pozabile, da je bra ts tvo in 
eno tnos t jugoslovanskili narodov 
tudi naša svoboda, h i t rgš i razvoj 
samoupravnega socialističnega si
stema, naša varnost in vera v še 
lepši jutrišnji dan. 

Letošnjih slovesnosti ob občin-
dcem prazniku v Arandjelovcu se 
je udefežila tudi pet-članska 
delegacija občine P tu j , k i j e 
prisostvovala številnim priredit
vam. 

V okvim občinskega praznika, 
19. september jih ^ o m i n j a na 
dan, k o je bil pred 32. leti 
Arandjelovac osvobojen, so odprli 
dve novi veterinarski ambulant i , 
tri k i lometre asfaltirane ceste, 
novo štiri razredno osnovno šolo, 
oddelek bolnišnice in pripravili še 
več drugih pol i t ičnih in ku l tu rn ih 
manifestac^. 

Na slovesnem zasedargu občin-
s k e s k u p š č i n e in d r u ž b e n o p o l i t i č 
nih organizacij so nčqzasiužnejšim 
gospodarskim organizacijam, usta
novam in posameznikom, podelili 
letošnje septembrske nagrade za 
številne uspehe in dosežke, k i j i h 
ta obč ina v Šumad^ i beleži v 
zadnjih let ih. 

Podpredsednik skupščine obči
ne Ptuj - O to P O L I C , ki je vodil 
ptujsko delegacqo, j e o letošnjem 
obisku v Arandjelovcu d g a l : 

„Ne bom verjetno povedal nič 
novega, če rečem, d a j e govoriti o 
vtisili, k i j ih imajo nase ddegaci je , 
ki obiskujejo p o b r a t e n o o b č i n o 
Arandjelovac n e k ^ posebnega, ti 
so i z r edn i Tako l ahko tudi 
ugotavljamo, da je naša delegacija 
prišla tudi l e tos domov z resnično 
izjemnimi vtisi in menim, d a niso 
samo posledica prisrčnega spre
jema, neposrednih stikov z ljudmi 
na vasi in delavci v posameznih 
delovnih sredinah ter z vodstvom 

obč i l « in gospodarstva, temveč 
tudi zaradi njihove d g a n s k e želje 
in težnje p o še tesnejšem 
sodelovanju z našo o b č i n o . 

Njihova indus t r^a in gospo
darstvo v celoti, j e ze lo razvito, 
vendar pričakujejo in so prepri
čani, da bi j im lahko gospodarstvo 
naše o b č m e še v marsičem 
pomagalo. 

Predolgo bi bilo naštevanie 
vsega o č imer smo se pogovarjali, 
vendar men im, da je dosedanje 
sodelovanje, ki ga ima TGA 
Kidričevo z rudn ikom in indu
strijo Samota in Elektroporcela-
n o m . Izbira in Merkur, dovolj 
zgovoren dokaz , da bi se mu laliko 
s konkretniiTii p rogrami priključili 
še ostali kolektivL 

Tako laliko p r ičaku jemo zelo 
lepe uspelie v sodelovargu s 
konfekcijskima delovnima orga
nizacijama. Arandjelovac ima 
p o d o b n o novo tovarno k o t je naša 
Delta. 

Razen tega p a menim, d a b o m o 
lalio to izmei^avo izkušenj in 
konkre tn ih dobrin dosegli tud i na 
področju tur izma sq j e bil 
Aranc^elovac znani turist ični kraj 
že pr&d vojno s svojo Bukovičko 
Banjo. Na našem gostinstvu, 
predvsem p a Ptujskih toplicah je 
naloga, da se tovrs tno sodelovanje 

tudi k o n k r e t n o organizira in 
vzpostavL 

Seveda p a moram povedat i , da 
so bili ti razgovori predvsem na 
nivoju predstavnikov družbeno
pol i t ičnih skupnost i in v Arandje
lovcu tudi p r eds t avnkov združe
nega dela. Realizacija oboje
stranskih interesov pa j e sedaj 
odvisna od naših d g a v n k o v v 

go ^ o d a r s t v u in p r ičaku jemo, d a 
orno sledili tem težnjam brat

skega Arandjelovca v skladu z 
našmii po t rebami in m o ž n o s t m i " 

Infomiaci jo o obisku v Arandje
lovcu so v ponedeljek poslušali 
tudi člani občinskega pol i t ičnega 
aktiva v Ptuju in bih enotnega 
mnenja, da j e p o t r e b n o vse 
dogovorjene načme možnega 
sodelovalna med združen im delom 
Ptuja in Arandjelovaca, z a č e t i 
realizirati v nigkrajšcm času , 
obenem p a prq)raviti tudi analizo 
dosedarjega sodelovanja, ki je na 
nekater ih področ j ih že ze lo 
uspešno. 

Obč insko konferenco SZDL v 
Ptuju so zadolžili , da spro t i 
^ remi^a izv^anje dogovorjenih 
nalog, ki b o d o n^bol j ša p r a k t i č n a 
potrdi tev resničnega in e k o n o m -
dco upravičenega sodelovanja m e d 
pobra ten ima obč inama Ptuj in 
Arandjelovac. 

m . šneberger 

PRIČEL SE JE IZKOP SLADKORNE PESE 
Pridelek bo zelo dober 

Prejšnji teden se j e p r i če lo spravilo poskusnega pridelka s l a i k o m e 
pese. V koc^eracijsici podcusni proizvodnji v okviru obra ta za 
kooperacgo pr i Kmetijskem k o m b i n a t u Ptuj je s to novo njivsko ku l tu ro 
zasejano 10 hektarjev površin. P o prvih rezultatih b o letošnji poskusni 
pridelek izredno u ^ e l . 

Pretekl i pe tek smo si odeda l i izkcp pese z novim komba jnom 
poljske proizvodnje. Pol joopskrba Zagreb poslovni center Maribor j e 
p r^ rav i l a demonstraci jo za zemljišča Janeza Ž a m p e v Levanjcih. 
Pridelek na petintridesetUi arih po^^usne proizvodnje je izredno uspel saj 
znaša p o grobi oceni pr i so tn ih s trokovnjakov 5 0 0 s totov n a hektar . 

Kombajn NEPTUN je eno reden in laliko p o p r a v i dnevno pridelek 
na enem od dveh hektarjih. Pr imeren j e za zasebne kmeti je ozi roma 
manjše površine. Vfeče ga t rak tor , ki mora imet i vsaj 4 0 KM. Na 
območju severovzhodne Slovenije so t r enu tno štirje takšni k o m b ^ n i in 
nekaj večjih, šestrednih. 

Vrs ta sladkorne pese na parceli Janeza Ž a m p e j e 
MARIBOMONOVA. Pr imerna je za zahtevna zemljišča in daje večje 
pridelke. 

Le tos j e v poskusni proizvodrgi v severovzhodni Sloveniji s 
s ladkorno peso zasejanih 250 hektarjev zemljišč, v pr ihodnjem letu pa j ih 
bo že t isoč. P o t r e b n o s u r o v i n i o zaledje za novo tovarno sladkorja v 
Ormožu, k i jo b o d o pričel i graditi ob k o n c u leta, se širi. 1. k o t a r 

Izkop sladkorne pese s komb^nom NEPTUN 
foto: J. S. 

NOVOSTI IZ TEHNOSERVISA 

Predstavili jih bodo tudi na mednarodnih 
sejmih Sodobna elektronika in Interbiro 
Kmetijski k o m b i n a t TOZD 

Tehno servis iz Ptuja pripravlja za 
mednarodn i sejem elektronflce v 
Ljubljani in medna rodn i sejem 
biro tehnične opreme Interbiro v 

Zagrebu, ki bosta v priliodnjem 
mesecu, dve novosti iz svojega že 
vpeljanega programa izdelave bi-
ro t enn ične opreme. To sta elek
tronski kopirni aparat TEHNO-

MATIC 2 7 5 - E in osvetljevalna 
miza T E H N O G R A F I C - C O O R D I -
NAT, sadova uspešnega dela 
zaposlenih v odde lku za proiz
vodnjo tovrstne opreme . V Teh-
noservisu ocenjujejo, da je že sam 
nas top na mednarodnem sejmu 
sodobne e lekt ionike priznanje za 
njhove najx)re. V s e k ^ o r ob tem 
velja omeni t i , da se njihovi 
proizvodi, ki jih v celoti sami 
konstruirajo in izdelujejo ter 
prodajajo, vedno bolj uveljavljajo 
iH tožišcu, ki je na tem področju 
Zelo zahtevno. 

Osvetljevalna miza je novost v 
njihovem programu. Namenjena 
je med drugim za montažo 
grafičnih fihnov v ofset t isku, 
izdelavo ogledal za tisk, mon tažo 
negativov, skratka grafični indu
striji ter pripravo tidcanih vezij v 
elektronski industriji. Miza je 
tudi opreinljena s koord ina tn im 
merilnim sistemom, ki omogoča 
enostavno vertikalno in horizon
talno izrisovanje. 

1. kotar Osvetljevalna miza TEHNOGRAFIC - COORDINAT 

Slov. Bistrica 

Gospodarstvo 
v drugo polletje 

Na podlagi zbranih poda tkov 
za prvo polletje je mogoče sedaj 
že dokaj konk re tno oceni t i 
uspešnost gospodarskega poslova-

Sa v obč in i Slov. Bistrica, 
gotavljajo, da so k g u b premi

k o m na bolje, še vedno p o d 
načr tovanimi predvidevanji, t ako 
v okviru občinskih programov 
kot tudi v primerjavi s predvi
devanji v resoluciji o poli t iki 
izvajanja srednjeročnegag družbe
nega plana obč ine . 

Industii jska proizvodnja, k i je 
osnovni nosilec gospodarske ak
tivnosti v občin i , je v letošnjem 
polletju bila v primerjavi z le tom 
poprej sicer za 3,1 ods to tka 
večja, kar pa je precej pod 
picakovanj i , saj bi moral ta 
porast v bistriški obč in i znašati 
12 do 15 ods to tkov predvsem po 
fizičnem obsegu proizvodnje. Ob 
tem je p o m e m b n o , da največja 
delovna organizacija v obč in i 
IMPOL iz Slov. Bistrice, ki 
zaposluje 2500 ljudi, svojega 
plana ni v celoti dosegla. To je 
m o č n o vplivalo tudi na celotno 
pUet je gospodarskega razvoja 
obč ine , kljub temu, da so skoraj 
vse manjše organizacije plan v 
večnini presegle. 

V obdobju od junija 1976 do 
junija 1977 je bilo skoraj 
nezna tno povečanje zaposlitve 
rove delovne sile. Nekoliko večje 
je bilo predvsem na področ ju 
negospodarske dejavnosti. Čeprav 
v manjši meri so v bistriški 
občini v preteklem letu uspeli 
zmanjšati še število nezaposlenih. 

Na področju izvozne akt ivnost i 
v občini niso uspeli ponovi t i 
rezultatov iz prve potovice prejš
njega leta. Nižji je predvsem 
izvoz v nekovinski industriji . 
Tako je planiran izvoz za leto 
1977 reaUziran le z 38,4 ods to t 
ka, namesto pr ičakovanih 50 
ods to tkov. V večji meri je uspelo 
uresničiti izvozni program samo 
Tovarni olja v Slov. Bistrici in to 
za 14,5 ods to tka . Ugodnejše 
rezultate ko t v preteklem letu so 
dosegU tudi na področju gradbe
ništva ter gostinstva in tur izma. 

Viktor Horvat 

FIKSNA SOLIDARNOST 
Po sklepu zbora podpisnikov 

družbenega dogovora o štipendi
ranju v SR Sloveniji, se s šolskim 
letom 1 9 7 7 / 7 8 uveljavlja tako-
zvana fiksna soUdarnost med 
občinami . Izhodišče za višino 
fiksne soUdarnosti je vzet znesek 
izplačanih štipendij po obč inah v 
marcu letošnjega leta. Dogovorje
no je tudi bilo, da se o b č i n a m , ki 
so v zače tku letošnjega leta imele 
nad 70 ods to tkov kadrovsko 
vezanih štjpendij, poveča znesek 
za 5 %. Žal nobena občina na 
našem območ ju ne izpolnjuje 
tega merila, v ptujski obč in i je 
komaj okrog 42 T kadrovsko 

vezanih štipendij . Nadage je bilo 
dogovorjeno, da se obč inam, ki 
imajo manj ko t 70 % poprečnega 
narodnega dohodka v SRS pove
ča znesek za 5 na našem 
območ ju so to občine Lenart , 
Ormož, Ptuj in Slovenska Bistri
ca. Ker je pri usklajevanju 
solidarnostnega prelivanja bil ugo
tovljen določen znesek nerazde
ljenih sredstev, so sklenih, da se 
ta znesek poprečno razdeli in 
sicer 7,5 ods to tka vsaki obč in i . 

Na podlagi tako oblikovanih 
meril znaša fiksna solidarnost po 
obč inah na našem območ ju : 

Ormož 425 .250 din 
Ptuj 921 .409 din 
Slov. Bistrica 4 1 7 . 7 6 3 din 

Bistvo takega načina izvajanja 
solidarnosti je v tem, da b o d o 
izvršni odbor i v vsaki obč in i 
vedch s kakšnimi sredstvi lahko 
razpolagajo, zato ne bo prDiajalo 
d) tega, kar jc bil v preteklosti 
pogost pojav, da je enostavno 
zmanjkalo denarja za štipendije 
ah pa da se ni vedelo, kol iko 
štipendij je možno na novo 
podelit i . 

FF 
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Celovit prikaz razvoja in nalog 
Skupščina občine Ptuj je 21. 

septembra 1977, na sejah zbora 
združenega dela in zbora krajevnih 
skupnosti, upoštevajoč stališča 
d r u ž b e n o p o l i t i č n e g a z b o r a , 
obravnavala poročilo izvršnega 
sveta SO Ptiy o uresničevanju 
družbenega plana občine Ptuj v le
tih 1976 in v prvi polovici letošnje
ga leta. Oba zbora sta soglasno 
sprejela stališča, priporočila in 
sklepe, ki jih objavljamo v celoti. 

Analiza uresničevanja družbene
ga plana občine Ptuj v letih 1976 
in 1977 in poročilo izvršnega sveta 
skupščine občine Ptuj o uresniče
vanju tega plana pomenita celovit 
prikaz razvoja občine v prvih dveh 
letih uresničevanja družbenega 
plana in dogovora o temeljih tega 
plana. 

Poročilo izvršnega sveta vsebuje 
stališča glede nadaljnjih nalog in 
aktivnosti pri uresničevanju za
stavljenih ciljev srednjeročnega 
plana razvoja občine. Zbori ob
činske skupščine menijo, da je ena 
najpomembnejših nalog vseh sub
jektov planiranja, izvršilnih orga
nov in s t rokovn ih s l u ž b , da 
proučigejo in odpravgo vzroke, ki 
so povzročili, da se naloge in cilji 
družbenega plana občine niso do
sledno uresničevali. 

Glede na t o , da p o r o č i l o 
izvršnega sveta daje ustrezno 
osnovo za delovanje in ukrepanje 
vseh dejavnikov pri uresničevanju 

ciljev nadaljnjega družbeno eko
nomskega razvoja občine, zbori 
skupščine občine sprejemajo poro
čilo v celoti. 

Za uresničitev z družbenim pla
nom predvidenega družbenega 
razvoja bo potrebno izvajati zlasti j 
tele aktivnosti: { 

— v okviru pr izadevanj zaj 
stabilnejši gospodarski razvoj je 
treba hitreje uveljavljati kako
vostne dejavnike gospodarjenja, 
zlasti pa usmeriti napore za večjo 
produktivnost dela. Pri tem je 
najpomembnejš i dejavnik d o 
sledno uresničevanje načela delitve 
po rezultatih dela, 

— reproduktivna sposobnost 
gospodarstva se v zadnjih letih 
zmanjšuje, kar ni v skladu z usme
ritvami družbenega plana. Zato 
zbori obč inske skupšč ine 
opozarjajo na nujnost povečanja 
akumulat ivne s p o s o b n o s t i te
meljnih organizacij združenega de
la in na uskladitev vseh oblik 
porabe v realnih okvirih v odvis
nosti od dohodka. 

— neizdelani razvojni programi 
in prepočasno razvijanje 
dohodkovnih odnosov sta vseka
kor osnovna razloga za nezado
voljivo investicijsko aktivnost. Te 
ugotovitve veljajo tako za dejav
nosti, ki so po srednjeročnem pla
nu opredeljene kot prednostne, kot 
tudi za ostale dele gospodarstva. 

Zato zbori občinske skupščine 
opozarjajo na večjo in vsestransko 
poslovno iniciativnost ter odgo
vornost za pripravo razvojnih in 
invest ic i jskih p r o g r a m o v , ter 
njihovo izvajanje z združevanjem 
dela in sredstev, 

— z vidika racionalne porabe 
sredstev za investkije se postavlja 
zahtevna naloga sanacija tistih 
organizacij združenega dela, ki 
poslujejo z izgubo ali na meji 
rentabi lnost i . Zato morajo te 
organizacije zagotoviti take sana-
cgske programe, katerih realizacija 
bo odpravila vzroke izgub. To 
nalogo je izpeljati tako, da bodo 
tudi sanacijski programi sestavni 
del prizadevanj za modernizacijo 
in prestrukturiranje gospodarstva, 

— delovat i v smeri , da se 
dosežejo razmerja v razporejanju 
dohodka, predvidena z družbenim 
planom občine, po katerem bi 
morale vse oblike porabe, razen 
investkij v osnovna sredstva, rasti 
počasneje od dohodka, 

— integracijski procesi in odlo
čitve se bodo morali bolj kot do
slej uveljavljati v skladu z zako
nom o združenem delu. Oblike 
združevanja morajo ustrezati de
janskim dohodkovnim povezavam 
znotraj gospodarstva. Zato je tre
ba razdrobljenost gospodarstva 
ocenjevati predvsem z vsebinskega 
vidika, ne pa le z organizacijskega, 

— nadaljnji dinamični razvoj je 
možen le z uporabo modeme 
tehnologije. Racionalno koriščenje 
le te pa nujno pogojuje izboljšanje 
strukture zaposlenih in spre
membe v sistemu izobraževanja. 
Zato bodo morali izvajalci in upo
rabniki v posebnih izobraževalnih 
skupnostih zagotoviti ustrezne 
spremembe v programih izobraže
vanja tako, da bodo v večji meri 
pri lagojeni potrebam g o s p o 
darstva, 

— navedeni problemi, ki so bili 
prisotni v prvih dveh letih izva
janja družbenega plana občine ni
so take narave, da bi zahtevali že v 
tem začetnem obdobju spremembe 
skupnih usmeritev ciljev in nalog v 
planskih dokument ih o b č i n e . 
Nujno pa bo povečati aktivnosti v 
samih organizacijah združenega 
dela za njihovo preobrazbo v skla
du z zakonom o združenem delu, 
ki bo zagotovila večjo medsebojno 
d o h o d k o v n o povezanos t tako 
znotraj že oblikovanih organizacij, 
kakor tudi v reprodukcijskem pro
cesu vertikalno vezanih organiza
cij, 

— usmeriti bo potrebno delo
vanje vseh družbenih dejavnikov 
na tista vprašanja, ki so kot pred
nostna podana v teh stališčih in 
stališčih izvršnega sveta skupščine 
občine Ptuj . Z vsemi temi naloga
mi zbori občinske skupščine sogla
šajo in jim dajejo polno podporo. 

KRITIČNO 
PRI OBLIKOVANJU 
IN SPREJEMANJU 

PLANOV 
v prvih dveh letih uresničevanja družbenega plana in uveljavljanja 

samoupravnega družbenega." planiranja so bili v ptujski obč in i doseženi 
pomembn i uspehi. Poleg nekaterih začetnih pomanjkljivosti in težav pa 
izvršni svet, v svojem poroči lu za obč insko skupščino ugotavlja, d a j e v 
ptujski občini le 70 ods to tkov vseh TOZD in enovitih organizacij s 
področja materialne proizvodnje sprejelo svoje srednjeročne plane. Se 
bolj k r i t i čno pa je v krajevnih skupnost ih in v samoupravnih interesnih 
skupnost ih. 

Glede na te ugotovitve so zbori skupščine obč ine Ptuj pr iporoči l i 
delavcem v temeljnih organizacijah združenega dela, da analizirajo in 
ocenijo uveljavljanje zakona o temeljih sistema družbenega planiranja 
in kr i t ično obravnavajo pos topke pri oblikovanju in sprejemanju 
planov. Pri t em je zlasti p o m e m b n a ocena izvajanja planov. Vsem 
tistim, ki .še niso sprejeli svojih planskih dokumen tov na samoupravnih 
osnovah pa so naročiU, da morajo to čimprej opraviti in se vključiti v 
uresničevanje skupnih razvojnili dljev in nalog v ožjem in širšem 
p^jstoru. v ta prizadevanja se naj dejavno in odgovorno vključijo tudi 
družbcno-poht icne organizacije. 

Posebej velja naroči lo samoupravnim interesnim skupnost im s 
področ ja družbenih dejavnosti, da analizirajo uspešnost sporazumevanja 
in uskladijo svoje programe za srednjeročno obdobje v realne 
materialne okvire gospodarstva. Čimprej naj izdelajo svoje srednjeročne 
plane in pripravijo osnove za sprejem dopolni l k svojim samoupravnim 
sporazumom tako, da bo možno nove sistemske rešitve uveljaviti z 
letom 1978 . Nujno je, da spremljajo ukrepe za omejitev neracionabiega 
zaposlovanja in premalo gospodarne potrošnje . 

Enako so zadolžili krajevne skupnost i , da celovito ocenijo svoje 
planske d o k u m e n t e oziroma njihove osnu tke , saj so plane doslej že 
sprejele samo 3 krajevne skupnost i , da svoje predloge srednjeročriih 
planov dopolnijo z dogovorjenimi nalogami v samoupravnih 
sporazumih, udeleženci teh so t ud i krajevne skupnost i in jfli p o 
samoupravni pot i čimprej tud i sprejmejo. Pr iporoči lo je tudi , da v 
nadaljnjem samoupravnem razvoju krajevne skupnost i celoviteje 
vgradijo pristne delegatske odnose znotraj vseh združenj v krajevnih 
skupnostih. 

Izhodišča za oblikovanje resolucije 
o družbenoekonomski politiki in razvoju 

občine Ptuj v letu 1978 
Javna razprava do 15. oktobra 

Zbori skupščine o b č i n e Ptuj so 
na ločenih sejah, 2 1 . septembra 
1977, med drugim tudi potrdi l i 
izhodišča, ki j ih je pripravil 
izvršni svet SO Ptuj za prihodnje 
leto. Pri t em je izvršni svet 
izhajal iz pogojev in rezul ta tov, 
ki so bili doseženi v družbeno-
gaspodardcem razvoju obč ine v 
tonskem letu in t endenc , ki se 
kažejo v gospodarskih gibanjih v 
prvem polletju letošnjega leta. 

Upošteval j e t u d i pr ičakovane 
spremembe vplivnih dejavnikov v 
pr ihodnost i in pri t em ocenil , da 
bo možno v le tu 1978 poveča t i 
družbeni proizvod za 8 do 9 
ods to tkov (v republiki načrtujejo 
povečanje za 6 %) , kljub t emu pa 
to še ne bi povečalo izpada v 
lanskem letu. 

Industrijska |Šroizvodnja se bi 
THj po ocenah povečala za 9 do 
10 % (v republiki za okol i 7 %) . 

Taka predvidevanja temelje pred
vsem na nekaterih novih zmog
ljivostih in zlasti m boljšem 

izkoriščanju obstoječih zmog
ljivosti. 

Zaposlovanje bi se naj v 
pr ihodnjem letu gibalo v okviru 
planskih predvidevanj. Tako bi se 
naj število zaposlenih povečalo za 
3 do 3,5 ods to tka (v republ iki za 
okol i 3 %) , kar ne b o zaposlilo 
vsega prebivalstva, ki bo iskalo 
zaposUtev - bodisi zaradi narav
nega prirastka, spremenjene so-
c i d n e .strukture ali zaradi priliva 
delavcev iz začasnega dela v 
tujini. 

Problem produkt i \ 'nos t i je na
stal zlasti v lanskem letu. 
Predlagatelj ocenjuje, da se bo 
produkt ivnost v pr ihodnjem letu 
povečala za 4 do 4,5 ods to tka (v 
republiki 4 - 5 %) , kar j e še vedno 
pod planiranim, saj je za to 
srednjeročno obdobje bila pred
videna 5,2% rast produkt ivnos t i . 
Za leto 1978 so predvidena 
skladnejša razmerja v razporeja
nju dohodka , v skladu s predvide
vanji družbenega plana. Osebna, 
skupna in splošna poraba naj bi 

se v realnem obsegu povečala 
lajveč do 9 ods to tkov. 

Na področ ju investicijske dejav
nost i je predvidena hitrejša realna 
rast investicijskih vlaganj k o t j e 
tila v zadnjih dveh letih. Hitrejše 
naraščanje je predvideno t ako na 
gospodarskem področju k o t tudi 
na področ ju družbenih dejav
nosti , kjer bo nadaljevana in 
začeta gradnja nekaterDi po
membnih investicijskih objektov. 

Ocena j e izdelana tud i na 
domnevi hitrejšega razvoja na 
prednostn ih področj ih in boljše 
izkoriščenost i razpoložljivih zmo
gljivosti, ki bodo v prihodnjem 
letu še povečane predvsem zaradi 
obnove in modernizacije proiz
vodnje. Ocena investicijskih vla
ganj temelji na osnovi predvi
devanj organizacij združenega 
41a in programov samoupravnUi 
interesnih skupnosti . 

Predviden razvoj bo zahteval 
aktivno in odgovorno vključe
vanje vseh nosilcev družbeno
ekonomskega razvoja in polit ike 

v ptujski občini . To vključevanje 
bo po t rebno konkret iz i ra t i z 
opredeUtvijo obveznost i in za-
d)lžitev v okviru celotnega raz
vojnega procesa. Poseben pouda-
rcK bo po t reben da t i predvsem 
nalogam in ciljem, ki se ne 
uresničujejo v skladu z oprede-
Utvami v d ružbenem planu obči -
lE. 

Poudarek 
usmerjenim 
naporom 
združenega dela 

Analiza uresničevanja nalog 
družbenega plana v letu 1976 in 
v prvem polletju letos je pokazala 
iH nekatere razvojne probleme. 
Prav na t e probleme b o d o moral i 
biti v pr ihodnjem letu usmerjeni 
rapori združenega dela in aktiv
nosti vseh nosilcev razvoja. 

Uveljavljanje kakovostnih dejav
nikov razvoja, predvsem uspešno
sti in učinkovi tos t i gospodarjenja, 
boljše izkoriščenost i proizvodnih 
zmogljivosti, povečanje deleža 
znanja pri ustvarjanju družbenega 
proizvoda in p o d o b n o . 

Drugo področ je je razporejanje 
dohodka in zagotavljanje k a k o -
w s t n i h virov sredstev za razširje
no reprodukcijo na ravni temelj
nih organizacij združenega dela v 
materialni proizvodnji in v celot-
lEm združenem delu. Pri t em je 
bistvenega pomena združevanje 
dela in sredstev in obl ikovanje 
odnosov na podlagi skupnega 
dohodka in na osnovi skupnih 
interesov. 

v organizacijah združenega de
la bo t reba zagotoviti konkre tne 
razvojne programe in projekte za 
ustanavljanje novih obra tov na 
območju obč ine . Pri t e m bo 
zlasti po t rebno zagotoviti sred
stva za izvajanje prednostn ih 
programov na področju gospo
darstva in družbenih dejavnosti . 
Nič manj p o m e m b n o pa je 
uresničevanje politike hitrejšega 
razvoja manj razvitih območi j na 
območju obč ine , t o je Haloz in 
SlovenskDi goric. 

Dosledno bo treba uveljavljati 
d ružbenoekonomske osnove svo
bodne menjave dela in zagotavlja
ti medsebojni vpliv uporabnikov 
in izvajalcev na programe razvoja 

v družbenih dejavnostih. Ob t e m 
zagotavljati časovno d inamiko 
razvojnih nalog, opredeljenih z 
družbenim planom pri vseh 
nosilcih družbenega in gospodar- ^ 
skega razvoja. | 

Velja še posebej poudari t i , da j 
p i razreševanju navedenih raz- | 
vojnih problemov ni dovolj le na ' 
splošno oblikovati rešitve in 
usmeritve, temveč morajo vsi 
nosilci družbeno gospodarskega 
razvoja v obč in i oblikovati in 
sprejeti konkre tne akt ivnost i v 
svojih letnih razvojnih programih. 
Prav t ako bo morala bit i t ud i 
resolucija za leto 1978 usmerjena 
k reševanju ključnih gospodarskih 
in družbenih problemov, poseb
nih in skupnih, na posameznih 
družbenih področj ih . 

Zbori skupščine o b č i n e Ptuj so 
na seji sklenili, da naj izvršni svet 
na podlagi t ako opredeljenih 
izhodišč, p r ipomb na sejah in o d 
temeljnih nosilcev razvoja v 
občini , pripravi besedilo osnutka 
resolucije za leto 1978 , Izhodišča 
za oblikovanje resolucije pa je 
skupščina obč ine Ptuj , na podlagi 
sklepov sej posameznih zborov 
dala v j avno razpravo, ki bo 
trajala do 15. ok tobra 1977. Vse 
pr ipombe in dopolni tve b o zbiral 
izvršni svet skupščine obč ine 
Ptuj . 

Pripravil 
F ranc Fideršek Kako urediti cestni promet v Ptuju 

ž e precej časa je v Ptuju 
prisoten problem vse gostejšega 
p rome ta z mo to rn imi vozili, 
katerih število narašča iz dneva v 
dan. To narekuje takojšnji pr is top 
k reševanju tega p rob lema , čeprav 
se zavedamo, da ga ne bo m o č 
rešiti tako h i t ro . Izvršni svet 
skupščine občine Ptuj je v ta 
namen že lansko le to naroči l v 
Mariboru izdelavo p rometne š tu
dije, o tem smo v Tedniku že 
pisal i Na podlagi tc študije je bilo 
pripravljeno delovno gradivo od-
fc)ka in p o d a n o vsem zaintere
siranim organom in organizacijam 
v Ptuju , da dajo svoje p r ipombe . 

Na podlagi tega je oil napravljen 
osnutek odloka in dan v javno 
razpravo. O tem je bila v Ptuju, 
14. septembra 1977 organizirana 
javna tr ibuna, k i so se je poleg 
občanov udeležih tudi cestno-pro-
metni strokovnjaki, predstavniki 
zainteresiranih delovnih orga
nizacij in drugL Pr ipombe in 
dopolni tve, obhkovane na javni 
tr ibuni, je obravnavala in do-
p o l n i a tudi temeljna delegacija 
krajevne skupnost i Ptuj in j ih 
posredovala delegatom vseh treh 
zborov skupščine občine Ptuj , na 
seji 2 1 . septembra 1977. 

Posebej so o osnutku razprav-
| a l i tudi posamezni odbori 
o b č i n ^ e skupščine in druge 
delegacne. Na podlagi vseh teh 
p r ipomb, d o p d n i l n i h predlogov in 
sprememb bo predlagatelj , izvršni 
svet S O Ptuj l ahko pripravil 
razmeroma dobro besedilo pred
loga odloka, o ka t e rem bodo zbor i 

obč inske skupščine sklepah n a eni 
od naslednjih s q . Prav je , da ves 
čas do sestave predloga zainte
resirani še dajo svoje p n p o m b e in 
u t e m e ^ e n e predloge, da bo odlok 
za vse uporabnike ka r n ^ b o l j 
^ rc jeml j iv . Naj n a k r a t k o 
opozor imo na gjavne novosti , ki 
j ih b o prinesel ta od lok . 

Na ožjem mes tnem območ ju , t o 
je v j a v n e m stari del Ptuja na 
levem bregu Drave, bo prepovedan 
p r o m e t za vsa tovorna m o t o m a 
vozila, izjema b o d o le tista vozila, 
ki bodo dostavljala blago trgov
skim organeaci jam, vendar bo 

tudi za te do ločen čas in pros tor , 
kje smejo ustavljati. Dovoljen b o 
p r o m e t vozilom s prednost jo na 
intervencijskih vožn jah ,komuna l i , 
PTT in p o d o b n o . Osebnim 
vozilom pa le v tol iko, če so 
njihovi lastniki ali imetniki 
stanovalci na ožjem mes tnem 
območju . Ti b o d o dobili na vozilo 
posebno domici lsko na lepko, da 
ne b o nesporazumov. Stanovalci 
tudi ne bodo smeli pušča t i vozil 
na p rometn ih površinali, temveč 
le na dvoriščih in v garažah, 
parkiranje na dvoriščih p a bo 

urejal vsak hišni svet zase. 
Parkirni prostor i b o d o dvojni, 

splošni in posebni . Splošni bodo 
izkl jučno z u n q ožjega mestnega 
območja , to je na javnih ces tmh 
površinah, kjer parkiranje n i 
p repovedano s p rometn imi znaki . 
Posebni parkirni prostor i pa b o d o 
tam, kjer j e parkiranje orga
nizirano, kjer b o d o parkirne ure , 
kjer bo z znaki določen poseben 
način parkiranja, posebej rezer
virani parkirni prostor i in posta
jališča za avto taks^e . Za nepra
vilno parkirana vozila predvideva 
odlok tudi odvoz s parkirnega 
prostora. 

Novost b o tudi v tem, da b o v 
jutranjih in v popoldanski urali, to 
je v času , k o večina delovnih ljudi 
prihaja na delo, oziroma odhaja z 
dela, prepovedan p r o m e t na ožjem 
mestnem območju in na vseh 
pomembnejš ih vpadnicah v P t u j z a 
traktorje, delovne stroje, vprezna 
vozila, ročne vozičke in vodenje 
živine. 

Novi odlok b o uvedel več reda 
tudi med kolesarje, bodisi navadne 
ali one z motor jem, saj j ih ne 
b o d o smeli prislanjad ob zgradbe, 
pločnike in druge objekte, k i 
mejqo na javne p rometne po-
vršme. Prepovedano jim b o tudi 
voziti p o p ločnikih , parkih in 
zelenicah, ka r se sedaj dogaja zeJo 
pogosto. Tako b o d o p e š a mnogo 
varnejši in boy zaščiteni k o t 
dosk:j, vendar se b o d o tudi pešci 
morali v bodoče bolj držati 
p rometn ih predpisov glede hoje in 
prečkanja p rometn ih površin. 

Za avtošolo v bodoče na ožjem mestnem območju ne bo več 
toliko prostosti kot sedaj. Foto: S. Kosi 

Izvršni svet Skupščine občine Ptuj objavlja po 11. 
členu Zakona o urbanističnem planiranju (Ur. list 

SRS, štev. 16-119/67) 

JAVNO 
RAZGRNITEV 

predloga ureditvenega načrta za industrijsko cono I. 
v Ptuju, ki ga je izdelal Zavod za urbanizem Maribor 
v maju 1977, pod številko 2394/76 za prostor med 
železniSco progo. Ormoško cesto in potokom 

Rogoznica 

za čas 30 dni od dneva te objave 
Ureditveni načrt je na ogled pri oddelku za 

gospodarstvo in urbanizem Skupščine občine Ptuj, 
Srbski trg štev. 1, soba štev. 39/11. 

Predlog ureditve industrijske cone v času 
razgrnitve si lahko ogleda vsak občan ali organizacija 
na delovni dan od 8. do 14. ure, v sredo pa do 16. 
ure ter da pripombe in predloge k načrtovani bodoči 
ureditvi. 

Izvršni svet 
Skupščine občine Ptuj 
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Počitniški dom v Crikvenici ponovno 
v ospredju 

Na seji DS TGA je eden od 
delegatov postavil vprašanje: „Kaj 
je z ureditvijo poči tniškega d o m a 
v Crikvenici in z n a k u p o m 
zemljišča za gradnjo novega 
poči tniškega d o m a ? " Kadrovsko 
socialni sektor (oz. d i rektor tega 
sektorja) pa je za 11 . sejo DS 
TGA, ki j e bila v sredo 2 1 . 
septembra posredoval vsem čla
nom DS odgovor iz katerega 
povzemamo tisto kar bo najbolj 
zanimalo člane delovne skupnost i 
TGA in seveda njihove družinske 
člane. 

O b ponovni prouči tv i pot reb
nih zmogljivosti za rekreacijo in 
letni dopus t ter možnos t i , so se 
odloči l i predlagati delovnim lju
dem v TGA, da se v srednjeroč
nem planskem obdobju 
1 9 7 7 - 1 9 8 0 zgradi oz i roma kup i 
naslednje: za zagotavljanje dnev
ne, tedenske , zlasti pa zimske 
rekreacije b o d o delavci združili 
1 .000.000 din iz sklada skupne 
porabe . S temi sredstvi bi v letu 
1978 soinvestirali gradnjo tur i 
stičnega centra Pungart na Pohor
ju in bi si t ako s temi sredstvi 
zagotovih 10 pos t e^ , ki bi bile 
stalno na razpolago ter ostale 
usluge tega tur is t ičnega centra na 
Pohorju. 

Nada^e se predvideva, da bi v 
letih do 1980 z združenimi 
sredstvi rekonstruiral i poč i tn išk i 
d o m v Crikvenici in sicer t a k o , 
da bi imel 50 postel j , vendar pa 
že sedaj opozarjajo, da v d o m u 
ne bo organizirane prehrane , 
t emveč bi naj vsaka soba imela 

kuhinjsko nišo t ako , da bi si 
člani kolektiva, ki to želijo laliko 
sami kuhali ali pa bi se hranih v 
restavracijah. Tudi za to investi
cijo bo po t rebno združi t i sredstva 
v višini 5 ,000 .000 din. 

In k o n č n o bi naj z združenimi 
sredstvi 4 ,000 .000 din v plan
skem obdobju kupil i 30 šotorov, 
ki bi j ih posojali delavcein TGA, 
dva apartmaja v naselju Cervar v 
Poreč u, tr i sobe ali bungalove v 
hote lskem kompleksu Murter in 
zemljišče na enem izmed o t o k o v 
(Cres, Pag, Lx)šinj), ki ima klimo 
in dobre p rome tne zveze, na 

ka te rem bi t u d i gradili naselje 
poči tniških hišic. 

Za rekonstrukci jo poči tniškega 
d)ma v Crikvenici, ki bi naj bila 
končana že v priliodnjem letu pa 
bo po t rebno se rušenje obs to-

Tudi prihodnje leto bo najmlajšim lepo v Crikvenici. 
Foto: K. Zoreč 

j e č ih objektov - vili Lada in 
Alumini j , lokacijsko dovoljenje, 
naroči lo projektov in gradbeno 
dovoljenje. Vso navedeno doku
mentacijo bo p o t r e b n o uredi t i še 
v t e m letu, da bi lahko glede na 
vremenske pogoje pričel i graditi 
takoj in bi bi l poči tn išk i d o m v 
Qikven ic i vseljiv že v naslednji 
sezoni. 

Vse to razumljivo terja precejš
nja denarna sredstva, zato bo 
kompleksen predlog o združe
vanju sredstev v planskem ob
dobju za realizacijo vseh prej 
navedenih investicij predložen v 
obravnavo in sklepanje vsem DS 
TOZD. 

O b koncu bi omeni l i , da je 
podjetje TGA dobi lo negativen 
odgovor o b SO Cres za nakup 
zemljišča na katerem bi gradili 
poč i tn iške hišice, za to je nujno 
po t rebno , da se čimprej uredi 
zadeva okrog poči tn iškega doma 
v Crikvenici, katerega so prvotno 
nameravali celo prodat i . Prav 
gotovo bodo zaposleni v TGA 
glasovali za po t rebna sredstva in 
si tako uredili počitniSci d o m v 
Crikvenici. Tako bo v prihodnje v 
celoti dosledno izpeljan p r o d a m , 
k i je zač r t an v srednjeročnem 
planskem obdobju 1 9 7 6 - 1 9 8 0 . 

Zelo p o m e m b n a bo pridobitev 
za t iste, ki radi ko r i s t j o letni 
dopus t aU del tega v zimskem 
času, saj se bodo £ h k o na lepem 
Pohorju smučaU in se naužili 
svežega zraka, ki je mnogim 
(fclavcem v TGA še kako 
pot reben . Torej v smeri rekreacije 
in oddiha se j e v delovni 
organizaciji TGA Kklričevo le 
nekaj premakni lo naprej in to na 
veselje vseh zaposlenOi v pozitivni 
smeri. Tako bodo t ud i v prihod
nje mnogi še naprej lahko uživali 
lepote našega Jadrana v Crikve
nici, ki so j o t a k o r e k o č že vzeli 
za svojo - in prav j e t a k o ! 

France Meško 

Studenic^ Zof ijin vodnjak edina rešitev 
Prebivalci kraja Studenice pod 

Bočem ostajajo zadnji č a s vse bcij 
vznemirjeni in še b d j nejevoljni. 
Oa iovm vzrok t emu je p o m a n ^ a -
rije p i tne vode , tud i tistega 
najnujnejšega d d a , po t rebnega z a 
kuhanje m osebno higieno. 

Med tem k o v stanovargskih in 
d r u ^ zgradbah, ki ležijo v 
» o d n j e m delu Studenic , od časa 
do časa še l a h k o odprejo pipe, da 
bi si v počasnem toku napolnili 
posode z v o d o , p o t r e b n o za 
kuhanje in umivanje, p a so v 
zgornjem delu naselja, vodovodne 
pipe že povsem presušile v 
dnevnem č a s u . L e od časa d o ča sa 
ka te ro n o č , seveda če so budni 
lahko n a t o č g o v o d o iz d o m a č e 
pipe. 

Pomanjkanje v o d e v S tudenicah 
že daljši č a s vznemirja prebivalce, 
s^ j im je o n e m o g o č e n o zagotav-
| a n j e , z a živKenje n e o b h o d n o 
p o t r e b n e tekočine v po t rebn ih 
kol ič inah. Tako t ud i ni nič 
nenavadnega, da prebivalci tega 
naselja danes s še več jo 
zaskrbljenostjo spremljajo nova 
prizadevanja Komunalnega pod
jetja iz Rog. Slat ine, da b i speljali 
iz središča nasd j a še nove kol ičine 
vode , z a p o t r e b e v Rog. Slatini, 
m e d t e m k o sami že sedq ostajajo 
brez vode . 

Za nadomest i lo njihovega po
čet ja bi izvajalec del K o m u n a b i o 
podjetje Rog. Slatina, zagotovil 

po t rebne kol ič ine vode tudi 
d o m a č i n o m , k a r n q b i bilo 
* J e n j e n o med graditelji novega 
vodovoda in skupšč ino občine 
Slov. Bistrica in KS Studenice, 

vendar krajani t emu več ne 
zaupajo, saj • morajo še n ^ r e j 
čaka t i n a k ^ I j i c e p i tne v o d e tud i 

Tudi po večkrat na dan se je potrebno povzpeti po pobočjih 
Boča z vedri do Zofginega vodnjaka 

v poznih nočn ih u rah , p r i č e m e r 
so večk ra t oškodovani tudi z a ure 
spanja. 

Se sreča, da je ostal u p o r a b a i 
skoraj neizčrpni vir vode v 
Zof ijin em vodnjaku iz le ta 1924, 
ki je odmaknjen od prvih vaških 
hiš z a okoli 300 metrov, drugi p a 
morajo nosit i v o d o tudi m n o g o 

dalje. Ob spoznanju, d a so med 
njimi t ud i starejši in oslabeli 
občani , k i j im vecko v o d e n a taki 
razdalji p o m e n i pravo b r e m e , se v 
kraju up rav ičeno sprašujejo, k a k o 
d d g o b o to še t r g a l o . Kljub 
v e č k r a t n i m o p o z o r i l o m 
odgovornim v obč in i Slov. Bistrica 
ostajajo pipe v domovih 
Studeničanov neizprosne i n suhe. ' 

Potrpežljivi krajani p r i z n a v ^ o , 
da je pač p o t r e b n o osicrbovati s 
p i t n o v o d o tud i kraje k o t j e 
tur is t ična Rog. Slatina, toda ne 
more jo se sprijazniti s tem, da 
sami ostigjgo brez vode . 
Prikrajšani p a ne ostajajo samo 
zaradi vode ,k i so j i m j o odpeljali, 
a n p a k b o d o osiromašeni tudi za 
svojo znamen i tos t in or is tnost . V 
zelo malih količinali b o voda sedq 
tekla p o strugi skozi naselje, kjer 
je še pred nedavnim tekel Tc^li 
p o t o k , velika znamen i to s t kra^a, 
pa tudi širše okolice. Razen tega 
da j e p o t o k služil g o ^ o d i n j a m za 
vsakodnevno pranje, je s p o d i l i d d 
p o t o k a služil z a odvod o ( ^ l a k . 

Prav ta v e č k r a t n a kor isnos t p a b o 
prekinjena že v naslednjih dneh , 
saj • b o novi vodovod zajemal 
p o t r e b n o vodo prav iz izvira 
Toplega p o t o k a , na dvorišču 
z n a m e n i t e g a s t u d e n i š k e g a 
samostana. 

Besedilo i n slika: 
V ik to r Horvat 

VIŠJE POKOJNINE 
V letošnjem letu so se življenjski stroški in osebni dohodki zaposlenih 

ne gibljejo tako kot se je to predvidevalo oziroma niso v skladu s tako 
i m e n o v a n i m n a č r t o v a n i m p r o s t o r o m , j e r e p u b l i š k a s k u p n o s t 
pokojninskega in invalidskega zavarovanja predlagala, da se pokojnine 
zvišajo. 

O tem predlogu so razpravljali tudi na ravni republiškega sindikalne
ga sveta in je predlog predsedstvo tudi podpr lo . T a k o bi se naj pokojnine 
zvišale za 6 odstotkov in sicer z veljavnostjo od 1. avgusta dalje. Nadalje 
je skupnost predlagala, da bi upokojenci z nižjimi pokojninami dobili več 
kot 6 odst . , tisti z višjimi pa m a n j . Tako je predlagano, da bi se pokojni
ne dvignile za 4 odstotke, vsak upokojenec pa bi dobil še dodatek v višini 
60 dinarjev. 

zk 

Nakrižpotju 
stara lipa stoji 

O b cesti P tu j -S lovenska Bistrica, na križišču cest prot i Cirkovcam 
in Starošinskim gozdom stoji s toletna lipa, ki ko t simbol slovenstva 
označuje križišče cest in je t ako p o m e m b n o znamenje za popo tn ika , ki 
namerava zaviti v Cirkovce ali po t nadaljevati p ro t i Ptujski gori . 

Zgodovina je nema, kajti ruhče ne ve zakaj lipa stoji prav na tem 

mestu in k d o ' jo je zasadil. Nekdo jo je moral , da si je tako lažje 
zapomni l po t pro t i vasi, ali pa z a t o , da je k m e t u bila za senco sredi 
velikega po^a . . . 

zk 
foto: OM 

Konferenca esperantistov treh dežel 
v stari Gorici (Itahja) je bila od 16. do 19. 

septembra konferenca, ki se jc je udeležilo okrog 
200 esperantistov iz Avstrije, Italije in Slovenije, 
med njimi pa je bila celo ena Jap)onka, ki je 
poročena na Dunaju. 

V petek zvečer je bilo prvo srečanje in bolj 
medsebojno spoznavanje v veliki dvorani na gradu. 
V soboto je konferenco svečano odprl goriški 
župan, ki je po tem udeležence pogostil , predstavni
kom pa še izročil spominske kovance, denar , ki so 
ga pred dvema stoletjema kovah goriški grolje. 

Na konferenci so sodelovale J dcupine: 
esperanto v šole, esperanto v tur izmu m esperanto 
na železnici. Zanimiva so bila izvajanja Petra 

Zlatnarja in prof. dr. Dazzinija iz Italije, ki je 
naglašal: „Delat i naprej , saj ESPt :RANTO kljub 
vsemu napreduje!" 

Med sklepi konference je v resoluciji r e č e n o , da 
je po t r ebno spoštovi t i narodne jezike, se izogibati 
diskriminaciji, v Jbmejnih pokrajinah doseči 
uvedbo Esperanta za lažje sporazumevanje in 
pospešiti proces zbližanja naših obmejnili narodov, 
tako ko t je to bilo mani les t i rano na konferenci . 

Po konferenci so bih udeleženci še na izletu v 
Gradežu (Grado) in si ogledah starinske izkopanine 
ra Ogleju (Aquileja). D ( ^ v o r i h so se t ud i , da bo 
prihodnje leto konferenca v Sloveniji, kraj pa še ni 
do ločen . J . Domanjko 

Pričela se je trgatev 

Kvaliteta bo dobra, 
čeprav pridelka 

ni veliko 
Prejšnji teden se je pričela trgatev v vseh vinogradih. Uradni začetek 

je bil 20. septembra, vendar je za ranino in rizvanec bilo prej, ker bi dru
gače izgubili na kakovosti. Zaradi primernega vremena, ki je ugodno 
vplivalo na zorenje, se je letošnja trgatev začela za okrog 10 dni bolj 
zgodaj kot prejšnja leta. 

O b i s k a l i s m o k m e t i j s k e g a 
inšpektorja pri Skupščini občine 
Ptuj Cirila Sateja. O kvaliteti in 
pričakovani količini pridelka glede 
na vse okoliščine, ki so vplivale 
nanj , je povedal: 

,,V prvi polovici leta je komisi
ja , ki jo je imenoval izvršni svet 
SO P t u j , ocenila posledice pozebe 
v naših vinogradih. Delo je opravi
la v treh stopnjah in sicer takoj p o 
pozebi, vmes in v juni ju , ko so bih 
vidni že vsi nastavki . Ocenila j e , 
d a b o l e t o š n j e g a p r i d e l k a v 
primerjavi z lanskim le okrog 35 
odstotkov. Večjega pridelka ne 
moremo pričakovati . Res je , da so 
grozdi lepi z debelimi jagodami , 
vendar jih ni veliko. Prvi rezultati 
trgatve pri ranih sor tah ugotovitve 
komisije popo lnoma potrjujejo. 

Kvaliteta grozdja b o letos znat
no boljša kot prejšnja leta. Grozd
je je bolj zdravo, čeprav slišimo 
pripombe da gnije, vendar v man j 
šem obsegu. Ugodno vreme v dru
gi polovici polovici avgusta in v 
septembru je ugodno vplivalo na 
zorenje in zdravstveno stanje. Mo
ram povedati , da je zdravstveno 
stanje precej boljše t am, kjer so 
šk rop i l i v e č k r a t , d r u g j e bo l j 
gni je ." 

— V o d k u p n i cen i za l i ter 
oddanega mošta opazimo odvis
nost od s ladkorne stopnje. Vendar 
ta odvisnost ni prednostna , ne 
vpliva toliko kot ostale kvalitete. 
P a vendar, kako je s s ladkanjem 
mošta oz i roma sladkorno stopnjo? 

, , P o zakonu o vinu je sladkanje 
mošta razen v izjemnih primerih 
prepovedano. Ti izredni primeri pa 
so slaba letina, neugodni vremen
ski pogoji , kar vpliva na zorenje. 
Ce je sladkanje dovoljeno, poteka 
pa točno določenem pos topku . 

Kmetijski zavod Maribor , ki je 
pristojen za naše območje, ugota
vlja s ladkorno stopnjo in kislino v 
jagodah pred in v času zorenja. P o 
treh opravljenih pregledih rezultate 
analizirajo in ugotovijo s ladkorno 
stopnjo. Na osnovi poročila in 
strokovnega mnenja Kmetijskega 
zavoda Maribor izda po t rebno 
dovoljenje za sladkanje ustrezen 
organ skupščine občine, v naši 
občini je to oddelek za gospodar
stvo in urbanizem. 

Sladkanje, ki se izvaja v skladu z 
določili zakona o vinu, mora biti 
e v i d e n t i r a n o . V s a k , ki j e o d 
upravnega organa dobil dovolje
nje, mora voditi evidenco in temu 
organu poročati kdaj je sladkal, 
k o l i k š n o k o l i č i n o in s k o l i k o 
sladkorja. Sladka lahko le d o 
določene stopnje, oz i roma določe
nega ods to tka sladkorja v določeni 
prostornini za posamezne sorte in 
to izključno s suhim sladkorjem. 

Menim, da letos, v teh ugodnih 
vremenskih razmerah, sladkanje 
ne bo pot rebno, ker bo narava 
glede na m a n j š i p r i d e l e k , 
nadoknadila kar v prejšnjih letih 
ni m o g l a . V s e k a k o r pa b o 
p o t r e b n o p o o s t r i t i n a d z o r in 
kaznovati kršitelje teh predpisov ." 

— Letošnji odkup grozdja in 
mošta poteka na običajnih mestih 
v Zavrču, Cirkulanah, Leskovcu, 
Podiehniku in Juršincih. Kakšne 
novosti so na področju odkupa , 
prodaje ali prometa z vinom in 
vinskim moštom? 

, ,Zakon o prometu z vini in 
vinski m moštom je izšel. Vendar 
bi ob izidu morali prispeti tudi 
dopolnilni predpisi, ki med drugim 
urejajo tudi promet z moštom in 
vinom. Teh predpisov še ni, ver
jetno bodo izšli v začetku ok tobra . 

torej sredi trgatve. T renu tno so v 
pravni obdelavi pri republiškem 
izvršnem svetu. 

Kmet lahko proda svoj pridelek 
kamor hoče razen, če ni pogod
beno vezan in ima v tem primeru 
določene obveznosti . Ker dodatn ih 
predpisov še ni, posebnih omejitev 
pri odkupu ni in bo ta potekal 
tako kot prejšnja leta. Ko b o d o 
predpisi prišli, sem pripravljen o 
njih doda tno spregovoriti zaradi 
lažjega razumevanja in seznanja
nja občanov. 

Omenim lahko , da b o v bodoče 
p r o m e t z m o š t o m in v i n o m 
kontrol iran. T a k o b o m o preprečili 
razne malverzacije, nepravilnosti 
in prekupčevalce z moš tom in 
vinom. Ti se že sedaj pojavljajo in 
si poskušajo zagotoviti o d k u p . 
Kakšno paro več pri litru lahko 
ponudijo za to , ker nimajo družbe
nih obveznosti . Pridelovalec, ki 
tako proda svoj pridelek, pride pri 
k o n č n e m o b r a č u n u v s l a b š i 
položaj kot tisti, ki sodelujejo v 
organiziranem odkupu . Ne vidim 
nobene potrebe za podpiranjem 
prekupčevalcev z vinom in celo 
moštom v tem času ter okoriščanje 
z n a š i m i k v a l i t e t n i m i v in i in 
sortnim izborom Haloz in Sloven
skih go r i c . " 

— Ko govorimo o p rometu z 
vinom in moš tom bi bilo zanimivo 
slišati nekaj o točenju vina in 
mošta! 

,,V odpr tem stanju smemo točiti 
le tista vina in mošt , ki so vpisani v 
register proizvajalcev. T a k o določa 
zakon in to poznajo vsi proizvajal
ci, čeprav moram priznati , tega v 
naši občini ne izvajamo dosledno 
in tisti, ki tega niso upoštevali, so 
imeli kasneje pri prodaji nevšečno
sti. Zakon o vinu določa, da m o r a 
vsak proizvajalec grozdja, ki ga 
prideluje za predelavo v mošt in 
kasneje dodelavo v vino, prijaviti 
svoj pridelek pristojnemu organu 
za vpis v register proizvajalcev. T o 
prijavo opravi po določilih zakona 
do 10 dni po končani trgatvi ali 
najpozneje d o konca meseca okto
bra. Zaradi lažjega in hitrejšega 
postopka so potrebne prijavnice 
tudi v krajevnih pisarnah, kjer 
v i n o g r a d n i k i l a h k o p r i j a v i j o 
pridelek. 

Za točenje mošta v gostilnah 
veljajo isti predpisi kot za vino. 
Odkupijo ga lahko le od pridelo
valcev, ki so vpisani v register. 
Vod i t i m o r a j o t u d i k l e t a r s k o 
evidenco in seveda imeti ustrezne 
pogoje (klet) za točenje mošta 
dokler ta ne preide v v i n o , " je 
končal Ciril Satej . 

ODKLT IN O D K U P N E CENE 
ZA MOŠT 

Pri Kmetijskem kombina tu Ptuj 
T O Z D K l e t a r s t v o , , S l o v e n s k e 
gorice" so pričeli z odkupom na 
območju občine Ptuj preteklo 
soboto. Pred tem so na sestanku 
poslovne skupnosti za vinogradni
štvo in vinarstvo uskladili odkupne 
cene s cenami v ostalih vinorodnih 
predelih severovzhodne Slovenije 
in Dolenjske. Osnovna cena mošta 
je za vse kvalitete, razen za sortne 

mošte pozne trgatve, 12 dinarjev. 
Za pozno trgatev velja osnova 13 
d i n a r j e v . K o l i č i n o s l a d k o r j a 
mer i j o s k l o s t e r n e u b u r S k o 
tehtnico, kvaliteto pa ocenjujejo 
po okusu in ods to tku sladkorja. 

Dodatki za s ladkorno stopnjo so 
naslednji: 

— za mošt odlične kvalitete — 
sorten 6 par 

— za mošt dobre kvalitete — 
mešan 4 pare 

— za mošt pozne trgatve — 
sorten 10 par 

Razpon cen tako znaša, glede na 
sladkorno s topnjo (od 12 do 20 
o d s t o t k o v ) , o d 12,48 d o 15 
d i n a r j e v . P o s e b e j o p o z a r j a j o 
vinogradnike, da ob prevzemu 
mošta predložijo potrdilo o izvoru 
(izpisek iz registra vinogradov), ki 
ga dobijo v krajevnih uradih. Prav 
tako ne bodo oziroma ne prevze
majo mostov, za katere ni potrdila 
in tiste, ki so pričeli vreti ali pa 
vsebujejo hibride. 

Mošt bodo prevzemali v nekipe-
čem stanju in nesladkan vse do 15. 
oktobra oziroma do konca trgatve. 

1.kotar 
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Proti negotovemu 
socialnemu položaju 

v javni razpravi je bil 
samoupravni sporazum o pravicah 
enotnega programa zdravstvenega 
varstva v Sloveniji in o načinu 
urejevanja dn"gih pravic iz 
zdravstvenega varstva- O tem so 
razpravljali tudi na občinskem 
sindikalnem svetu v I'tuju in sker 
je takrat predsedstvo menilo, da s 
tJUcšnim površnim in nedoslednim 
ter slabo pripravljenim samouprav
nim sporazumcm zdravstvenega 
varstva ne morejo pred združeno 
delo in občane. Zato javna 
razprava o tem sporazumu v 
občini Ptuj ^ l o h ni stekla. Tudi 
če bi, bi zdnizenu delo in krajevne 
skupnosti ne sprejele takšne 
zasnove, ki je bila podana . v 
samoupravnem sporazumu. Že 
pomlad i , k o je bil v javni razpravi 
paket samoupravnih sporazumov 
vseh interesnih skupnosti, je bilo 
največ pripomb prav na program 
zdravstva ali natančneje na 
program regionalne zdravstvene 
^ u p n o s t i 

O tem ^ o r a z u m u so razpravljali 
tudi na republiški ravni zveze 
sindikatov, kjer je bUo ocenjeno, 
» d a ^ r e m e m b e v sistemu zdravst
venega varstva ne morejo iti v 
škodo aktivnega zavarovanja in 
mu ne smejo pomenit i zoževanja 
njegovih pravic iz zdravstvenega 
varstva oz. ga v primeru bolezni 
postaAdjati v negotov socialni 
položaj." 

Gradivo samoupravnega spo-
razuma je bilo slabo pripra\ijeno. 

to so dokazale tudi nekatere javne 
razprave. Iz sporazuma delavec in 
občan ne moreta razbrati svojega 
položaja v zdravstvenem varstvu. 
Nikakor tudi ni sprejemljiv 
predlog, da bi zavarovanca delili v 
štiri kategorije in ga zdravili po 
višini osebnega dohodka. Prav 
tako bi no predlaganem spora
zumu delavci v manj razvitih 
območjih morali za svojo zdravst
veno varstvo prispevati več kot 
tisti, ki delajo m živijo na razvitih 
območjih. 

Zato bo potrebno v čimkrajšem 
času pripraviti boljše gradivo, ki 
mora prek samoupravnega spo
razumevanja ščititi delavca in 
občana, ne pa da ga p o 
samoupravnem sporazumu po; 
stavij^a pred negotov socialni 
položaj. V akcijo izboljšanja se 
mora poleg regionalne zdravstvene 
skupnosti vk^učiti tudi ptujsko 
zdravstvo vključno s sinducatom. 
Prav gotovo bo novi samoupravni 
sporazum spremenjen in dc^ol-
njen. Bilo bi prav, č e bi v 
kasnejših javnih razpravah sode
lovali tudi zdravstveni delavci, ki 
bi lažje razlagali svoje predloge v 
združenem delu in krajevni 
skupnosti. Zdravstvo se mora 
organizirati, to je tudi pogoj za 
uspešno, dobro in cenejše delo. 
Zdravstveni delavci pa si morsgo 
prizadevati, kako rešiti ves 
dohodkovni sistem v zdravstvu ter 
misliti na kvalitetno delo in ne na 
sk/s^šanje njihovega delavnika, zk 

ftnton Kovač iz Kidričevega 

Taborništvo - šola mladih, 
ne zgolj rekreacija 

Vsak človek se v življenju 
posveti stvari, ki mu leži pri srcu. 
Včasiii r e čemo temu konjiček, če 
pa je poglobljenost temeljita in 
konkre tna , je to že veliko več. 
An ton Kovač iz Kidričevega bi 
laliko dejal: »Polovico življenja 
sem posvetil t aborn i š tvu" in nič 
neresnice ni v tem. Za svoje 
„živgensko d e l o " je letos prejel 
tudi visoko d ružbeno priznanje -
bronasto odUčje Osvobodilne 
fronte, ki mu ga je podelila 
krajevna konferenca SZDL Kidri
čevo. 

Ko smo ga obiskali na njegovem 
domu, nas je pr ičakal vesel in 
nasmejan, čeprav je priklenjen na 
invalidski voziček že precej let. 
Razgovor je stekel. An ton Kovač 
je pobrskal po svojih spominih, se 
zamislil in pričel odpira t i svojo 
bogato zakladnico dogodkov, iz 
pe tek los t i : 

„S taborniš tvom sem se začel 
ukvarjati že v stari Jugoslaviji, k o 
so bili Sokoli , še prej, ko so bili 

Gozdovniki . Spomnim se, da smo 
bili t ak ra t se pteganjani , ker 

taborit i še nismo smeli. Po 
osvoboditvi je naše delo bUo bolj 
svobodno, začeli smo delati bolj 
akt ivno, saj smo lahko brez strahu 
taborili po mili volji. No, priznati 
moram, da sem bil najbo^ agilen v 
Kidričevem,, takoj po letu 1956 , 
ko sem prišel sem. 

Od nekdaj sem n a n u e č imel 
veliko veselja do bivanja v naravi, 
do organiziranega dela, do tovari
štva, skratka do taborjenja. No po 

• vojni sem pridobil še veliko več 
izkušenj o tej veščini, o signaliza
ciji. Položil sem veščine za vse tri 
zvezde, pa veščine za lakoto , za 
molk, za plavanje, za kuhinjo pa 
za ce lonočno stražo in d ruge ." 

Ali obstaja razlika med darušnji-
mi in nekdanjimi taborniki? 

»Bistvene skorajda ni, j e pa 
razlika v m n o ž i č n o s t i Začeli smo 
v majhnem obsegu, po vojni pa 
smo svoje vrste začeli množ i čno 
krepit i . Vem, da nas je bilo 
takrat v Kidričevem okoU 180, 
povrhu tega pa še podporn i člani . 
Aktivno in množ i čno smo delo
vali vse do pred nekaj leti, k o je 

nastalo nenadno zatišje. Danes 
smo taborniki v Kidričevem 
ponovno aktivni, sicer nas je le 
okoli 80, ampak tisti, ki smo, 
smo zares z dušo in telesom za 
našo organizacijo." 

Kakšno je vaše mnenje o 
vključevanju mladfli v taborniško 
organizacijo? 

»Vidite, k o so letni dopus t i 
večina staršev vzame svoje o t roke 
s sabo na morje ali planine. T a m 
živijo v glavnem v hotelih in 
raznih poči tniških domovih . Malo 
je takšnih, ki so raje pod 
p la tneno .streho, v naravi. N o , 
starši pač odpeljejo o t roke s sabo 
in mi smo teez njih. Tako ne 
m o r e m o več prirejati množičnih 
taborjenj. Včasih, k o še ni bilo 
denarja so s t a r a raje puščal i 
o t roke med taborniške vrste, 
kajti dobro so vedeU, kakšna 
disciplina je tam, mladega člove
ka smo krojili, ga vpeljali v 
do ločene delovne navade, no 
hkrat i pa so bile za vse pri 
tabornikih pač najcenejše poč i t 
nice. 

Letos se taborniki v Kidriče
vem nekako ponovno formiramo. 
Postali smo delavni in zanimivi. 
Kljub temu pa je v naSh vrstah 
vse premalo mladih. Ne vem 
zakaj tako , ko pa je taborniš tvo 
do neke mere t ud i del o b r a m b n e 
vzgoje. Mai ni p o m e m b n o nauč i t i 

Anton Kovač povsod „priine 
za delo", še posebej je 
spreten pri kuharskih vešči
nah. 

mfadega človeka, kako bivati v 
naravi, tud i pod težkimi , skoraj 
nemogočimi pogoji. Želim razja
sniti še mnenje posameznikov, k i 
trdijo da je taborniš tvo zgolj 
rekreacija. Menim da je taborni 
štvo veliko več, saj je prvenstven 
vzgojni uč inek . 

Včasih smo tesnoje sodelovali z 
osnovno šolo, danes t o ne gre 
t ako k o t bi mora lo . In če 
vprašamo mladega človeka ali je 
za sodelovanje v taborniški orga-
nizac^i k ra tkomalo odgovori: 
„Ja , kaj pa čem tam i S c a t ? " 
Včasih so našo organizacijo bolj 
popularizirali k o t danes . Zato pa 
je skoraj zaman t rud nas, peščice 
gudi , ki želimo ohrani t i taborni 
ško organizacijo na t rdnih nogah, 
želimo množ ičnos t , priljubljenost 
med g u d m i . " 

Prepr ičani smo, da besede 
A n t o n a Kovača ne b o d o izzvene
le v prazno . 

Besedilo in slika: 
M. OZMEC 

Neizvajanje zakona o družbenem planiranju 
V prvih dveh letih uresničevanja 

družbenega plana in uveljavljanja 
samoupravnega družbenega plani
ranja so bili tudi v ptujski občini 
dosežen i p o m e m b n i r e z u l t a t i . 
Kljub temu pa s stanjem kot je ne 
moremo biti zadovoljni . V ptujski 
občini je le 70 % temeljnih orga
nizacij združenega dela in enovitih 

organizacij s področja materialne 
proizvodnje sprejelo svoje srednje
ročne plane. Kar 30 *Vo pa je tistih, 
ki plana niso sprejeli. Se slabše je v 
organizacijah s področja družbe
nih dejavnosti , od 25 krajevnih 
skupnosti pa so svoje plane sprejeli 
le v treh. Takšne poda tke je poka
zala analiza ankete , ki j o je odde

lek za finance in planiranje izvedel 
aprila letos. 

Z a k o n o t e m e l j i h s i s t e m a 
družbenega planiranja velja od 21 . 
februarja 1976 in obvezuje vse no
silce d r u ž b e n o e k o n o m s k e g a 
r a z v o j a , da "morajo spre je t i 
srednjeročne plane. Zakon o zdru
ženem delu pa v 620. členu pravi: 
, ,Po tem zakonu se bo štelo, da je 
o r g a n i z a c i j a z d r u ž e n e g a de l a 
oškodovala družbene interese: 

1. če ne sprejme plana v roku, ki 
ga določa statut temeljne orga
nizacije, samoupravni sporazum o 
združevanju ali zakon. . . ; Skupšči
na družbenopolit ične skupnosti 
ugotovi, ali so v primerih iz prvega 
odstavka tega člena huje oškodo
vani družbeni interesi ." 

Tako zakon določa, da lahko 
skupščina družbenopoli t ične skup
nosti nastopi zoper organizacijo 
združenega dela z začasnimi ukrepi 
družbenega varstva, med drugim 
lahko odstavi poslovodni organ, 
posamezne delavce s posebnimi 
pooblastili in odgovornostmi, raz
pusti delavski svet in tako dalje. 
Seveda velja to v primeru, ko 
organizacija združenega dela ne iz
po ln ju j e v z a k o n u d o l o č e n i h 
obveznosti d o družbene skupnosti 
in to pogosto ali pa dalj časa. In 
kdaj smo pričeli s srednjeročnim 
planiranjem? Leta 1975! 

Zato so zbori občinske skupšči
ne na zadnjem zasedanju menili, 
da je ena najpomembnejših nalog 
vseh subjektov družbenega plani
ranja, izvršilnih organov in stro

kovnih služb, da proučujejo in od
pravijo vzroke, ki so povzročili, da 
se naloge in cilji družbenega plana 
občine niso dosledno uresničevali. 

4 . č len z a k o n a o t e m e l j i h 
d r u ž b e n e g a p l a n i r a n j a p r a v i : 
, ,Plani samoupravnih organizacij 
in skupnosti ter plani družbenopo
litičnih skupnosti vsebujejo skupne 
interese, ki se nanašajo zlasti: 

— na razvoj proizvajalnih sil 
družbe, večanje produktivnosti de
la, socialne in materialne varnosti 
delavcev in vseh delovnih ljudi ter 
kulturni napredek; 

— na reprodukci jo in razvoj 
socialističnih samoupravnih pro
dukcijskih odnosov ter odnosov 
med narodi in narodnostmi v skla
du z ustavo oziroma ekonomsko , 
socialno in kul turno svobodo in 
enakopravnost narodov in narod
nosti; 

— na smot rno in enakopravno 
vključevanje v mednarodno delitev 
dela; 

— na ustvarjanje materialnih in 
drugih pogojev za uresničevanje in 
razvoj splošne ljudske obrambe in 
družbene samozaščite; 

— n a s m o t r n o u p o r a b o ter 
varstvo in izboljšanje življenjskega 
oko l ja . " 

Samo iz teh nekaj navedenih 
razlogov je moč ugotoviti po
membnost samoupravnega družbe
nega planiranja. Oči tno pa je , da 
se tega mnogi subjekti planiranja 
ne zavedajo. Srednjeročne plane je 
bilo potrebno sprejeti za obdobje 
1976—1980. Jih b o m o sprejemali 
šele leta 1979? N D 

Ormož 

Naj odločajo delavci 
v organizaciji združenega dela 

Komunalnega podjetja Ormož so 
že konkre tno začeli uresničevati 
nekatera določila iz zakona o 
združenem delu. Tako so v občini 
Ormož delavci te delovne orga
nizacije prvi sprejeli in podpisali 
samoupravni sporazum o združe
vanju dela delavcev v temeljno 
organizacijo na referendumu, ki so 
ga izvedli že meseca julija. Od 78 
zaposlenih se je na referendumu 
izreklo za samoupravni sporazum 
68 delavcev. 

V Komunalnem podjetju je že 
pred meseci stekla intenzivna raz
prava o uveljavljanju in uresniče
vanju zakona o združenem delu. O 
tem so najprej razpravljali delavci 
prek osnovne organizacije sindika
ta, kasneje še delavski svet in na-
zaunje še delavci na zborih. Nalo
go uresničevanja določil zakona o 
združenem delu so v Komunalnem 
pod je t j u vzeli ze lo r e s n o . 
Predstavniki delovne organizacije 
so se v ta namen udeležili tudi 
seminarjev o uresničevanju zakona 
v praksi in sicer na republiški 

ravni, kjer je bil tudi pripravljen 
prvi osnutek samoupravnega spo
razuma. 

Ko je republiško združenje sta
novanjsko komunalnih podjetij 
pripravilo prve pr ipomočke, so na 
osnovi teh začeli delati tudi v 
Komunalnem podjetju, kjer so na
pravili prvi osnutek samoupravne
ga s p o r a z u m a . T a k r a t so pr i 
oblikovanju sporazuma sodelovali 
tudi predstavniki občinskega sveta 
zveze s i n d i k a t o v t e r d r u g i h 
družbenopolitičnih organizacij v 
občini. 

Najprej so v temeljni organiza
ciji sprejeli pravilnik o poteku re
ferenduma, kasneje, to je 13. julija 
pa na referendumu samoupravni 
sporazum o združevanju dela de
lavcev tudi sprejeli. Vsebina nove
ga sporazuma izhaja iz zakona o 
združenem delu. Sporazum vsebu
je temeljne določbe, kjer je zapisa
no, da delavci sprejemajo oprede
litev dejavnosti temeljne organiza
cije, osnove za urejanje družbe
noekonomskih odnosov delavcev 
in drugo. Nadalje sporazum zaje
ma vse dejavnosti temeljne orga
n izac i j e , d o l o č b e o s a m o 
upravljanju, pridobivanju in raz
porejanju d o h o d k a ter odločanje o 
sredstvih. Delavci bodo s tem 
samoupravnim sporazumom odlo
čali tudi o razporejanju čistega do
hodka in delitev sredstev za osebni 
dohodek. Prav tako so v samo
upravnem sporazumu tudi določila 
o delovnih razmerjih in o ob
veščanju delavcev. 

Ko je bil samoupravni sporazum 
na referendumu sprejet so še de
lavci podpisali izjavo, s katero so 
se obvezali, da se svobodno odlo
čajo o podpisu te izjave in s katero 
potrjujejo, da se strinjajo s samo

upravnim sporazumom o združe
vanju dela delavcev v temeljni or
ganizaciji Komunalnega podjetja 
Ormož. 

Z D E N K O K O D R i C 

ALI JE MOLK RES ZLATO? 
Tako sem se vprašala jaz, pa 

morda še kater i izmed delegatov 
zbora združenega dela ptuj
ske občinske skupščine. Na zadnji 
seji, o pomembnos t i obravna
vanega gradiva je bilo že ogrom
no povedanega in napisanega, so 
namreč delegati m o t k o molčal i . 
Zakaj? Na to vprašanje bi težko 
n a š i odgovor. Res jc , da smo 
tudi o t em že govorili in pisali, 
vendar zaradi tega stanje ni nič 
boljše. Morda je p o t e m ta 

j prispevek odveč . Pa vseeno, nekaj 
besed ne bo škodilo. 

Delegati so molčal i tako dolgo, 
dokler se je obravnavano gradivo 
tikalo širše družbene skupnosti . 
Malo bolj živahno je postalo v 

dvorani, ko smo prišli do 
reševanja problemov v krajevm 
skupnosti (osnutek odloka o 
ureditvi cestnega prometa v 
Ptuju). Vendar je bilo edino 
sodelovanje delegatov v tem, da 
je odbor za družbenopol i t i čn i in 
komunaln i sistem ter stanovanj
ska vprašanja zbora združenega 
xfela podal svoje pr ipombe in 
stališča. 

Ena izmed delegatk jc p o m o t o 
ma menila, da bi bilo z od lokom 
o hišnem redu p o t r e b n o prepreči
ti širjenje smradu iz farme 
bckonov na Bregu, kar je 
prispevalo k še živahnejši raz
pravi. Čeprav jc j j redstavnik 
izvršnega sveta skupščine obč ine 

Ptuj lepo pojasnil, da to ni v 
pristojnosti hišnili svetov in da 
prot i smradu, ki je za zdravje 
sicer neškodljiv, za t iste, k i v tem 
smradu žive pa precej neprge ten , 
ni mogoče ukrepat i , delegatka z 
odgovorom ni bila zadovoljna in 
bo vprašanje posredovano komisi
j i za varstvo okolja. 

Tako ! To je bilo vse, kar smo 
imeli delegati povedat i . Star 
pregovor pravi: MOLK JE 
ZLATO. Drugi pa je romunski : 

DOBRO JE GOVORITI , A S E 
BOLJE JE MOLČATI ; TREBA 
JE SAMO VEDETI KDAJ JE 
PRAVI ČAS! 

N. D. 

Dr. Fran Brumen 

O IZPUŠNIH 
PLINIH 

(3. nadaljevanje in konec) 

Pri izpušnih plinih moramo 
omeniti tudi še BENZOL, ki služi 
pri nekaterih motorjih kot po
gonsko gorivo. Benzoi je destila-
cijski produkt iz premoga. Med 
različnimi derivati destilacije je 
benzoi tisti, ki izpareva pri vrelišču 
80 top . C in ga označujemo kot 
čisti benzoi. 

Njegova UPORABNOST JE 
MNOGOSTRANSKA: kot topilna 
tekočina, kot ekstrakcijsko in raz-
redčevalno sredstvo, predvsem kot 
razredčilo za različne barve in ka
kor že omenjeno kot pogonsko go
rivo. Mnogo ga uporabljamo tudi 
v lepilih za gumijaste predmete. 
B E N Z O L J E N E V A R E N KE
M I Č N O D E L U J O Č IN
DUSTRIJSKI STRUP. Lahko bi 
celo rekli, da je po.sebno zahrbtno 
nevaren in sker zaradi tega. ker se 
skriva v najrazličnejših mnogo 
uporabljanih pripravkih pod raz
ličnimi PATENTNIMI IMENI, IZ 
KATERIH NI VSELEJ D O V O U 
JASNO RAZVIDNO, DA VSE
BUJEJO BENZOL, KAJ ŠELE V 
KOLIKO M O Č N I KON-
CENTRACIJI. OKVARE NAM
REČ NASTOPAJO ŽE V ZELO 
NIZKI ZGOŠČENOSTI KOMAJ 
NEKAJ ODSTOTKOV. 

Kaka so Z N A M E N J A 
ZASTRUPITVE Z BENZOLOM? 
Na splošno bi lahko rekli, da so v 
glavnem podobna tistim, ki smo 
jih spoznali pri zastnipljenju z 
bencinom: splošna nadraženost 
kože, ki se cesto poka/e tudi v 
obliki ekcema. Da|je alergično 
vnetna nadraženost, predvsem v 
dihalnih puteh in dobro vidne ka-
teralne spremembe na očesnih 
veznicah. 

P R I A K U T N E M 
Z A S T R U P I J E N J U , ko gre za 
kratkotrajno masivno delovanje 
močnih koncentracij, nastopajo 
znaki opijanjenja, ki pri hujši 
zastrupitvi preide v pravo brezza-
vestno stanje, podobno neke vrste 
narkozi in vodi včasih celo v smrt 
zaradi ohromitve krvnega obtoka 
in dihanja. Pri preživetju po takih 
zastrupitvah pa se dokaj pogosto 
srečujemo s t a k o i m c n o v a n i m i 
POZNIMI POSLEDICAMI. 

PRI POČASNEM KRONIČ
NEM Z A S T R U P U A N J U OPA
ŽAMO MOČNEJŠE glavobole, 
omotičnost, utrudljivost. Včasih 
tudi bruhanje z značilnimi sklepni
mi bolečinami, kijih žal marsikdaj 

zamenjamo z reumatičnimi težava
mi. KAKOR PRI VSEH KRO
NIČNIH ZASTRUPITVAH, TA
KO JE TUDI PRI BENZOLU 
N A J V A Ž N E J E MISLITI N A 
MOŽNOST — SE PRAVI NAJ-
B O U VAŽNA JE PODROBNA 
ANAMNEZA IN POZNAVANJE 
D E L O V N I H P O G O J E V ! 
ZDRAVNIK BI MORAL IMETI 
VEČ ČASA ZA POGOVOR Z 
BOLNIKOM! Cesto nas k napačni 
diagnozi zapeljejo tudi sicer zna
čilna nagnenja h krvavitvam, ki se 
pojav^ajo kot kožne in sluznične 
krvavitve v različnih področjih in 
na različnih organih, ker so po
dobne krvavitve možni tudi dru
god. 

2^to še enkrat podčriajmo, da 
nas v iskanju razpoznavne ugoto
vitve -— kakor povsod — mero-
dajno podpre P O D R O B N A 
ANAMNEZA — zgodovina nas
tanka bolezni, ki nas zanesljiveje 
pripelje na pravo pot. Potrditev 
pravilnosti diagnoze iščemo tudi v 
laboratorijskih izvidih, posebno še 
v krvnih preiskavah, ki pokažejo i 
nekatere značilnosti. : 

Tudi B E N Z O L U S O R O D N I 
D E R I V A T I P O Š K O D U J E J O 
predvsem živčni sestav in jetra. 

Previdnostni, preventivni — 
PREPREČEVALNI UKREPI so 
posebno pri benzolu zelo umestni 
in obetajo največ uspeha. Posebno 
previdni moramo biti pri upo
rabljanju vseh mogočih razmašče-
valnih in čistilnih sred.stev ter 
različnih raztopilnih pripravkov. 
Pri vsakem sumljivem sredstvu se 
m o r a m o P R E D H O D N O 
POZANIMATI ALI VSEBUJE 
BFNZOLOVE DERIVATE in v 
kakšni koncentraciji. 

Vsem d e l a v c e m , ki imajo 
opravka z benzoiskimi sestavina
mi, je potrebno večkrat in v pri
mernih presledkih opravit i 
KRVNE PREISKAVE, ki morajo 
biti celo pogostejše, kakor pa so 
predpisane po običajnih terminih 
sistematskih pregledov! 

Z D R A V L J E N J E : čim je 
strupitvcni vpHv benzolskih sesta-

-vin ugotovljen, je nujna DO
KONČNA PREPOVED ZAPOS
LITVE NA O G R O Ž U J O Č I H 
DELOVIŠČIH! Posebno skrbno 
in specijalno zdravljenje je po
trebno v tistih primerih, ki kažejo 
bolezenske spremembe v kostni 
mozgovini. 

Potrebno je čimbolj izdatno 
podpreti vse organe in mehanizme, 
ki podpirajo razstenje in 
obnavljanje krvi. Masivne do/e 
askorbinske kisline — C vitamina 
— rekreacijo dobro podprejo. 
Potrebna j e tudi poos trena 
previdnost pri izbiri in upo
rabljanju različnih zdravil, da se 
izognemo takim, ki negativno vpli
vajo na krvnorastne o r g a n e ! 
(Sestavek je z nekaterimi do
polnjen po dr. med. H. Buckup) 

Priprave na reorganizacijo krajevnih skupnosti 
ž e lep čas tečejo tudi v ptujski 

občini pripra\x' na reorganizacijo 
krajevnih skupnost i . Sicer t renut-
m še tečejo delovni pogovori, na 
katerih udeleženci, od predstav
nikov krajevnDi skupnost i , OK 
SZDL Ptuj, republiške konferen
ce SZDL pa do predstaviiikov 
izvršnega sveta, poskušajo najti 
najprimernejšo obliko reorgani
zacije. 

Na zadnjem pogovoru, ki je bil 
pre tekh teden, so se okvirno 
dogovorili, da je po t rebno krajev
no skupnost Ptuj razdeliti na več 

manjših, ki bi zajele od 750 do 
največ 3000 krajanov. Najbrže bo 
v prvi fazj po t r ebno reorganizirati 
tudi mejne krajevne skupnost i 
R>goznico, Hajdino in Grajeno. 
Delo manjših skupnost i narekuje 
ustava s tem, ko pravi, da delovni 
ljudje in občan i uresničujejo 
svoje interese in pot rebe v 
krajevni skupnost i kjer živijo. 
Tako v krajevni skupnost i P tu j , 
ki je med največjimi v Sloveniji, 
saj šteje kar 14 .000 krajanov, ne 
moremo govoriti o aktivnem 
samoupravnem odločanju delov
nih Jud i in občanov . 

Nove krajevne skupnosti bodo 
oblikovane ko t ter i tor ialno, gp-
spodarsko, p r o m e t n o in sociahio 
zaokrožene celote. Vse krajevne 
skupnost i pa bi povezovalo 
do ločeno koordinacijsko te lo , 
morda skupnost krajevnih skup
nosti. 

Vsaka krajevna skupnost bo 
imela svoj žiro račun , svoj plan 
razvoja in tako dage, s tem, da se 
administracija ne bi preveč razši
rila, kar pomeni , da bi ostala v 
približno enakih okvirih kot je 
sedaj. Najbrže je misel, da bi 

sedanji tereni SZDL v Ptuju, 
seveda z manjšimi spremembami , 
postali krajevne skupnosti še 
najbliže novi vlogi KS. 

Vsekakor bodo o t em odločal i 
delovni Judje in občan i omenje-
nili krajevnih skupnosti , saj bo 
mestna konferenca SZDL Ptuj 
pripravila posebno informacijo o 
reorganizaciji KS, delovni ljudje 
in občan i pa se b o d o na zborih 
odločal i za referendum o ustano
vitvi novih krajevnih skupnosti na 
širšem območ ju mesta Ptuja. 

N. D. 
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Juršinci 

Asfaltirali 
cesto 

Po dolgih letih vseh prizadevanj 
in tud i čakanj so se krajani 
krajevne skupnosti Juršinci raz-
veseUU nove cestne preobleke. 
Pred dnevi so namreč delavci 
Cestnega podjetja Maribor, TOZD 
ceste Ptuj v Juršincih k o n č a h 
drugo fazo mpdcrnizacije ceste 
P tu j - Ju r š inc i - Žihlava. 

V krajevni skupnost i pripisujejo 
temu dosežku velik pomen . 
Nerazvito območ je in mladina, ki 
se izšola, odhaja za zas lužkom v 
bližnja industrijska mesta, pred
vsem v Ptuj . V Juršincih upajo, 
da bo nova asfaltirana cesta 
pripomogla k t emu , da bo 
mladina bolj ostajala doma na 
kmeti jah, kjer jc po t rebna meha
nizacija, temeljita obdelava polj 
in vinogradov ter mnogo pridnih 
rok. 

Delavci komunalnega podjetja 
iz Ptuja pa bodo asfaltirali še 
drugi del vinske ceste Juršinci 
- S a k u š a k - G o m i l a . Ta cesta bo 
veliko pomenila za hitrejši razvoj 
kmečkega tur izma. Znano je , da 
je vrh Gomile zelo privlačna 
tur is t ična t očka v Slovenskih 
goricah. Cesta bo modernizi rana 
v dolžini 1,5 k i lometra . Krajani 
vasi Juršinci, Sakušak, R o t m a n , 
R)dkovci in Senčak so doslej že 
prispevaM po posebnih pogodbah 
do ločen znesek denarja. Res so 
ga krajani le s težavo zbrali, 
vendar se j im bo ta naložba v 
pr ihodnos t i k r e p k o obrestovala. 

S temi novimi pr ikl jučki asfalt-
lih cest še niso zakl jučena vsa 
dela. Po načr t ih republ iške skup
nosti za ceste in komuna lne 
skupnost i obč ine Ptuj se predvi
deva d o k o n č n a modernizacija 
nekater ih cest v naslednjih dveh 
letih. S pomoč jo širše družbene 
skupnost i bodo krajani krajevne 
skupnosti Juršinci zač r t ane nalo
ge dosegli. 

Katja Holc 

Bo tudi za mene prostor v vrtcu? 
Pravilno delo komisije za sprejem otrok v 

vrtce - prostorska stiska je kriva temu. da 
vsi ne morejo v vrtce. . . Vedno več je 
negodovanja občanov, zakaj se ne sprejmejo 
vsi otroci v naše vrtce. Komisija za sprejem 
otrok v vrtce in jasli ima v zadnjem letu 
p lne roke dela. 

Čeprav starši dobro poznajo težaven 
položaj organiziranega družbenega varstva 
predšolskih otrok glede pomanjkanja prosto
ra, je vedno več kritike in pritožb. Pritožili 
so se predvsem zato, ker je v pravilniku o 
merilih, pogojih in načinu sprejemanja otrok 
v vrtec možna pritožba, drugi pa v upanju, 
da se bo med letom k* nekaj izpraznilo in 

nastalo prosto mesto. V pritožbah ni sicer 
iBvedb o kakršnili protizakonitih ali drugih 
nepravilnostih v delu komisije. Nekateri 
starši se pritožujejo na vodstvo vrtca, da jim 
nočejo pojasniti, z^kaj so bili otroci drugih 
družin sprejeti v vrtec, njihov otrok pa ne. 

Iz navedenega izhaja, da je velika stiska 
staršev: 

- kam z otrokom v času, ko so v 
službi . . . 

- nujno bi morali pristopiti k novi obliki 
sprejemanja otrok, 

- socialne službe v organizacijah združe
nega dela naj se bolj vključijo v skrb za 
delovnega človeka. ^ 

Kidričevo O varnostni oceni v KS 
Na redni seji so se v ponedeljek 

26. septembra 1977 sestali člani 
sveta krajevne skupnost i Kidri
čevo. Najprej so potrdi l i zapisnik 
35. redne seje in se seznanili s 
poroč i lom o ncizvršenih sklepih 
te seje sveta KS, za tem pa je 
stekla razprava in sprejem varno
stne ocene v KS Kidričevo. 

Člani sveta so se pod robno 
seznanili z varnostno oceno , ki so 
j o podale tudi DPO in jo tudi 
sprejeli. V nadaljevanju jih j e 
predsednik sveta KS Miro Kovač 
seznanil s s ta tutarnim sklepom 
odbora za LO in družbeno 
samozašči to , ter s poslovnikom 
odbora za LO in DSZ. Po 
razpravi so t ako s ta tutarni sklep 
k o t poslovnik odbora za LO in 
DSZ člani sveta enoglasno spre
jeli. 

Globalno j im je bil p r edočen 
tudi ob rambni nač r t KS s 
ka ter im se bodo prav tako morah 
seznaniti prebivalci KS Kidričevo, 
da bodo v danih razmerah vedeli 
zakaj gre in kakšne so njihove 
raloge in dolžnost i . Tako mnenje 
pa je bilo shšati t ud i že na sejah 
odbora za LO in DSZ, zato bo 

Iz lanskoletne vaje CZ in TO v Kidričevem: Raport 
predsednika sveta KS. 

Foto: K. Zoreč 

po t rebno v naslednjem obdobju 
prav t e m u posvetit i največjo 
pozornost , saj b o d o tud i vse DPO 
in društva morale pripraviti svoje 

programe v tej smeri in jih v 
celoti prilagoditi programu odbo
ra za LO in DSZ v KS Kidričevo. 

M. Meško 

Obrt, ki izumira 
Vse manj je na našem podeželju opazi t i hiš , ki so še kri te s s lamo. 

Tistih nekaj , ki jih je še, zlasti v zakotnih hribovitih krajih, pa je več 
ali manj že obsojeno na propad . Izpodriva jili nov in sodobni gradbeni 
material , pa tudi slama današnjih žit ni več tako t rpežna k o t n e k o č . 

Povezano s t em je tud i vse manj mojstrov, k i še znajo prijeti za 
„h lapca" , „ šp r ik lo" in za druge vrste priprav, ki so po t rebne , da b o 
slamnata streha res gladka, saj je vsak škop, vsak »podra jčni l i " t reba 
namest i t i t ako , da kljub »luknjici pri luknjici" vodo drži, k o t pravi ena 
od starih ljudskih ugank. 

Enega od takih redkih mojstrov smo pred tedni videli celo v vasi 
Draženci, ki se je ubadal s krpanjem slamnate s t rehe. B U je to Andrej 
Poljak iz Brezove gore pri Trakoščanu . Povedal nam je , da že 25 let 
popravka slamnate s t iehe po bližnji in daljnji okohci , vendar b o mora l 
to obr t kmalu pusti t i , kajti ,,noge ga več ne drž i jo" , na strehi pa se je 
t reba z nogami krepko upre t i . Ko b o d o izumrU mojstri za oblikovanje 
slamnatih streh, bodo tud i te povsem izginile iz našega podeželja. 

Besedilo in slika: B . Vodušek Andrej Poljak pri vezanju novega vrha iz ržene slame. 

S svetlobnimi telesi v 
svetlejšo prihodnost 

Studenice 
Krajevna skupnost Studenice 

pri Poljčanah predstavlja skupno 
s KS Makole in KS Laporje, 
nerazvito območ je občine Slov. 
Bistrica. Se do nedavnega v -
Studenicah ni bilo nobene , še 
tako majhne industrijske proiz
vodnje, kjer bi lahko domačin i 
našli zaposhtev. T a k a si morajo 
že vsa leta iskati delo v večjih 
industrijskih a^ediščili, mnogi pa 
so že pred leti odšli za zaslužkom 
v tujino. 

Večle tna prizadevanja tam
kajšnje krajevne skupnost i kot 
tudi skupščine obč ine Slov. 
Bistrica pa so tud i v ta kraj pod 
Bočem prinesla žarek upanja, 
čeprav malo število, vendarle 
delovna mesta v d o m a č e m kraju. 
Lani so v zgradbi osnovne šole v 
Studenicah pričeli s proizvodnjo 
poliesterskih podstavkov za stieš-
na okna, spuščene strope iz 
pleksi stekla in še nekaterih 
manjših proizvodov. Iz skromnih 
obrtniških zače tkov v Poljčanah, 
so proizvodnjo prenesli v Stude
nce , kjer danes kolektiv šteje že 
20 članov in je v pre teklem letu 
že proizvedel okoli 100.000 
kosov senčnikov za TV sprejem
nike, prek 2500 tipskDi pohester-
skih podstavkov za strešna okna 
in okoli 200 pro to t ipov teh 
okenskih podstavkov. Proizvedli 
90 tud i prek 25 .000 kosov pleksi 
kap za fluorescenčni program. V 
minulem letu so tako v Studeni
cah proizvedli za skupno 4 
milijone dinarjev realizacije. Že 
letos pa načrtujejo za 10 
milijonov dinarjev realizacije. 

V kolektivu na osnovi širjenja 
proizvodi^d načrtujejo gradnjo 

nove proizvodne hale v velikosti 
1000 Kvadratnih mct tov in pove
čanje š-tevila zaposlenih za novih 
50. V tej hali bodo uvedU 
sodobnejše oblike proizvodnje, 
predvsem pri izdelavi pohcster-
skih podstavkov za okna in 
liitiejšega uresničevanja flure-
scenčnega programa. 

Za prodajo svojih izdelkov 
nimajo težav, saj že sedaj ne 
uspevajo več ugoditi vsem naroči
lom. Ze v lanskem letu pa so 

ijihovi člani vzgrajevali svoje 
proizvode v nekatere hotele in 
zdravilišča v CSSR. 

Lani je tako znašal povprečn i 
osebni dohodek na zaposlenega v 
tem kolektivu 3800 dinarjev, v 
letošnjem letu pa je že porasel na 
4 2 0 0 dinarjev. Največje težave 
pri hit iejšem uresničevanju proiz
vodnih programov nastajajo v 
premajhnih delovnih prostorih in 
ob stalnem pomanjkanju potreb
nih koUčin vode, kar je za 
območje KS Studenice v zadnjem 
obdobju že kar pereč problem. 

Besedilo in sUka: 
Viktor Horvat 

V studeniškem kolektivu, pri proizvodnji podstavkov in 
nosilcev 

TGA K id ^ i j ^ 

PRIHRANEK 
PRIZADEVANJE 

VSEH ZAPOSLENIH 
V tovarni gUnice in aluminija 

„ Boris Kid r i č" v Kidričevem 
dosledno izvajajo sprejeti stabili
zacijski program; sprejeli so ga za 
aktiviranje notranjih rezerv 
TOZD in celotne delovne organi
zacije. 

Iz gradiva, ki so ga dobili vsi 
člani DS v TOZD in člani os tahh 
organov samoupravljanja, je raz
vidno, da so v vseh TOZD in 
DSS dosledno izvajati sprejete 
programske obveze. Sektor za 
plan, analizo in organizacijo je 
pripravil anaUzo izpolnitve stabili
zacijskega programa za prvo 
polletje letošnjega leta na osnovi 
poroči l , ki so jDi napravili 
odgovorni de lavc i 

K letnemu planu poslovanja 
TOZD, DSSS in DO za leto 1977 
je bil namreč sprejet še stabiliza
cijski program s ciljem znižati 
stroške poslovanja, vzpodbujanja 
inventivne dejavnosti in opt imal
nega izkoriščanja kapaci te t . Pri-
liranek pa dejansko pomeni 
zmanjšanje planiranih stroškov 
zaradi boljšega izkoriščanja proiz
vodnih zmogljivosti in pr ihrankov 
ra porab i surovin, izboljšane 
organizacije dela in povečanja 
produkt ivnost i dela o b uč inko
vitejši izrabi delovnega časa. 

Najprej moramo omeni t i , da je 
program prihranka na r a č u n 
stabilizacije znašal letos 
14 ,690 .500 din in da so se vse 
TOZD in DSSS temelji to in z vso 
odgovornostjo lotile realizacije 
pri izpolnjevanju zastavljenega 
stabilizacijskega načr ta . 

TOZD tovarna glinice si je 
postavila program v višini 
4 5 3 8 . 0 8 6 din, realizirala ga je s 
4 3 5 4 . 7 0 4 din - ali indeks 96 , 
kar seveda pomeni za prvo 
polletje izreden uspeh in dokazu
je s kako odgovornostjo delavci v 
tej TOZD izpolnjujejo svoje 
sprejete obveznosti . Sledi TOZD 
tovarne aluminija, k i si je 
planirala pr ihranek v višini 
4 ,095 .304 din, realizirala pa g a j e 
z 2 ,137.229 din ah indeks 52 , 
kar je glede naa objekt ivne težave 
tud i lep uspeh. TOZD Promet 
ima program 1,136.000 din in 
doseženi rezul tat 1,000.000 din 
ali indeks 88 . T O Z D Vzdrževanje 
si je zastavila program v višini 
1,056.099 din dosegla ua 
497.5 1 8 din ah indeks 4 7 , vendar 

moramo poudari t i , da TOZD 
Vzdrževanje ne more vseh nalog 
neposredno ovrednot i t i , ker so 
rezultat i dela vidni le posredno . 
Tudi DSSS je od programiranih 
3 ,865.000 din dosegla v prvem 
polletju le 929 .849 din aU indeks 
24, tukaj je prav t ako t reba 
omeni t i dejstvo, da je glavni vphv 
na tako majhen prDuanek v 
nedoseganju nalog finančnega 
sektorja. 

Toda ne glede na vse omenjene 
postavke moramo poudari t i , da je 
v celotni delovni organizaciji 
TGA od planiranega pr ihranka 
14 ,690.489 din v prvem polletju 
1977 doseženo kar 8 ,919.300 din 
ah indeks 6 1 . To pa daje že tud i 
jamstvo, da bodo vsi zaposleni v 
vseh TOZD in DSSS dah vse od 
sebe, da tudi v drugem poUetju 
nadaljujejo z enakim elanom in 
da program, ki so si ga zadah v 
celoti tud i presežejo. Iz analize je 
prav tako razvidno, da temelji 
stabilizacija predvsem v racional
nejši porabi surovin in izboljšanju 
tehnoloških pos topkov . 

Iz vsega navedenega je t ud i 
razvidno, da je prihranek dosežen 
i zkgučno s prizadevanjem vseh 
zaposlenih v delovni dcupnosti , 
saj so vsi z vestnim in marljivim 
delom dosledno izpolnjevati spre
je te obveznost i iž načr ta ukrepov 
za stabilizacijo. Mnogi normativi 
so biU nižji o d planiranih, 
prihraniti so tud i na surovinah .in 
z raznimi izboljšavami v proiz
vodnji. 

Pri tem ne smemo pozabi t i 
tud i novatorjev, ki so s svojo 
dejavnostjo veliko prispevali k 
doseženemu uspehu v prvem 
polletju 1977 . Prav t i so skupaj z 
vsemi člani delovne skupnost i 
storiti vse, da bi bili poslovni 
rezultat i v prihodnje boljši in to 
z manj fizičnega dela k čemur 
doprinese vsaka izboljšava nova
torjev, k i si prizadevajo, da 
čimbolj izpopolrujo tehnološki 
proces s ka r se da nizkimi 
normativi in visokimi proiz
vodnimi rezultat i . K^ub mnogim 
notranjim in tudi zunanjim 
težavam, si bodo delavci v vseh 
TOZD in DSSS v DO TGA 
prizadevati, dosledno izvajati 
sprejeti stabilizacijski nač r t , k i ga 
bodo tudi presegti! 

France Meško 

Predstavljamo vam poštarja Ivana Vršiča 

Njegova pot je dolga 25kilometrov 
K d o bi ne poznal vi tomarškega 

poštarja Ivana Vršiča, ki že vrs to 
let raznaša raztične poštne po 
šiljke občanov krajevne skupnost i 
V i t o m a r c l K d o nc bi poznal 
pevca, harmonikarja in pred
sednika vaškega odbora v Vi to-
marcih- Ivan Vršič je prijazen 
človek, njegova pByaznost odseva 
že v očeh in njegov nasmeh 
poudarja dobrotljivost. 

Srečati smo ga na pošt i , k o j e v 
veliko poš tno tovbo tlačil pisma, 
časopise in pakete . , , 0 , nič nimam 
prot i , kar pogovor imo se," je 
dejiil, ko smo ga zmotiU pri 
opravilu. „Malo bodo že počakat i , 
sicer pa je danes torek in ni toliko 
pošte k o t nekatere druge dni . " 
Takole je začel pr ipovedovat i : 

„Poštar sem že 13 let in nekaj 
mesecev. Najprej sem delal v 
Ptuju, p o t e m pa sem sklenil, da 
ostanem doma in si tu najdem 
delo. Kar pri jetno je biti poštar , 
^ l o h pa takrat , k o je nad m a n o 
toplo sonce, ko diši p o sadju ali 
senu. Malo težje j c delo pozimi in 
v dežju. NičkoUkokra t sem že bil 
p r emočen , n o pa vseeno še živim. 
Tudi premražen sem že biL Moja 
p o t je precej n a p o m a . Na dan 
moram prehodi t i okoh 25 kilo
metrov, seveda pa ne vse peš. 
Imam moped in t a k o j c moje delo 
le nekot iko lažje. Poš to delim p o 
rajonih in sicer, prvi rajon obsega 
vasi Vitomarci , Derbctinci in llva-
letinci, drugi rej on obsega širše 
območje Vi tomarc , t re^ i rejon pa 
Rjavci, Gibino, Slavšino m No-
vincL Ta p o t je dolga in naporna ." 

Povedati je p o t r e b n o , da je Ivan 

Vršič zelo aktiven družbeno-
pot i t ičen delavec v krajevni skup
nosti . Poleg rcka te r ih funkcij, k i 
j ih ima j e tudi delegat splošne 
delegacjge. In k o t je dejal, je 

Ivan Vrač: „Tudi prek 150 
pošiljk imam na mesec" 

delegatski sistem še vedno nov, 
vendar p a postiya tisto, kar smo si 
zamislih, postaja sistem delovnih 
^udi in občanov in tako imamo 
vsi možnos t odločarga in sode
lovanja. 

„PcEno popoldne k o n č a m z 
d d o m , včasih tudi prej k o sem 
dobre volie, vzamem ha rmoniko 
in takrat zaigram, da je vese l e . In 
prav zaradi tega sem tudi z a š d v 

pevski zbor in d ramsko skupino . 
Pri mojem delu se j e že marsikaj 
zanimivega zgodi lo . V letu 1975 
sem nosil p d o a i i c e za , , d a č o " . 
Ko sem prinesel tako položnico za 
davek k starejši žemci in rekel, 
„ d a č a " je tu, me j e ženica v 
odgovor vprašala, ja , kje pa imaš 
solato? Najprej nisem vedel, kaj 
naj rečem, pa sem hip z a t e m že 
spregovoril, n a ptujski tržnici 
je . . . , žena sc je nasmejala in še 
danes, k o jo obiščem oba prasneva 
v smeh." 

K o smo krarrLyati o delu in 
nedelu poštarjev, se je Ivan Vršič 
p o m n i l zapisa o poštarjih iz 
TELt:KSA m takole koment i ra l 
tisti članek: „Bral sem tisto o 
(ne)delu slovenskih poštarjev. 
Reči moram, da so se novinarji 
osredotočit i samo n a nekatere 
nedelavne poštarje. Pri nas se kaj 
takega ne dogaja. C e človek dob i 
poš to , je moja naloga, da mu j o 
prinesem, če tud i jc zanj p o t r e b n o 
prehodi t i 30 ki lometrov. Skoda 
da mene niso obificali, jaz bi j im 
že povedal, kakšno je moje delo in 
delo drugih poštarjev, rec imo 
kolegov iz Haloz. B K Z pret i
ravanja: delo je naporno , tudi v 
soboto moram delati in nema
lokrat se mi je že zgodilo, da mi j e 
kdo rekel, zakaj delam v so
bo to . . . 

No , kaj hočemo , delo poštarjev 
je pač takšno, t ežko ,zan imivo , p a 
tudi Watno in sončno . " 

Odhitel j e , rgegova poš tna to rba 
je bila p d n a , po lna dobrih n o 
vic 

zk 
fo to : R 
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Grmož 

POSVET 
KMETIJSKIH 

PREDAVATELJEV 
V soboto , 24, septembra je bilo 

v Ormožu posvetovanje 
predavateljev, ki v kmet i j sko 
živilskih šolali poučuje jo mlade 
kmetovalce. Posvet, k i ga j c 
organEirala skupnos t kmeti jsko 
živilskili šol SR Slovenije, j c bil v 
dvorani Slovinove vinske klet i . 
Beseda j e tekla o pomembnos t i 
usmerjenega izobraževanja in 
seveda vzporedno s tem še kako 
krepiti kadrovski in ma tena ln i 
položaj kmetijskih šol s irom p o 
SlovemjL 

Kasneje so si predavatelji skupaj 
z Slovinovimi delavci o^cda l i še 
nekatere gospodarske uspehe v 
občini ter vinograde na J e m -
zalemu in drugod p o Slovenskih 
goricah. 

zk 

Otroci na cesti 
Začelo se je šolsko leto, zato m o r a m o misliti tudi na to , kako b o m o 

zagotovili otroku varno pot v šolo in domov. 

2 e prvi šolski dnevi in tedni, t ako govore izkušnje, so za o t roka 
najbolj nevarni. Predvsem na območju mesta, saj je vedno več prometa 
po naših ulicah in cestah. Otrokove skrbi na poti v šolo so usmerjene 
predvsem v šolske obveznosti , sama hoja po uhcah in cestah postaja tako 
bolj ali manj preprosto gibanje, brez razumevanja m presoje nevarnih 
položajev. To največkrat pripelje o t roka do nepričakovanih nevarnih 
položajev in kritičnih t renutkov, ko v delčku sekunde ne vedo več, kako 
bi se rešili pred avtomobilskimi kolesi. T a k o običajno pride do nesreče. 

Starši lahko za varnost o t roka na poli v šolo in domov storijo zelo 
veliko. Predvsem morajo izkoristiti vsako pr imerno priložnost, da ot roku 
razložijo prometne zakonitost i , predpise, predvsem tiste, ki zadevajo 
odnos voznik—pešec—kolesar. Seveda je treba obravnavati vse, kar 
utegne zaplesti nevarnostno stanje, od enostavnega pravila na cesti do 
prečkanja ceste v vseh mogočih situacijah vožnje s kolesom in tako 
naprej. Zelo važno je , da se otrok odpravlja v šolo pravočasno, da ne 
hodi v časovni stiski, ko ga skrbi , da ne bi zamudil pouka . 

Posebno poglavje so prvošolčki. Zanje pomeni začetek šole 
življenjsko pomembno prelomnico, pot d o šole in domov pa je vsekakor 
povsem nekaj drugega kot so bile dosedaj znane poti . Vse prvošolčke je 
treba navaditi na najnevarnejše pot i , px)sebno pri prečkanju ceste. 
Prvošolčki naj obvezno nosijo rumeno rut ico. 

ap 

Učenci in krajani za centralno kurjavo 
Destrnik 

Ce bo p o sreči, letošnjo z i m o 
pionirjev v osnovni šcii „Bra tov 
Reš" v Destmiku ne b o zeblo . V 
teh dneh namreč tečejo pospešena 
dela pri gradnji centralnega 
ogrevanja v tej šoU, pri tem pa 
uspešno sodelujejo razen učencev 
osnovne šole skoraj vsi krajani 
t testrmka. 

Tako so cel pretekli teden 
krajani skupaj z učenc i osnovne 
šole p o m a g ^ pri i zkopu ležišča za 
kotel c e n t r ^ e kurjave, pr i 
betoniranju le tega in pripravili vse 
za postavitev t cgako t i a . 

V če t r t ek , 22. in v ponedeljek 
26 . septembra pa je prek 10 
krajanov s traktorji prevažalo 
q ) e k o , ki s o j o dobili b rezplačno 
od TOZD O i n i c a v Kidričevem. 
Pri nalaganju opeke so razen 
k r ^ a n o v p n d n o pomagali tudi 
učenci osnovne šole, t ako je skozi 
mlade roke prešlo na prikolice 
traktorjev okoli 5000 kosov 
samotne opeke. T o b o d o namreč 
rabili pri gradnji 20 m visokega 
dimnika za novo cent ra lno 
kurjavo. 

Krajani pa b o d o skupaj z učenc i 
oaiovne šole urediliše Kurilnico in 

predpros tor v kotlovnici , vse s 
rostovoljnim de lom. 

Za gradnjo centralnega ogre
vanja v OŠ Bratov Reš v Des tnuku 

je prispevala KS Destrnik s 
samoprispevkom občanov 50 %, 
namenski delež je prispevala tudi 
izobraževalna skupnost Ptuj , vse 
ostalo pa b o d o p r i ^ e v a l i krajani v 
obliki prostovoljnega dela. Upa-

Učenci o»iovne šde, skupaj s krajani Destmika pri nal^anju 
samotne opeke v TGA Kidričevo 

mp, da b o d o le tošnjo z i m o u č e n c i 
OŠ v D e s t m k u preživeli že v 
toplih razredih. 

besedilo in slika: M. Ozimec 

Petrolov motel v Podlehniku 

Urejen dovoz iz zagrebške smeri 
Prejšnji teden so doPe t ro lovega 

mote la v Podlehniku zgradili 
dovoznico še iz zagrebške smerL 
Doslej je namreč bil možen dovoz 
le iz mariborske smeri in j e t ako 
p recd gostov u zagrebške smeri 
mora lo nadaljevati p o t ne da b i se 
laliko ustavilo pr i m o t d u . 

Ta pomaigkljivost j e sedaj že 

odpravljena, gradbeno podjetje 
Stavbar iz Maribora je dovoznico 
zgradilo v rekordnem času. Nova 
cesta j e že opremljena z vsemi 
p rometn imi znak i in oznakami n a 
cestišču. Sredstva za celotni 
objekt spadajo še v z a č e t n o 
investicigo mote la . 

. - OM 

VARNOSTNI PAS Tednikova 
akcija: 

Franc OstroSko 

Mnogo je povedanega in napisa
nega o varnostnem pasu in o 
njegovem uporabljanju. Varnos tn i 
pas je nujno po t reben , kajti 
dost ikrat se je že zgodilo, da je 
prav varnostni pas rešil človeSco 
življenje. In kaj menijo o uporab i 
varnostnega pasu vozniki motor
nih vozil: 

Franc Ostro ško iz Vidma pri 
Ptuju: „Sem voznik škode in 
varnostni pas u p o r a b ^ a m že leto 
dni . Uporabljam ga predvsem« pri 
daljših vožnjah in reč i moram, da 
se mi hrbtenica o b uporab i 
varnostnega pasu zelo odpoči je in 
zato njegovo upo rabo pr iporo
č a m vsakemu vozniku. Doslej še 
nisem imel nezgode z avtomobi
lom, vendar to še ni razlog, da 
varnostnega pasu ne bi uporab-
IjaL" 

Mirica Kodr ič s Ptujske gore: 
»Varnostni pas r edno uporab
ljam, tud i na kra tk ih relacijah. 
Imela sem že nekaj avtomobilskih 

prask, t oda ker sem uporabljala 
varnostni pas, se nisem poškodo
vala- Ugotav^am, da se varnostni 

Mirka Kodrič 

Amold Pavlinič 

pas jM-emalo uporablja in za to b i 
vsem voznikom svetovala, da se 
redno „prevežejo" s pasovi, kajti 
pas rešuje življenje. Vse kar se 
piše in govori o uporabi varnost
nega pasu je resnica." 

Arnold Pavlinič iz Ptuja: „Var-
nos tn i pas u p o r a b p m že od 
meseca julija in reči moram, da 
ga na d o l ^ re lac^ah vestno in 

Janko Mlakar 

r edno uporabl jam. Pas me sploh 
ne ovira pri vožnji, res pa je , da 
mi njegova uporaba še ni prišla v 
ravado. Vseeno pa vsakemu 
vozniku pr iporočam, da ga upo
rablja- Uporabljam AGISOV var
nos tn i pas, ki je kvahte ten in j e 
doslej rešil že marsikatero č lo
veško življenje." 

Janko Mlakar iz Ptuja: „Odkai: 
sem imel lažjo p rometno nezgcv-
do, varnostni pas r edno uporab
ljam- Tudi na kratkih mestruli 
vožnjah- Tudi sopotn iku svetujem 

Zdenko Žižek 

varnostni pas, žal pa tega ne 
upoštevajo vsi, čeprav bi bilo 
prav. Pas j e po t reben in ga b o m v 
prihodnje še pogosteje uporabljal. 
Imam avtomatski varnostni pas , 
ki j e zelo p rak t ičen in voznika ne 
ovira p : i vožnji. P r iporočam ga 
vsakemu vozniku ." 

Zdenko Žižek iz Vurberka: 
»Varnostni pas imam vgrajen, 
vendar ga ne uporabljam, tud i na 
(hljšili relacijah ne. Zelo ovirane
ga se p o č u t i m in dokler tovarne 
ne bodo izdelovale res kvaUtetnUi 
varnostnih pasov, j ih tudi ne b o m 
uporabljal. S pasom sem prikle
njen za volan in se ne morem 

Eemakni t i niti levo, niti desno, 
j šele naprej . Ko bo po t rebno 

in ko b o d o varnostni pasovi 
udobni , j^ih b o m tud i sam 
u p o r a b j a l . " 

besedilo in slike: zk l 

PRAZNIČNO NA PTUJSKI GORI 
Krajevna skupnost in KK 

SZDL Ptujska gora sta v soboto 
24. septembra organizirali prvi 
krajevni praznik. Osrednja slove
snost je bila v vasi Stogovcc pod 
Ptujsko goro , kjer je od septem
bra 1944 pa do osvoboditve 
delovala Tehnika Lacko. Slavno
stni govornik na proslavi, ki se je 
začela o b desetih dopoldne je bU 
Zvonko Sagadin, neposredni usta-
tDvitelj in sodelovalec pri širjenju 
tiskane part izanske besede na 
ce lotnem območ ju ptujske obči
ne in tudi zunaj njenih meja. V 
svojem govoru je orisal partizan
sko gibanje na območ ju Ptujske 
gore in okolice in omeni l mnoge 

občane , ki so na več nač inov 
sodelovali pri krepitvi partizan
skih eno t . 

Sledil je pester ku l turn i pro
gram, v ka te rem so sodelovali 
pionirji in cicibani osnovne šole 
Ptujska gora, člani mladinske 
organizacije in moški pevski zbor 
iz Majšperka. Še pred tem pa so 
podelili priznanja O F dvema 
zaslužnima o b č a n o m a , ki sta Ž£ v 
letih med vojno še posebej 
pomagala pri krepitvi partizanske
ga gibanja. 

Proslave v Stogovcah so se 
udeležili številni občan i , družbe
nopol i t i čn i delavci krajevne skup

nosti , predstavniki SO Ptuj in 
borci, k i so med vojno delah na 
cbmočju KS Ptujska gora in v 
širši oko l i c i Razvoj partizanskega 
gibanja na t em območju j e po 
besedah Zvonka Sagadina bU zelo 
ležaven, kajti nepres tano je to 
območ je bilo pod nadzorstvom 
nacist ičnih zavojevalcev. Kljub 
temu pa so nuiogi občan i 
spoznali ideje in cilje partizan
skega boja in se mu pridružili . 
Ena največjili akcij je nedvomno 
bila ustanovitev Tehnika Lacko, 
ki jc pod voilstvom Mihe 
Kulariča-Kostje uspešno in v 
najstrožji tajnosti delovala vse do 
osvoboditve. Še posebno zahvalo 

je Zvonko Sagadin izrekel Supar-
jevim, ki so skrbeli za tajnost in 
preskrbo part izanov, k i so delo
vali v bunkerju pod njihovim 
skednjem. 

Po proslavi v Stogovcah so 
raogi odšli še na slavno.stno sejo 
v osnovno šolo Ptujska gora, 
katere so se udeležili vsi družbe
nopoli t ični delavci krajevne skup
nosti in predstavniki SO Ptuj . 
Organizatorji so s pristnim parti
zanskim golažem pogostili vehko 
število ljudi, v praznovanje pa so 
sc vključili še člani gasilskega 
društva, ki .so pripravili zabavno 
prireditev. 

B. VODUŠEK 

Orednja prodava prvega krajevnega praznika je bila v 
Stogovcah, slavnostni govornik pa je bil Zvonko Sagadin. 

Foto: B. Vodušek 

Spominsko obeležje pri Šuparjevih, kjer je delovala Tehnika 
Lacko. 

Foto: B. Vodušek 

Spomenik V Dvorjanah 

Delo kiparja 
Viktorja Gojkoviča 

v Dvorjanah pri Vurberku je bila minulo nedeljo osrednja slovesnost 
ob tretjem krajevnem prazniku KS Duplek. Poleg številnih predstavnikov 
družbenopolitičnega življenja mariborske občine so se svečanosti ob odkri
tju spomenika padlim žrtvam fašističnega nasilja v Dvorjanah, udeležili še 
predsednik O O ZZB NOB Maribor — narodni heroj Janez Hribar , pred
sednica komiteja za kulturo in izobraževanje Ela Ulrih — Atena in delega
cija pobratene krajevne skupnosti Vrba pri Kraljevu. 

Krajevna skupnost Duplek praznuje vsako leto 19. september kot svoj 
krajevni praznik v spomin na tiste fante, može in dekleta, ki so tega dne 
leta 1944 odšli v vrste narodnoosvobodi lne vojske in se je tudi ta predel 

Spomenik žrtvam fašističnega nasilja v Dvorjanah je odkril 
narodni heroj Janez HriTiar Foto: R 
množično vključil v boj za osvoboditev okupirane slovenske zemlje. Letos 
so pripravili vrsto kulturnih in drugih prireditev, počastili Titove in parti j
ske jubileje ter se oddolžili vsem tistim, ki so darovali svoja mlada življenja 
s spcmenikom, ki je delo akademskega kiparja Viktorja Gojkoviča iz Ptuja 
in ga je na nedeljski slovesnosti odkril narodni heroj Janez Hribar . 

Slavnostna govornica je bila predsednica komiteja za kul turo in izo
braževanje Ela Ulrih — Atena, ki je podrobneje orisala narodnoosvobo
dilni boj na tem območju v katerem je tudi sama neposredno sodelovala. 
Po kulturnem programu, sodelovali so člani okteta Slava Klavora iz Mari
bora, združeni moški pevski zbor Vurberk—Duplek—Korena, recitatorji, 
godba na pihala in drugi, so poslali pozdravno pismo tudi predsedniku re
publike Josipu Brozu-TITU. 

Marjan Sneberger 
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Trnovska vas Prvi krajevni praznile 
Slovenske gorice b o d o v nedeljo, 2. ok tobra 

spet praznovale. Krajani Trnovske vasi, ki leži 
tik ob meji s sosednjo, lenarSko občino, so se 
o d l o č i l i , da b o d o s p o m i n na p rve ž r t v e 
fašističnega nasilja v teh krajih počastili s 1. kra
jevnim praznikom. Svečana dogajanja b o d o 
združih tudi s proslavo 30-letnice uspešnega dela 
domače lovske družine. 

P r e d e n v a m v t e l e g r a f s k e m s t i lu 
posredujemo , .rojstne p o d a t k e " krajevne skup
nosti Trnovska vas, vas naj seznanimo s števil
nimi prireditvami, ki so jih domačini pripravili 
za svoj prvi skupni praznik. 

Vse skupaj se bo pričelo že v soboto , 1. ok to
bra popoldne , ko bo ob 14. uri tekmovanje v 
streljanju na umetne golobe za prehodni pokal 
lovske družine Trnovska vas. Ob 19. uri pa bo 
kresovanje v BiSu. 

V nedeljo, 2. ok tobra zjutraj , bo ob 9. uri v 
avli osnovne šole otvoritev razstave slikarja ama
terja. Julija Ošlovnika, ki se bo predstavil s svo
jo bogato l ikovno zbi rko . O b 10. uri bo svečana 
seja zbora delegatov KS Trnovska vas, po kateri 
bo sledil kul turno umetniški p rogram, ki ga bo 
izvajal pevski zbor dr. Franja 2geča iz Dornave. 
Ob 12. uri b o d o obiskovalci prisostvovali gasil
ski vaji s sodobnimi gasilskimi sredstvi. Ljubite
lji športa se b o d o verjetno razveselili novice o 
,,prvenstveni nogometni t e k m i " domačink, ki 
bo popestri la dogajanje na neuradnem delu ne
deljskega praznovanja . Ob zvokih Lovskih 
prijateljev b o d o prvi goli pričeli padati po 15. 

uri. 
Naslednjo nedeljo, 9. ok tobra b o prav t a k o v 

počastitev praznika na sporedu recital Trnovska 
vas skozi zgodovino, ki ga je pripravila mladin
ska kulturno umetniška skupina. 

In sedaj beseda, dve, o Trnovski vasi. 
Razprostira se na 23 in pol kvadratnih kilo

metrih in je izrazito kmetijskega značaja. V 
meliorirani Pesniški dolini ima največje površine 
Kmetijski kombinat P tu j , T O Z D kmetijstvo, 
ostali del površin pa leži na nekoliko hribovitem 
in ilovnatem terenu. Od kmetijskih panog sta 
najbolj zastopani poljedelstvo in živinoreja, 
lahko pa rečemo, da je vsaj v privatnem sekto
rju, prodaja mleka največji in skoraj edini vir 
dohodka . 

V KS je okrog 1.300 prebivalcev, od katerih 
jih je le nekaj več kot 20 zaposlenih v kraju sa
mem. Približno 70 se jih dnevno vozi na delo v 
Maribor , Ptuj in sosednji Lenart , okrog 60 pa 
jih je zaposlenih v tujini. Kljub temu, da se lju
dje v pretežni meri bavijo s kmetijstvom, pa po
polnoma preusmerjene kmetije na tem območju 
Se ni. 

V Trnovski vasi je osnovna šola, v kateri si 
otroci lahko nabirajo znanje do vključno 5. raz
reda, potem pa se vozijo v P tu j . Imajo tudi svojo 
zobno in splošno ambulan to ter dva trgovska lo
kala, enega s Specerijo, drugega pa z reproma-
terialom za kmetijske proizvajalce. 

V zadnjem času ste lahko večkrat slišali aU 
brali o Trnovski vasi, prav gotovo pa je bil višek 

vseh dogajanj v lanskem letu, ko so na dan ob
činskega praznika z asfaltno cestno preobleko 
povezali Trnovsko vas in Vitomarce, in s tem tu
di dve sosednji krajevni skupnosti . Svojemu na
menu pa so predali tudi dva cestna odcepa proti 
Bišečkemu vrhu in Crmlji . T o je bil eden izmed 
dokazov velike delovne vneme organov krajevne 
samouprave in seveda krajanov samih, in upra
vičeno pr ičakujemo, da se b o isto ponovilo tudi 
letos, ko b o d o šli v akcijo za izvedbo referendu
ma o krajevnem samoprispevku. Sredstva, ki se 
b o d o n a t e k l a od s a m o p r i s p e v k a , b o d o 
namensko izkoriščena za gradnjo nove osnovne 
šole in kulturnega d o m a . 

Takšna je torej Trnovska vas. Čeprav leži ob 
robu ptujske občine, si njeni krajani neumorno 
prizadevajo,da izbrišejo pečat preteklosti, ki je 
oznanjal, da je to nerazvito področje naše ob
čine. 

Težko pričakovani asfalti, ki bodo leta 1980 
prekrili prah , luže in luknje proti Trnovski vasi in 
Lenartu, bo tudi v te kraje pripeljal kmečki turi
zem, industrijo in vse tisto, kar daje kraju sa
memu pomen in veljavo, krajanom pa sredstva 
za življenje. 

O b letošnjem prvem krajevnem prazniku, ki 
ga b o d o proslavili v soboto in nedeljo, vas va
bimo, da se nam pridružite in se tudi vi napoti te 
v Slovenske gorice. Videli boste in se na lastne 
oči prepričali, kako prijetno domače je med go
stoljubnimi Slovenjegoričani v Trnovski vasi. 

S. B. 

Zopet na Posočju - na 
sklepni prireditvi 

Pred dnevi sem zvedela, da se 
lahko brigadirji, ki smo bih letos 
na delovni akciji v Posočju 
udeležimo sklepne prireditve leto
šnjih akcij. 

V Posočju je letos delalo 5 
izmen brigad. Zadnja je bila 
brigada gradbenih delavcev iz vse 
Jugoslavije. 

Tako smo se v soboto 24. 
septembra 1977 zbrah udeleženci 
tega shoda iz Ptuja na železniški 
postaji v Ptuju. 

Čeprav se je prijavilo pri 
Neveni iz 2 / a razreda ginmazije 
Dušana Kvedra, kar 17 brigadir
jev nas je prišlo na zborno mes to 
le sedem. Žare pa nas je čakal v 
I jubljani . 

Po skoraj 3-urni vožnji smo 
prispeli v Ljubljano. Tu smo na 
veselje vseh srečali brigadirje iz 
Ilidže, ki so bili tud i z nami v 
Posočju, v III . izmeni. Stiskanja 
in rokovanja ni bilo konca . V 
skoraj dveh mesecih kar se nismo 
videli, se j e zgodilo mnogo 
zanimivega in snovi za pogovore 
ni manjkalo. Skupaj smo potoval i 
v Kobarid, na mesto srečanja 
brigad. 

Spet stiski rok! O b 14. uri se 
je začela krajša slovesnost, kjer 
so podelih udarniške značke in 
priznanja k o m a n d a n t u akcge , 

!komandantu naselje . . . 
Razni govorniki so nas seznani

li s celotnim p o t e k o m akcije v 
Posočju, nas povabili, da še 
pr idemo k njim in se nam za 
naše delo zahvalili. Še zadnjič 
smo odšli v brigadirsko naselje, še 
zadnjič nam je teknila brigadirska 
hrana v tem letu! 

Še zadnjič smo poslušati prilju
bljeno pesem Hej, boj , briga
d e . . . se poslovili in odšti , z 
nislijo, da se p r idemo, če ne v 
Kobarid pa v kak drug kraj , kjer 
si ljudje žetijo naše p o m o č i . Tudi 
tam bodo poslušali brigadirske 
pesmi, spet b o m o radi jedU in 
vendar kritizirati hrano. 

Odpeljati smo se. Skupaj z 
brigadirji iz Murske Sobote smo 
se peljati do Maribora, se 
posloviti, počakat i na avtobus in 
se utrujeni, vendar s prijetnimi 
vtisi odpe^aU na Ptuj . 

Slavica P ičerko , 
1 / c , gimnazija 

Likovna razstava v Rogoznici 
z otvoritvijo razstave tik ovnih 

del č l anov likovne sekcije prosvet
nega društva „Alqjz Arnus ', so v 
Rogoznici pr i Ptuju konča t i s 
pr iredi tvami, ki so jih pripraviti v 
okvim praznovanj II . krajevnega 
praznika . 

V Rogoznic i so ustanovil i 

l ikovno sekcijo n a p o b u d o 
koordinacijskega odbora za kul
turo , izobraževanje in d ružabno 
življenje krajanov, k i deluje pri 
KK SZDL in j e v enole tnem 
delovanju dosegla n a področ ju 
5ubite]yskega likovnega ustvarjanja 
nekaj vidnih uspehov. Likovna 

vzgoja krajanov in opremljanje 
domov v Kicarju, Pacirgu, 
Podvincih, Rogoznici in v Spod-
r^em Velo\daku - je ena. osnovnih 
nalog, ki so jih č lan i sekcije 
z v i š a l i v svoj program. 

V domu Slovenskogoriške č e t e 
v Rogoznici so tok ra t razstaviti 
svoja dela: Franc S imonič , 
p redmetn i učitelj risanja, Maks 
Menoni , delavec v tovarni AGIS, 
Janko Marinič , dijak aranžerske 
šole v Ljubljani, Brigita Vogrinec, 
učitelj ica (ko t gost), Leon ida 
Šegula, absolventka pedagoške 
akademge v Mar ibom, Darinka 
Slaček, dijakinja industrijske 
kovinarske soie v Mariboru in 
Branka Z u p a n e , trgovdca delavka 
v Panonij i v Ptuju. 

Tako so tudi Ukovni ustvarjalci 
— člani likovne sekcije pr i P D 
„ Alojz A m u š " v Rogoznici, 
prispevali svoj delež k bogatitvi 
kul turnega življenja krajanov KS 
Rogoznica in k prazn iku , k o se s 
hvaležnostjo spominjajo vseh 
borcev, aktivistov in in temirancev, 
še posebej tistih, k i so svoje 
revolucionarno delo in življer^e 
vgraditi v temelje naše svobode in 
samoupravne sociatistične Jugo-
slavge. 

Prot Albin Lugarič v iiegovoni z mladimi likovniki — amaterji 
v domu Slovenskogoriške čete v Rogoznici. Foto: Langeriiolc 

Za skupno reševanje problemov 

Kidričevo 

čeprav je o problemski konfe
renci v Kidričevem glede financira
nja obstoječih športnih objektov in 
d e l o v a n j a n e k a t e r i h š p o r t n i h 
panog bilo nekaj napisano že v 33. 
številki Tednika, menimo v KS 
Kidričevo, da je o tem pot rebno še 
nekaj spregovoriti , da bi zadeva 
bila bralcem jasnejša. 

Kot smo že v uvodu omenili je 
bila na p o b u d o NK Aluminija 
sk l i cana 2 5 . a v g u s t a 1977 
problemska konferenca, ki jo je 
sklicala KK SZDL Kidričevo in se 
je n a n a š a l a na p r o b l e m a t i k o 
financiranja športnih objektov v 
KS in katere so se udeležili tudi 
predstavniki TTKS iz Ptuja . Ne 
želim ponavljati tistega, kar je že 
opisal L. Kotar v svojem zapisu, 
kajti o tem problemu je bilo 
spregovorjeno mnogo več in to 
kritično in objekt ivno. 

Kako so bili zgrajeni obstoječi 
športni objekti v Kidričevem ni 
potrebno posebej poudarjat i , saj 
to najbolje vedo tisti najstarejši, ki 
so v to vložili mnogo prostovoljnih 
ur in žrtvovali mnogo svojega pro
stega časa, zato pa je toliko bolj 
potrebno spregovoriti o tem, kako 
je t r e b a v z d r ž e v a t i o b s t o j e č e 
športne objekte, ki naj služijo 
našim špor tnikom in občanom za 
rekreacijo in razna špor tna tekmo
vanja. 

Prek 70 prisotnih na tej problem
ski konferenci je bil najbolj veren 
dokaz, kako gledajo občani v KS 
na ta problem in da j im ni vseeno 
kar se godi s športnimi objekti . 
Dokler je nalogo financiranja in 
vzdrževanja opravljala T G A je 

bilo vse v redu in prav, zatakrulo 
pa se je pozneje, ko so bili ti 
športni objekti nekako preneseni v 
upravljanje in vzdrževanje KS, saj 
le-ta ni dobivala nobenih sredstev 
za vzdrževanje športnih objektov 
ter plačevanje hišnika in p o d o b n o . 

Ker je zadeva postajala vse bolj 
kritična so se odločili, da skličejo 
problemsko konferenco o tem 
vprašanju in skušajo zadevo rešiti 
na način, ki bi zadovoljil vse 
prizadete. P o poročilu je postala 
r a z p r a v a i z r e d n o n a p e t a in 
občasno ostra, toda objektivna, 
saj se je šlo predvsem za nadalje
vanje dolgoletne športne tradicije 
in vzdrževanje objektov v Kidriče
vem. Očitki, da v Kidričevem 
vidijo le nogomet in da le za to 
p a n o g o z a h t e v a j o in t r o s i j o 
sredstva nikakor ne držijo, saj je 
vsem znano , da dobro deluje tudi 

TVD Par t izan, čeprav tudi nima 
dovolj sredstev, da je lepo urejena 
TRIM steza, ki je bila zgrajena 
brez kakršnekoU pomoči od zunaj , 
da v sklopu NK Aluminija d o b r o 
deluje organizirana pionirska šola, 
v katero je vključenih prek 150 
pionirjev, da je zajetih na splošno 
v Aluminiju kar prek 200 mladih, 
ki bi drugače iskali s tranpoti in 
podobno . 

Telovadnica v šoli, ki j o koristi 
T V D P a r t i z a n in p l a č u j e Soli 
najemnino je v do lo&nih interva
lih pohia tistih, ki želijo rekreacije 
in podobno . T o je le kratek 
prikaz, ki negira tisti del razprave 
nekaterih tovarišev, da v Kidriče
vem obstoja le nogomet , da ne 
govorimo o teruškem igrišču in 
navalu na njega, saj večkrat mnogi 
občani niti ne pridejo na vrsto, vse 
to je dokaz , da v Kidričevem le živi 
nekdanja tradicija športne vzgoje 
in da je to po t rebno podpirat i tudi 
na občinski ravni od T T K S . V 
rekreacijo spada tudi plavanje in 
ni po t rebno povdarjat i , kol iko 
otrok in starejših se je naučilo pla
vati. 

Ali je potem tu res samo nogo
met na sceni? Iz vse razprave je 
bilo moč še kako ugotoviti tudi ta , 
da delegacija SIS za TTKS Kidri
čevo ni delovala, da delegati niso 
prenašati obstoječe problematike 
na pravo mesto . Probleme b o m o 
morali v bodoče le reševati s 
skupnimi močmi , s polno mero 
razumevanja, zato so tudi sprejeti 
sklepi na tej problemski konferenci 
plod takih prizadevanj . Poglejmo 
si j ih: 

TTKS Ptuj mora razdeljevati 
zbrana finančna sredstva po letnih 
programih in planih društev v KS. 
Prisotni na problemski konferenci 
z a h t e v a j o , da se l O T T K S 
ponovno sestane pred zasedanjem 
s k u p š č i n e in u s k l a d i z a h t e v e 
konference glede delitve sredstev 
za leto 1977, to je bilo že izvršeno. 
Konferenca sklene, da mora jo 
delegacije KS in T G A zastopati 
stališča problemske konference in 
konference delegacij T G A glede 
financiranja društev in organizacij , 
ki imajo pomen telesne kul turne 
vzgoje v KS Kidričevo in konfe
renca predlaga, da se ustanovi 
poseben organ koordinacije oz. 
se lekc i je , ki bi ga ses t av l j a l i 
predstavniki vseh klubov. Organ 
selekcije naj ima svoja finančna 
sredstva in društva prav t ako 
svoja, ki j ih dobivajo po svojih 
le tn ih p r o g r a m i h s o r a z m e r n o 
enako. Upa jmo , da se bodo zadeve 
u red i l e in d a d o p o d o b n i h 
problemskih konferenc v bodoče 
ne bo več prihajalo. 

France Meško 

Slovenska Bistrica 

Delegati so 
ocenili dosedanje 

delovanje skupščine 
v torek, 27. septembra so se delegati skupščine o b č i n e Slov. 

Bistrica sestati, prvič po dopustn iškem obdobju . Na svoji 25 . redni seji 
vseh zborov skupščine občine so posvetiti posebno pozornos t 
seznanjanju o delu skupščine in njenih zborov, širše pa so obravnavati 
tud i probleme dela in d ružbeno ekonomsk i položaj krajevnih 
skupnosti , osnutek programa dela skupščine in njenih zborov za čas od 
L septembra 1977 do 2 1 . julija 1978 . 

Izvršni svet SO Slov. Bistrica je na tej seji podal nosebno po roč i l o 
o izvajanju družbenega plana obč ine 7>a obdobje 1 9 7 6 - 1 9 8 0 v letu 
1976 in prvem poUetju leta 1977. 

V drugem delu skupne seje zborov skupščine obč ine Slov. Bistrica 
so se delegati seznaniti z informacijo o stanju gospodarstva v obč in i za 
letošnje prvo polletje in sprejeli samoupravni sporazum ter družbeni 
dogovor o preskrbi območ ja obč in mariborske regije. Obravnavali pa 
so tud i predlog družbenega dogovora o cenah v malem g o ^ o d a r s t v u 
obč ine . 

Viktor Horvat 

Ormož 

Pričakujejo 
znatno 
manjši 

pridelek 
grozdja 

v d m ž b e n e m sektorju Slovenija 
vino - skupnost JeruzJilem Ormož 
ugotavljajo, da b o letošnji pridelek 
grozdja za 50 % manjši zaradi 
spomladanske pozebe . Kljub te
mu, da bo k o l i č i n ^ i pridelek 
grozdja zna tno manjši pa j e 
grozdje zelo v redu, ker so ugodne 
vremenske razmere, za to pr iča
kujejo zelo dobro k v d i t e t o 
grozdja. 

Večj i del lastne proizvodrge so 
impli zavarovano, vendar odškod
nina od zavarovalnice ne b o 
pbl^rila izgube v celotL 

Glavne lastne površine vino
gradov, kakor tudi od zasebnih 
kmetov se razprostirajo od 
hrvaške meje to so: Kog, Vinski 
vrh, Jemzalem, Brobrovnik, Lit-
merk in Cerovec. 

O d k u p \ grozdja b o tudi le tos 
tekel od kasebnih k m e t o v , cene 
zaenkra t š e \ i s o do ločene , vendar 
se ne predvideva z n a t n o zvišanje 
od lanskih. \ V e č i n a obranega 
grozdja b o tudi le tos šla v 
predelavo za moš t oziroma vino. 

C e bodo vremenske razmere 
ugodne b o d o pričeti z obiranjem 
srednjeranih sort v zače tku 
oktobra , ostale pa nekako p o 10. 
oktobru . 

Z l a t k o Novak 

KRATKE NOVICE 
JURŠINCI : 

Predstavniki kreditne banke Maribor , podružnice v Ptuju so v 
ponedeljek obiskali pionirsko hranilnico v osnovni Soli. Pregledali so 
stanje hranilnih vlog pionirjev-varčevalcev in se dogovorili za aktivnost na 
šoli v mesecu ok tobru , ki je mesec varčevanja. Na isti dan so obiskati 
tudi podružnično šolo na PolenSaku. 

KIDRIČEVO: 
V naslednjih dneh b o d o v vseh T O Z D v T G A ,,Boris Kidr ič" zbori 

delovnih ljudi. N a njih b o d o sprejemati s ta tutarne sklepe o ljudski 
o b r a m b i in d r u ž b e n i s a m o z a š č i t i . R a z p r a v l j a l i b o d o t u d i o 
samoupravnem sporazumu o organizaciji računovodstva in vodenju knji
govodstva ter o drugih vprašanjih v delovni organizaciji, zlasti o tem, ka
ko daleč je z uresničevanjem zakona o združenem delu. V ta namen so v 
vseh T O Z D imenovali komisije, katerih naloga je , da pripravijo osnutke 
samoupravnih aktov in j ih pravočasno predložijo zborom delovnih ljudi v 
obravnavo in sprejem. FM 

V prizadevanjih, da bi se Kidričanom čimprej uresničila želja po last
nem domu družbeno-poli t ičnih organizacij , so na predlog izvršnega odbo
ra krajevne konference SZDL izvoUli odbor za gradnjo doma. Tako je bil 
na 35. seji sveta KS izvoljen za predsednika tega odbora Maks Jabločnik, 
za njegovega namestnika pa Jože Brglez. FM 

Društvo upokojencev ponovno pripravlja enodnevni izlet k našim 
rojakom na avstrijskem Koroškem. Med drugim se nameravajo ustaviti 
ob Vrbskem jezeru in obiskati Gosposvetsko polje. Ob tem se želijo 
upokojenci iz Kidričevega tudi podrobneje seznaniti z bojem koroških 
Slovencev za svoje nacionabie pravice, ki so zapisane tudi v 7. členu 
avstrijske državne pogodbe. FM 

PTUJ : 
V okviru letošnjega že sedmega srečanja starejših občanov pripravlja 

krajevna skupnost Ptuj izlet na Pohor je . V programu je ogled muzeja na 
Osankarici in obisk kraja poslednjega boja legendarnega Pohorskega 
bataljona. Ustavili se b o d o tudi pri Ruški koči in na drugih izletniških 
točkah. Izlet bo predvidoma 10. oktobra , zato je KS Ptuj pozvala starejše 
občane, da se prijavijo pravočasno za izlet. M G 

L E N A R T V SLOV. G O R I C A H : 
Izvršni svet skupščine občine Lenart je v zvezi z oceno poslovnih 

rezultatov v prvem polletju 1977 opozoril delovne organizacije, da 
spoštujejo resolucijska in samoupravno dogovorjena razmerja pri delitvi 
osebnih dohodkov . Temeljne delegacije v T O Z D so posebej seznanili, 
poimensko s tistimi, ki so ta razmerja prekoračili . Tako so npr. v T O Z D 
Usnjarna razporedili za 45,3 "̂ o več sredstev za osebne dohodke kot je bi
lo dogovorjeno, v petih ostalih T O Z D ali delovnih skupnostih pa so 
prekoračitve znašale od 2,9 do 37,5 odstotka. -u 

K U N G O T A : 
V petek zvečer so se sestali člani KO SZDL in razpravljah o 

programu nalog, zlasti še o problemih požarne varnosti in v zvezi s tem 
sprejeli tudi konkre tne sklepe. Nato je stekla beseda še o ureditvi 
nizkonapetostnega omrežja, kar bo treba opraviti čimprej . V zvezi s 
pripravami na volitve pa so ugotovili, da so v njihovem naselju 
evidentirali okrog 60 občanov. FM^ 

PRAZNOVANJA OB JUBILEJIH 
Poljčane 

Na območju krajevne dcupnosti 
Poljčane bodo prav v sedanjem 
jesenskem obdobju posvetiti po
sebno pozornos t praznovanju 
Titovih in partijskih jubilejev. 
Nekaj prireditev se je zvrstilo ze v 
septembru, predvsem pa bo v 
oktobru vrsta ku l tu rn ih in 
kul tumo-zabavnih prireditev, k i 
j ih p r ^ r a v l j a t a k u l t u m o - p r o s v e t n o 
društvo „ J a n k o Ž ivko ' in kino 
sekc^a P d j č a n e . 

V dneh praznovanj b o d o 

fostovale v Poljčanah številne 
u l tumo-umetniškc in dramske 

skupine z območja Slovenije, 
predstaviti pa se b o d o tudi 
nekateri operni pevci iz Ljubljane. 

Kino sekcija P d j č a n e pripravlja 
tudi več predstav ntinov v 
počast i tev jubilejev. Občinstvu 
zeUjo predstaviti tudi dva tre
n u t n o na jbdj gjedana filma iz 
slovenske filmske proEvodnje . To 
sta filma: Vdovstvo in smrt 
Karotine Žašler in Sreča na vrvici 
Ob predvajar^u fihnov se b o d o 
občinstvu predstaviti tudi nekater i 
igralci v filmu. 

V. Horvat 
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Mežanovi akvareli na razstavi v Kranju 
Pred dvema tednoma smo zaključili v ptujskem 

razstavnem paviljonu Dušana Kvedra razstavo del 
Janeza Mežana, ki je bila odp r t a polnih šest tednov. 
Veliko zanimanje za Mežanova dela so poleg 
domačih pokazali predvsem Ptujčani, Mežanovi 
prijatelji, njegovi številni učenci in drugi že na dan 
otvoritve, katere so se polnoštevilno udeležili. 
Razstavo si je v celoti ogledalo 5.273 ljudi. Takšen 
odmev kljub počitniškemu vzdušju lahko štejemo 
med najplemenitejšo oddolžitev umetniku, ki je več 
kot četrt stoletja astvarjal v P tu ju . 

Tudi udeleženci lanskoletne slikarske kolonije 
poetovio—Ptuj , ki so razstavljali od 15. do 25. 
septembra 1977, so vključili med svoja dela v 
razstavo tudi Mežanovo sliko , , H a l o z e " iz leta 1951. 

Razstavo akvarelov Janeza Mežana pa je vključil 

v svoj razstavni program tudi Gorenjski muzej v 
Kranju, ki je svojo obljubo že realiziral. Tako je bila 
svečana otvoritev razstave akvarelov Janeza Mežana 
v Mestni hiši v Kranju v petek zvečer dne 23. septem
bra, kjer bo trajala do 13. ok tobra 1977. Razstava je 
v Kranju vzbudila veliko- zanimanje, saj so akvareli 
Mežana prvič samostojno razstavljeni v taki sestavi, 
ko je poudarek samo na krajini. Mežan je posvečal 
krajinarstvu izredno dosti pozornosti , predvsem je 
rad koristil motive iz Gorenjske, kjer je dajal 
prednost cerkljanskemu polju s kozolci in kapelicami 
ter planinami v ozadju. Kot pandan temu pa so 
prisotni tudi motivi Ptuja in okolice, ki jih je naslikal 
nešteto, predvsem v akvarelni tehniki. 

dr. Štefka Cobelj 

Kme3(igodbi na pibala 
lovorov venec ZKO Slovenije 

Šmartno na Pohorju Pred kra tk im je bila v Šmart-
nem na Pohorju p o m e m b n a 
svečanost na kateri so udeležen
cem in domač inom, ki so se 
kljub slabemu vremenu v velikem 
številu zbrali v gasilskem d o m u , 
zaigrali kar sami slavljenci. 

Letos mineva polnih 150 let, 
ko so se v kraju Frajhajm, 
nedaleč od Šmartnega zbrah, v 
okviru takra tne glažute, najvne-
tejši ljubitelji d o m a č e glasbe. 

Zbrali so se ob Simonu Jur iču, ki 

,Frajhajmska" godba na pihala ob svečanosti jubileja. 

ga je steklarska obr t pripeljala v 
naše kraje iz ČeScoslovaškc. Od 
ustanovitve godbe na pihala v 
Frajhajmu pa vse do danes pri 
Juričevih nadaljujejo tradicijo 
godbenikov, saj se je doslej 
zvrstilo že skupno pet rodov. 

Sptoh pa je v k m e č k i godbi na 
pihala iz Frajhajma g loboko 
zakoreninjena tradicionalnost ta

ko v rodu godbenikov ko t tud i v 
ins t rument ih , ki že polnih 150 let 
prehajajo iz rok v r o k e v 
najožjem družinskemkrogu po
sameznih pohorskih kmet i j . Po
stati nov član te skupine, ki šteje 
skupno 13 članov, še danes ni 
lahko. Komur to uspe - j e na t a 
dogodek zelo ponosen , saj j e 
„Frajhajmska godba" , k o t j o 
domačin i radi imenujejo, skozi 
stoletje in pol zrasla v ljudeh. 

Postala je njihov neloč^ivi del 
življenja v lepem in težkem. Niso 
j ih ločile ne prva in tud i ne 
druga svetovna vojna. Svoje 
starejše oče t e , brate in najožje 
sorodnike so zamenjali mlajši. 
Nespremenjeni pa so ostali instru
men t i in izbrane, izvirne pohor
ske melodije in napevi, od 
katerih mnoge so se ohranile še 
iz prvih dni delovanja godbe . 
Med te se uvrščata tud i koračn ic i 
Japonec in Kitajec. Kljub t e m u , 
da je po zadnjih ugotovitvah na 
območju Slovenije še okoU 100 
podobnih godb, se prav frajhajm-. 
ska od njih povsem razlikuje, to 
pa je tudi glavna privlačnost in 
vrednost pri ohranjanju naše 
bogate ku l tu rne p re t ek los t i 

Godba na pihala iz Frajhajma 
je resnično ljudska godba, t ako 
po igranju k o t po svoji dejav
nosti. Skupno vadijo samo enkrat 
ali dvakrat pred pomembnejš imi 
nastopi , sicer pa se učijo vsak 
posamezno, na svojih domovih . 

ki so medsebojno oddageni po 
lu-o in več peš hoje. To je tud i 
vzrok, da se sestajajo samo 
občasno , saj so vsi člani ^ d b e 
tudi kmetovalci s številnimi 
nalogami pri opravljanju kmet i j 
skih del, katerih nikoli ne 
zmanjka. 

Klic pohorskih ljudi pa ostaja 
skozi vseh 150 let močnejši od 
vseh d o m a č i h opravil, tud i za 
frajhajmsko godbo. Njeni člani se 
zberejo ob vsakem pomembnej 
šem dogodku k a t e r e ^ od svojih 
sovaščanov pohorskih domač i j . 

"fikrat traktorji za t r enu tek 
ut ihnejo, grablje, vile, mot ike in 
drugo orodje pa največkrat 
ostane kar na njivah, saj se b o d o 
že naslednji dan ali uro k njim 
vrnili njihovi lastniki, ki so .še 
minu to pred tem veselo poskako
vali ob zvokih frajhajmske godbe . 

Takšno je pač življenje pohor
skega kmeta , ki ob tem nikoli ni 
vase zaprt , srečuje se na mnogih 
družinskih pa tudi krajevnih 
praznikili . Takrat se veselo skle-
lEta žuvljavi rok i moža in žene, 
soseda in znanke, fanta in punce , 
polke in valčki frajhajmske godbe 
pa poskrbe, da j im nikoli ni 
h ladno. 

Takšna je t u d i danes frajhajm-
dca godba na pihala, ki zaradi 
odmaknjenosti od večjih indu
strijskih centrov ostaja širšemu 
krogu ljudi še vedno nepoznana , 
zato pa tol iko bolj prUjubljena 
med svojimi, ki skupno ohranjajo 
ku l tu rno dediščino naših predni
kov izpred 150 pa tud i več l e t 

Ljubezen krajanov do svoje 
godbe se ne izraža samo ob 
velikem številu poslušalcev, tud i 
materialno in f inančno j im nudi
jo vso p o m o č in podporo . Tako 
so še pred nedavnim zbrali denar , 
da so lahko vsem, č lanom godbe 
ob njihovem visokem jubileju, 
kupili nove, eno tne uniforme, ki 
so zamenjale po nošeni k lobuk , 
oče tovo kravato ali p rekra tke 
hlače, ki so j ih spremljale na 
njivi, o b d o m a č e m prazniku pa 
tudi drugih priložnostih, ko so 
igrali koračnice , poDce, valčke pa 
tudi žalostinke. 

Povsem neznana pa godba na 
phala iz Frajhajma le ni ostala. 
Ze večkrat^ so nastopili razen v 
d o m a č e m Šmar tnem še v Slov. 
Bistrici, Framu, Slivnici in v 
nekaterih drugih krajih, kjer so 
jih prav tako z navdušenjem 
pozdravili. 

Za svoja prizadevanja pr i ohra
njanju kul turnih vred,not našega 
raroda jc godba pred nedavnim 
prejela eno najvišjih republiških 
priznanj na t em področ ju »čas tn i 
tovorov venec", ki j im ga je 
p d e l i l a Zveza kul turnih organi
zacij Slovenije ob 150. letnici 
delovanja. 

BesedUo in sUka: 
Viktor Horvat 

(Pred slavnostno premiero 
v ptujskem gledaEšču) VELIKA UUBEZEN 

Ptujsko gledališče pripravlja za 
prve dni ok tobra d r a m o češkega 
dramatika Pavla Kohouta VELI
KA L J U B E Z E N , v k a t e r i b o 
proslavil 25-letnico gledališkega 
udejstvovanja zvesti in požrtvoval
ni sodelavec našega gledališča Mir
ko Vaupotič . 

VELIKA L J U B E Z E N , Sirom 
Evrope znano gledališko delo, bo 
to pot prvič uprizorjeno v Sloveni
ji; jugoslovanski odri so ga že pred 
leti uprizarjan povsod z velikim 
uspehom. Pripravlja ga režiser 
Peter Malec, ki šteje uprizoritev 
tega dela poleg Sofoklejeve Anti
gone in Ibsonove Hede Gabler za 
svoj najlepši dosežek v ptujskem 
gledališču. Poleg slavljenca Mirka 
Vaupotiča igrajo še Lojze Matja-
šič, B r a n k o S t r e s , N a t a l i j a 

Anreiterjeva, Jožica Novakova, 
Diana Feletova, O to Mesaric in 
Vinko Žemljic. V glavni ženski 
vlogi pa bo n a s t o p i l a m l a d a , 
nadarjena Valerija Ivanuša, ki je 
opozorila nase že v O G R A D U in 
SVETU BREZ SOVRAŠTVA. 

VELIKA LJUBEZEN češkega 
d r a m a t i k a P a v l a K o h o u t a j e 
moderna, suptilna psihološka dra
ma naših dni , v kateri je vse 
naravnano v razrešitev velikega 
moralnega problema. Njegova 
ostrina se skozi vso d ramo brusi 
ob pos topku sodnega procesa, ki 
vzbuja gledalca in ga drži v nape
tosti, kot ga sicer sodni proces. 

Kohut se je s svojo d ramo lotil 
ne le tradicionalnega moralnega 
sve t a , m a r v e č tud i s o č a s n i h 
d r u ž b e n i h n a z o r o v , ki so ga 
sprejeli za svojega. Avtor obrača 

ost svoje mora lne ogorčenosti zo
per družbo in njene zastopnike: 
zoper h i e r a r h i č n o s t , z o p e r 
m a l o m e š č a n s k o u g o d j e , z o p e r 
drobne laži, zoper lažno usmiljenje 
ipd. Utečenim, tradicionalnim 
k o n v e n c i j a m p o s t a v l j a a v t o r 
nasproti e lementarno, vseh obzirov 
osvobojeno čustvo — ljubezen, za 
katerega se brez premisleka poteg
ne zanj . 

Č e p r a v j e r a z v i d n o , d a se 
Kohoutov moralni upor obrača 
zoper družbene konvencije civili
zirane in kuhivirane, denimo sred
njeevropske družbe, pa je hkrati 
jasno, da ta upor raste tudi iz 
vzdušja prvega poststalinskega 
obdobja v avtorjevi domovini . 

(povzeto po članku 
dr. Bruna Har tm^na) 

Štiri desetletja folklore v Markovcih 
Ples in pesem sta že od nekdaj 

spremljala našega človeka v veselju 
in žalosti, ob rojevanju življenja 
pa vse do t renutka , ko ga je za 
vedno prekrila domača zemlja, ko 
je bila pesem najbolj t iha, najbolj 
žalostna, ko je noga za trenutek 
zastala. . . 

Pisalo se je leto 1938, ko je ne
kaj najbolj vnetih Markovčanov 
ustanovilo folklorno društvo z na
menom, da bi ohranili in negovali 
izvirno d o m a č o pesem in ples 
skupaj z nekaterimi drugimi zna
čilnostmi tega področja . T o leto 
pomeni uradni začetek delovanja 
folklore v Markovcih, ki jo je v 
prvih letih vodil Anton Strafela po 
katerem ima danes skupina svoje 
ime. Vojna vihra je pomenila tudi 
za markovško folkloro nekajletno 
prekinitev dela, ki pa je oživelo 
kmalu po letu 1945 in vse do danes 
ni izumrlo. Sicer pa nam je o njem 
pripovedoval Franc K O L A R I Č , ki 
vodi markovško folkloro vse od 
leta 1954: 

MarkovSka folklora ni samo 
naša plesna skupina, to so naši 
koranti , orači, kopjaši , piceki, pe

kači — pustni liki, s katerimi 
vsako leto polnoštevilno sodeluje
mo na ptujskem karnevalu. Vseh 
nas je nekako 150, članska in pio
nirska folklorna skupina pa pred
stavljata pomemben delež na
še dejavnosti , ki se v glavnem od
vija skozi vse leto in je naše ime 
ponesla prek občinskih, republi
ških in državnih meja. 

V začetku je bilo veliko težav v 
sami opremi skupine, raziskovat i ' 
je bilo potrebno leta in leta, 
dopolnjevati , spreminjati in iskati 
izvirnost, ki nam je vodilo pri delu 
še danes in kar nam daje pravico, 
da se imenujemo izvirna folklorna 
skupina. Izvirni so naši domači 
štajerski plesi, oblačimo se v noše, 
ki so tipično naše in sproti odprav
ljamo vse tisto, za kar smo na 
osnovi raziskave ugotovili, da ni 
nastalo med našimi ljudmi. 

Ob vsem tem je seveda zelo 
pomembno tudi potrebno strokov
no izobraževanje, ki ga je Zveza 
kulturnih organizacij Slovenije or
ganizirala v obliki seminarjev s 
teoretičnim in praktičnim delom. 

Najtežja so bila prva leta pp 

vojni, ko nam je primanjkovalo 
potrebnega znanja, tehničnih sred
stev in drugega, s čimer danes 
nimamo več težav. Pogoji za delo 
so se močno spremenili, danes so 
veliko boljši in prav je t ako . Seve
da pa u p a m , da se bodo razmere 
na tem področju še izboljšale in da 
nam bosta republiška in občinska 
zveza kulturnih organizacij še 
naprej v tako izdatni meri poma
gali na s t rokovnem področju. 

Naša pionirska folklorna skupi
na deluje v okviru osnovne šole v 
Markovcih in je dala pobudo 
zanjo moja žena, ki jo tudi vsa 
štiri leta, odkar deluje, uspešno 
vodi. Menimo, da b o m o lahko le 
tako pridobivali prepotrebni nara
ščaj in pomlajevali svoje vrste, če 
bomo z načrtno vzgojo in delom 
začeli v osnovni šoli in znali otro
kom vcepiti to , da bodo ostali zve
sti tej naši ljudski kulturni dedi
ščini. 

V letošnjem letu, do 1. septem
bra, imamo za seboj prek trideset 
nastopov, na katere so nas v glav
nem povabili. Zal pa moram ob 
tem povedati , da je folklora v ob

činskem merilu le nekoliko preveč 
mačehovsko obravnavana in da bi 
ji morali nameniti le več pozorno
sti. Vem sicer, da denarja pr imanj
kuje in da folklorne revije veliko 
stanejo, vendar bi se tudi z dobro 
voljo dalo marsikaj narediti . Revi
ja, ki je bila pred dvema letoma v 
Markovcih, nam potrjuje, da si 
ljudje tega želijo. Ze nekajkrat 
sem dal pobudo , da bi jo organizi
rali vsako leto v drugem kraju od 
Haloz do Slovenskih goric. S tem 
bi ohranjevali našo kul turno dedi
ščino tam, kjer je nastajala. Zav
zemamo se za to , da bi naj tako 
revijo organizirali v okviru ptuj
skih kulturnih srečanj, in temu 
primerno uredili tudi financiranje, 
predvsem pa ji dali tisto mesto, 
ki ga v resnici zasluži. 

Zelo mi je ostala v spominu pri
reditev, ki je bila letos 3. septem
bra v Cerkvenjaku. V soju reflek
torjev ni bilck plesu in petju konca 
vse do jutranjih ur in tega človek 
zlepa ne pozabi. Take folklorne 
noči bi si želeli tudi v naši občini. 
Pogoje za to vsekakor i m a m o . " 

mš 

. VIDA ROJIC . 

UPORNE 
SLOVENSKE GORICE 

(16. nadaljevanje) 

IVAN ROŠKAR, narodnjak in lokalni pol i t ik , se je rodi l leta 1860 
v Mahii in je umrl 1933 v Jurjevskem dolu. Po osnovni šoh sc j e 
vključil v krajevno slovensko pol i t ično življenje. Bil je župan v Malni , 
»de lova l v okrajnem zas topu, okrajni hranibiici, krajevni posojilnici in 
podružnici kmetijskega društva. Ustanovil j e bralno druš tvo Edinost . V 
mladosti j e bil slogaš, v zače tku 20 . stoletja pa pod vplivom A n t o n a 
Korošca in Franca Kovačiča . Bil je poslanec deželnega zbora za volilni 
okraj L j u t o m e r - L e n a r t ( 1 9 0 9 - 1 9 1 8 ) in v državnem zboru za okraj 
Maribor levi breg ( 1 9 0 7 - 1 9 1 8 ) . Leta 1919 je bil minister v Protičevem 
kabinetu za kmeti js tvo. Bil je ustanovitelj in prvi predsednik Slovenske 
k m e č k e zveze (1907) . Leta 1922 se je umakni l iz par lamentarnega v 
domačo krajevno pol i t ično življenje. Bil jc župan, načchuk okrajne 
hranilnice in okrajnega zas topa. 

A L O J Z SENEKOVIC je n a r o d n o o b r a m b n o deloval po Slovenskih 
goricah. Rodil se je 1857 v Sp . Sčavnici pri Gornji Radgoni in je umri 
tam 1931 . Ko je dovr.šil dva razreda gimnazije v Mariboru, j e šolanje 
Opustil in se posvetil kmetovanju. Deloval je za pospeševanje 
vinogradništva, sadjarstva in domačega živinozdrav.stva. Za svoje delo j e 
Prejel več odlikovanj. 

Leta 1882 je pričel na rodno delovati pod vpUvom kaplana M. 
Jurkoviča. Bil je soustanovitelj bralnega društva, k m e č k e posojilnice, 
Podružnice Ci r i l -Metodovega društva na Zg. Sčavnici in pri Velki. Med 
Prvo svetovno vojno je skrival prepovedane knjige, pobiral članarino za 
narodne organizacije, upravljal posestvo preganjanega dr . M. Goriška 
pri Lenartu , novembra 1918 pa ustanovil Narodno s t ražo, k i j e postala 
Odločilnega pomena za nekatere na rodnos tno mešane kraje (Lokovec, 
Rožcngrunt ) . 

Po prevratu je podpiral prizadevanje mariborske Zveze kul turnih 
društev za potu joče knjižnice v obmejnih krajih. Senekovič spada med 

neomajne narodnopol i t i čne branitelje štajerske narodnos tne meje do 
konca prve svetovne vojne. 

IVAN SENEKOVIČ se je udeležil na rodnoobrambnih bojev pred 
prevratom, in j e bil sodelavec generala R. Maistra. Rodi l se je leta 
1884 v Zimici v Slovenskih goricah in je umrl leta 1956 v Mariboru. 
Študiral je pravo v Gradcu, nato je služboval pri policijski direkciji v 
Trstu, ob prevratu leta 1918 je bU v Mariboru. General Maister ga je 
imenoval za policijskega komisarja. Senekovič je od ločno ukrepal , da se 
je uprava v Mariboru hitro poslovenila. Pozneje je deloval v 
upravnopoli t ični službi v raznih krajih Jugoslavije. V Mariboru se je 
zavzemal, da se izboljšajo gospodarske razmere ob meji. O b spremembi 
poli t ičnega kurza so ga leta 1935 upokojili . Leta 1941 je bila njegova 
družina izseljena v Mladenovac. Po vojni je bil v pravni službi 
okrožnega odbora OF Maribor, tajnik lovske zveze ter član lovskih 
izpitnih komisij . 

MATIJA SENKOVIC ( 1 8 6 7 - 1 9 5 5 ) jc bil uči te l j . Rodil se je v 
Središču ob Dravi. Iz narodne zavesti je spremeriil prvotni pri imek 
Iichtenwalner. Delal je za organizacijo slovenskega šolstva v Mariboru 
in okolici. Odhkoval se je tud i ko t pedagog umetnos tne vzgoje in 
življenjske šole. 

F R A N C SERŠEN ( 1 8 9 7 - 1 9 3 8 ) se je rodil v Ljutomeru m umrl v 
Zagrebu. Njegov o č e je bil znan narodnjak. Franc se je izučil za 
trgovca in prevzel po očetovi smrti njegovo trgovino. V Ljutomeru jc 
zgradil hotel , kamor se je preselila či talnica. Pred prvo svetovno vojno 
je bU soustanovitelj Slovenskega obrtniškega kluba v Mariboru. Po 
vojni je deloval v prid gospodarskemu razvoju Ljutomera in za njegov 
kul turn i napredek. Sodeloval je pri gradnji sokolskega doma , CMD pa 
je zapustil volilo. 

F R A N C SIMONIC ( 1 8 4 7 - 1 9 1 9 ) se je rodil v Ivanjkovcih in je 
umrl v Ciornji Radgoni . Kot zaveden Slovenec se je posvetil slavistiki. 
Živel je na Dunaju. Pisal je bibliografijo pomembnih znanstvenih in 
leposlovnih del in izdal „Slovensko bibliografijo", napisal več poglavij 
o slovenski književnosti ter oris kajkavske l i terature. 

FRANC SIMONIC ( 1 8 0 3 - 1 8 6 6 ) se je , rodi l v Levanjcih pri 
Destrniku in je umrl v Gaju pri Mariboru. Študiral je filozofijo in 
teologijo in nato služboval v BučkovcUi, Križevcih, Lužanah in v 
Mariboru. Bil je Vrazov in Kremplov prijatelj, razprodajalec ilirskih 
knjig, narodni buditel j . Podpiral je graško Slovensko društvo in 
pospeševal slovensko šolstvo. Vlada ga je osumila panslavizma. 

MATIJA SLAVI C ( 1 8 7 7 - 1 9 5 8 ) je bil pubUcist in narodno-
obrambni delavec. Rodil se je v P.učečovcih pri Ljutomeru in umrl v 
Ljubljani. Študiral je teologijo in promoviral leta 1905 . Bi l j e izvedenec 
za Prekmurje na mirovni konferenci v Parizu leta 1919 in v Londonu 
leta 1922 . Napisal je veliko na rodno obrambnih člankov. Njemu gre 

velika zasluga za priključitev Prekmurja k Jugoslaviji. Mnogo je pisal o 
Prekmurju v hstu „Mladi P rekmurec" . 

ANTON ŠTUHEC, se je rodU 1884 v Blagošu ob Sčavnici in je 
umrl 1948 v Ljubljani. Bil je pravnik. Leta 1912 je prišel za sodnika v 
Ptuj , kjer je bil edini Slovenec med osmimi sodniki. Po izbruhu prve 
svetovne vojne so ga premesti l i zaradi narodne zavesti v Avstrijo. Leta 
1917 se je vrnil v Ptuj in samolastno uradoval na sodišču v slovenskem 
jeziku. Leta 1926 je bil premeščen v Ljubljano na deželno sodišče. Od 
tedaj je večkrat menjal svoj službeni kra j . Od leta 1941 j e bil hono ran i 
predavatelj na pravni fakultet i v Ljubljani do upokoji tve leta 1946 . 
Strokovne č lanke je objavljal v pravnih revijah. 

IVAN ŠTUHEC, ( 1 8 2 0 - 1 8 8 5 ) je bil narodni buditel j . Rodi l s e j e 
v Bučkovcih pri Ljutomeru in je umrl v Celju. Kot sodnik je služboval 
v raznih krajih na Štajerskem, nazadnje pa v Celju. Na sodišču v Cehu 
je prvi uradoval v dovenskem jeziku. Podpiral j e revne slovenske 
dijake. Le ta 1871 je ustanovil z nekaterimi narodnjaki prvo slovensko 
trabiico SLOVENIJA, ki pa je kmalu propadla . 

J A N E Z ŠTUHEC, sadjarski strokovnjak in borec p ro t i 
štajercijanstvu, se je rodil 1889 v Murskem vrhu pri Vidmu ob 
Sčavnici. Pozneje se jc naselil v Murščaku pri Kapeli. Po^eševa l je 
sadjarstvo in sploh kmeti js tvo. Sodeloval je v narodnem boju obmejnih 
krajev. Agitiral je za k m e č k e posojilnice. Napisal je knjigo Slovendca 
narodna mladina (1912) . V njej je obravnaval vprašanje na rodne 
ogroženosti obmejnih Slovencev. 

JOSIP ŠUM AN, narodnjak in jezikoslovec se j e rodil 1836 v Zg. 
Račici pri Zg. Sčavnici in je umrl 1908 v Moščeniški Dragi. Pokopan j 
je v Ljubljani. Študiral je klasično filologijo in germanist iko v Gradcu ' 
in na Dunaju, kjer se jc vpisal še na slavistiko. Deloval j e pod vplivom ; 
F . Miklo.šiča in H. Bonitza. Kot profesor je služboval v Mariboru, \ 
Riedu in na Dunaju, od k t a 1884 pa v Ljubljani. i 

V Mariboru je živahno deloval za narodno prebujenje mesta in 
okoUce. Bi l je soustanovitelj in tajnik či talnice, g o v o r n i , pevec in 
igralec. Bil je pobudnik proslave 1000-letnice Cirila in Metoda med 
Slovenci. Sodeloval je pri ustanovitvi Slovenske Matice. Govoril je na 
volilnih shodih. Na taboru na Kapeli se je potegoval za p rav ice ' 
slovenščine v srednji šoU. Leta 1870 je poslal na ministrstvo spomenico 
z zahtevo, naj ustanovi v Mariboru nižjo slovensko gimnazgo, češ, da 
jc bila slovenska vzporednica le polovična rešitev. Minister je 
spomenico s podpisi odkloni l , češ, da bi bili za tako izvedbo preveliki 
stroški. 

Kot slavist je Surrian Miklošičev učenec . Izdal je slovensko 
slovnico po Miklošičevi primerjalni (1881) , na to pa slovnico za srednje 
šole (1884) , ki pa je bila težka, p repodrobna . Napisal je še veliko 
flloloških člankov. 

Nadaljevanje sledi 
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PRVE MISLI O ŠOLI 

Spet smo za eno leto starejši 
učenci p r e s t o p i l i šo l sk i p r a g . 
Sošolci in sošolke si imamo za 
povedati veliko novega. V veselem 
p)omenku pa nas zmoti nam šesti-
čarjem že dobro poznani šolski 
zvonec. Začenja se prva ura pouka 
v novem šolskem letu. Spet se bo 
začelo učenje, katero je za nas 
zmeraj dokaj zanimivo, saj si z 
njim pr idobivamo novo znanje. 
Toda med poukom vseeno nismo 
takšni, kot bi bilo treba, saj 
neprestano zdolgočaseno pogledu
jemo skozi okna in premišljujemo 
o počitniških doživetjih. Ta so bila 
(zanimiva) razburljiva in polna no
vih spoznanj . Toda tudi šola je 
tako zanimiva kakor počitnice, saj 
se v njej prav tako včasih zgode za 
nas nepozabni t renutki . 

Ko tako premišljujemo o vsem 
mogočem, samo o Soli ne, nas 
učitelj nenadoma opozori , da ne 
pazimo dovol j . Tedaj pr is luhnemo 
njegovi razlagi. 

Prve šolske dni je zmeraj t ako , 
toda učenci pr idemo kmalu do 
spoznanja, da je pot rebno že s 
pričetkom šole vzeti učenje resno 
in vsaj začasno pozabiti na lepe 
trenutke iz počitnic. 

Karmen Pu lko , 
0 § Franca Osojnika, 

Ptuj 

Ž I V L J E N J E N A K M E T I H 
NEKOČ IN DANES 

O b u j a l a sem s p o m i n e na 
počitnice, ki sem jih lansko poletje 
preživela pri stari mami v Stonjcih. 

Zjut ra j , ko sem se zbudila, je bil 
najlepši pogled na ta kra j . Sončni 
žarki so se razlivali po kmečkih 
dvoriščih, njivah, gozdovih in 
travnikih. V hlevih je že zgodaj 
z a m u k a l a l a č n a ž i v i n a , p r e d 
hišnim pragom se je začela zbirati 
perjad, na ograji pa je zakikirikal 
p e t e l i n . P r e d k o k o š n j a k i sem 
nasula zrnja in perjad se je vešče 
zakadila vanj . O b pogledu na vso 
to sem se spomnila na pesem 
, ,Lepo je res n a deže l i . " 

Kaj pa v mestu? Ali bi bilo 
sploh mogoče primerjati od sonca 
obsijane travnike, polja, gozdove, 
žuboreče potoke s sivimi ulicami, z 
nečistim z rakom, ki se dviga nad 
njimi? Vaščan prav gotovo nikoli 
ne bi hotel zamenjati vasi za še ta
ko veliko in lepo mesto. 

Včasih so kmečke družine res 
živele naporno in revno življenje. 
O t r o k je b i lo v e l i k o , k m e č k e 
družine so se zelo težko preživljale 
s trohico zemlje, ki j im je bila vir 
življenja. Matere niso imele časa 
za vzgojo svojih o t rok . Kmetje še 
niso poznali strojev, vse so delali z 
žuljavimi rokami . Zanjice so veUke 
p o v r š i n e po l j p o ž e l e s s r p i , 
sklanjale so se nad žitnim klasjem, 
da se j im je krivil hrbet in lU znoj z 
obraza. Za njimi so hodili možje 
in požeta stebla povezovali v sno
pe. Z vozom so snope odpeljali h 
kozolcu, kjer so jih omlatili s cep
ci. Žito so odpeljali v mlin, kjer 
sta ga dva težka kamna zmlela v 
moko . Mlinska kamna je vrtelo 
kolo, ki ga je poganjala voda iz 
bližnjega potoka ali reke. 

Kosci so v ranih urah odhajali 
na travnike, vračali pa so se ob 

prvem mraku . Ko se je t rava 
posušila, so jo odpeljali domov in 
jo z vilami zmetali na senik. Tu so 
jo potlačili na kup visoko pod 
streho. 

P r a v g o t o v o se d a n a š n j i 
kmetovalec čudi, kako jc takrat 
bilo mogoče živeti. 

D a n a š n j i čas pa j e m o č n o 
spremenil položaj kmeta. Obdaril 
ga je z raznovrstnimi stroji. Z 
m n o g i m i g o s p o d i n j s k i m i 
pripomočki pa je skrajšal in olajšal 
delo gospodinjam. 

U n i v e r z a l n i k o m b a j n i d a n e s 
žanjejo, mlatijo in nalagajo žito. 
Nekoč je bilo ročno mlatenje žita 
zelo naporno delo. MHnska kolesa 
so zamenjali veliki električni stroji, 
ki delo opravljajo hitreje, bolje in 
ceneje. 

Traktorji s svojimi priključki so 
kmetu v pomoč . V dana?.njem času 
imajo tudi kmečke žene veliko več 
časa za svoje o t roke , ker j im delo 
skrajšajo gospodinjski stroji. 

Kadar vas pot zanese na deželo, 
imejte odpr te oči in ušesa, sk rbno 
opazujte naravo, našega kmečkega 
človeka, njegovo delo. Občudujte 
ze lene t r a v n i k e , že j e s e n s k o 
obarvane gozdove, jesensko cvetje, 
tu in tam tudi s plodovi obloženo 
sadno drevje. Če boste ob tem še 
razpoloženi, si boste zapeli , , O j , 
lepo je res na deže l i . . . " 

Suzana Strelec, 
8/a 0 § Hajdina 

SADOVNJAK 
V sadovnjaku rastejo sadna 

drevesa. Sadjar obrezuje drevesa 
On sadi. Škropi jablane, hruške in 
češn je . V j e s e n i , ko b o g a t o 
obrodijo jih obira. 

Jelica Čeh, 2 / b , 
OŠ Toneta 2mdarižaa 

OBISK V SADOVNJAKU 
Bil je lep jesenski dan . Tovariši-

ca je povedala, da gremo pobirat 
jabolka v sadovnjak. Ker je sadov
njak v Doleni smo se tja peljali z 
avtobusom. 

Ko smo se pripeljali tja nam je 
tovarišica učiteljica razložjia, da 
bomo pobirali jabolka, ki so ostala 
na tleh. Dobili smo zaboje za 
jabolka in na to odšli v sadovnjak. 
Pridno smo pobirali jabolka . 

O b 12. uri smo imeli malico. Pili 
smo tudi o ranžado . Nato smo se z 
avtobusom odpeljali do šole in 
smo šli nato peš vsak na svoj dom. 
Bilo je veselo in zelo lepo vreme.. 
Želimo, da bi še naslednje leto šli 
pomagat pobirat j abolka . 

Janica Glaser, 
3. razred OŠ Sela 

OH, TI ODRASLI 
Vsi starši, kot tudi moji , so 

takšne navade, da bi se samo nad 
n a m i k rega l i in nas s t a l n o 
, , komand i ra l i " . Tudi učitelji so 
zmeraj takšne volje, da se samo 
kregajo. Vsako uro tulijo in se 
kregajo nad nami , zakaj se ne uči
mo . Mi pa sedimo in se požvižga
mo na takšne stvari. Vsi so si 
p o d o b n i , vsi bi s a m o n e k o g a 
kregali. 

Doma je kot v šoli. Prideš do
mov in pet minut zamudiš , te že 
oče krega in se dere nad tabo . Tudi 
na avtobusu je t ako . Šofer se sa
mo krega, zakaj se prerivamo in 
dajemo torbe na sedeže, ki so vsi 
blatni in prašni , kot bi svinje hodi
le po njih. 

Sosed pa se krega, kadar na 
travniku igramo nogomet . Pred 
hišo kriči in preklinja in se od jeze 
kar peni. Mi pa ga izzivamo in mu 
pravimo, naj še on gre igrat nogo
met. Takra t pa se razjezi d o 
zadnega. Takrat vzame palico in 
teče za nami . Vendar mu zbeži 
vsak na svojo s tran. 

Taki so odrasli ljudje; nervozni 
in bi se stalno kregali. Vendar ta
kih ljudi ni mogoče spremeniti , če 
ga obrneš na glavo ali na noge, še 
vedno se bo kregal nad t abo . 

Slavko Drevenšek, 
OŠ Mart ina Koresa, 

Podlehnik 

S P O Z N A L A SEM L E P O T E 
SVOJE DOMOVINE 

S p o m i n j a m se, b i l a sem 
še majhna, ko sem prvič vprašala, 
kaj je to — domovina. Čeprav 
očetove razlage takrat še nisem 
razumela, sem si jo vendarle sku
šala vsaj predstavljati . Če ne dru
go, mi je zbudil zanimanje, da sem 
pozneje vselej prisluhnila in se ra
da učila o vsem, kar je bilo v zvezi 
z domovino . Z leti sem mnogo 
zvedela o njej , a zavedam se, da o 
njej ne vem in tudi nikoh ne bom 
vedela vsega. 

Zdaj vem, da domovina ni le 
ozemlje, na katerem živimo, da je 
ona tudi vse, kar so ustvarili naši 
dedje in očetje. Zavedam se, da ni 
zrasla čez noč. Zanjo smo se bori
li, j o gradili celo tisočletje; vem da 
se je resnično rodila 29. novembra 
1943 in polno zaživela po 2. sve
tovni vojni. Graditi smo j o začeli 
skoraj iz nič, toda gradili smo jo z 
neskončno ljubeznijo in z mnogo 
volje Rasle so vasi, mesta, gradili 
smo železniške proge, ceste.. . Ni 
nam bilo mar žuljavih rok, utruje
nih teles. Zavedali smo se, da 
gradimo zase, za lepšo prihodnost 
vseh tistih, ki bodo priSh za nami. 
V boju in delu smo ji ostali zvesti 
in j o zgradili takšno, da smo nanjo 
lahko danes ponosni. 

Dobro vem, da izgradnja domo
vine še ni končana, da m o r a m o v 
njej sodelovati tudi mi. Pokažimo, 
da smo je vredni, vsaj s pridnim 
učenjem, saj zaenkrat še ne more
mo drugače. Dokažimo, da res
nično ljubimo svojo domovino! 

Irena ROŠKA R. 6 /b , 
O š MarkoNd 

KO JE ZATULILA SIRENA 
V s o b o t o s m o šli v š o l o . 

Tovarišica nam je rekla, da bo čez 
nekaj minut zatulila sirena. Ko je 
res zatulila, smo počakali , d a j e do 
konca tulila. Potem smo se šli 
obut . Sli smo v gozd. Bili smo že 
sredi gozda, ko je začelo deževati. 
Jaz sem imela samo jopico. Potem 
je nehalo deževati. Nadaljevali 
smo pot. Ni bilo dolgo, ko se je 
vsula toča. Bila sem čisto mokra . 

Zlatka Planine, 
OŠ Majšperk 

BIL SEM V BOLNIŠNICI 
Ko sem v soboto prišel domov, 

me je začel boleti želodec, šel sem 
spa t . V nede l jo sem ležal . V 
ponedeljek sem šel k zdravniku. 
Rekel mu je, da imam vnetje slepi
ča. Potem sem šel v bolnišnico. 
Tega se nisem veselil. Isti dan sem 
šel na operacijo. Za to sem se bal. 
Po operaciji nisem smel piti in jes
ti. V bolnišnici sem bil en teden. 
Počutil sem se kar dobro . Dobival 
sem injekcije proti bolečinam. 
Dobival sem tudi tablete. V sobi 
smo bili trije fantje. Hitro smo se 
spt)/nali. Na šolo nisem pozabil. 
Bil mi je dolgčas po sošolcih in po 
tovarišu Viliju. 

V nedeljo je prišla na obisk stara 
mama. Jaz sem začel joka t i , ker 
mi je postalo hudo . V ponedeljek 
je prišla mama po mene. Bil sem 
vesel. Potem sem bil en teden 
doma. 

Zdaj spet hodim v šolo. 

Juršek Marot , 
6/c, P O Š , Slov. Bistrica 

Ocena dela MKUD gimnazije Jušana Kvedra 
V ponedeljek so se sestali člani 

mladinskega kultumo-umetni-
škega dmstva gimnaz^e Dušana 
Kvedra v Ptuju na svojem rednem 
letnem občnem zboru. Ocenili so 
delo dmštva in posameznih sekcij, 
ki So delovala v okviru dmštva v 
š o l s k e m letu 1 9 7 6 / 7 7 . 

Iz dejavnosti posameznih sekc^ 
velja predvsem omeniti uspešno 
Sode lovanje pevskega zbora ptuj
ske g i m n a z ^ e z zborom gimnazije 
E Ljutomera, skupinske in 
posamične razstave likovnega 
krožka, ki so jih z navdušenjem 
Sprejeli tako d^aki kot tudi 

profesorji, izredno številko lite
rarnega glasila, ki je bila 
posvečena Prešernovemu jubileju 
m gostovanje članov dramske 
sekcije z igro Petra Božiča Zasilni 
izhod in Križišče v eksperimen
talnem ^edališču Pekama v 
Ljubljani. 

Za uspešnost mladinskega kul
tu m o-umetniške ga društva ima 
velike zasluge mentorica Branka 
Bezeijak-Glazer in mentorji po
sameznih sekcij: prav gotovo pa 
tudi d:^aki, ki so s svojim delom 
dosegli velike u ^ e h e v sekcijah in 
v društvu-

N. Topolovec 

SVEČAN DAN PRVOŠOLČKOV 
Pričetek novega šolskega leta j e 

bil za malčke , ki so letos prvič 
prestopili prag šolskih vrat, pravi 
.svečani dan. Tako je bUo tud i v 
osnovni šoli Borisa Kidriča v 
Kidričevem, k o so starši svoje 
malčke pripeljali prvič ko t šolarje 
v razrede. 

Najprej j ih je pozdravila in j im 
zaželela pri jetno bivanje v novi 
sredini Alenka Celanova. učenka 

drugega razreda, nakar j im je 
zapel nekaj pesmic pevski zbor 
mahh šolarjev pod vodstvom 
A4jde Muhičeve. 

Tako malčki k o t starši so bili 
prijetno presenečeni nad takim 
sprejemom, zato je z malih 
obrazkov kaj h i t ro izginila zaskr
bljenost. 

F. Meško 

Malčki in njihovi starši so skrbno spremljali program 
Foto: K. Zorac 

Blic obrežki spet prvi 
V soboto , 24. septembra je bila v lovišču Lovske družine P tu j , v 

organizaciji društva ljubiteljev ptičarjev Pomurje in Podravje, republiška 
poljska tekma ptičarjev. Tekma je bila posvdJena memorialu Bogdana 
Sežuna, hkrati pa je bilo to tekmovanje za prehodni pokal . 

Tekmovanje so si ogledali tudi selektorji za sestavo jugoslovanske 
ekipe, ki se bo pomerila na evropskem cupu, le-ta pa bo 11. in 12. 
oktobra v Padeju v Srbiji. Tekmovanja se je udeležilo 9 ptičarjev, trije so 
bili diskvalificirani, ostali pa so dosegh naslednje uvrstitve: 

1. mesto z 201 točko Blic Obrežki —- lastnik Jože štebih iz Ptuja, 2. 
mesto s 194 točkami Biba Prleška — lastnik Horvat iz Murske Sobote, 3. 
mesto s 189 točkami Čela — lastnik Finžgar iz Slovenske Bistrice, 4. 
mesto s 189 točkami As Dinverski — lastnik Mirko Korošec iz Ptuja, 5. 
mesto s 188 točkami Ani — lastnik Branko Kristan iz Slovenske Bistrice. 

N . D. 

DES TOZD ELEKTRO P T U J 
P t u j , Zadružn i t r g 1& 

o b j a v l j a prosto delovno mesto 

REFERENTA ZA T E H N I Č N O D O K U M E N T A C I J O 

Za zasedbo tega delovnega nnesta se zahteva srednješolska izo
brazba - elektrotehnik -- Jaki tok, s tremi leti delovnih izku
šenj, od tega 2 v distribuciji električne energije. 

V primeru, da se za to delovno mesto ne prijavi kandidat, ki iz
polnjuje vse pogoje objave, bo sprejet kandidat brez delovnih 
izkušenj na delo kot pripravnik. 

Delo se združuje za nedoločen čas ter lahko prične takoj. 

Pismene prijave za zasedbo sprejema odbor za delovna razmer
ja do vključno 14. oktobra 1 9 7 7 . 

D E L O V N A S K U P N O S T O S N O V N E ŠOLE C IRKOVCE 
ponovno r a z p i s u j e 

PROSTO D E L O V N O M E S T O H I Š N I K A - K U R J A Č A 
za n e d o l o č e n čas s p o l n o d e l o v n o o b v e z n o s t j o . D e l o v n i 
čas bo de l j en . 

Pogoji: 
Kandidat za to delovno mesto mora biti kvalificiran ali visoko-
kvalificiran delavec lesne ali kovinske stroke in imeti mora izpit 
za kurjača nizkotlačnih kotlov na lahko gorivo. 

Prijave sprejemamo 15 dni po objavi razpisa. Prosilcem spo
r o č i m o izid razpisa t a k o j p o p o t e k u razp isa . 

DES, T O Z D ELEKTRO P T U J 

O B V E S T I L O 

1 . DES, TOZD Elektro Ptuj ob
vešča prebivalce naselij Sela, 
Barislavci, Lancova vas in 
druge, da je novozgrajena 
jamborska transformatorska 
postaja z visokonapetostnim 
priključnim vodom v Selah 
POD NAPEJOSTJO. 

Plezanje po jamboru in drogo
vih ter približanje delom, ki so 
pod napetostjo je SMRTNO 
NEVARNO. 

Maturantski izlet 
dijakov ekonomske 

in administrativne šole 
Dijaki SCGU „Jože L a c k o " smo 

odšh na maturantsk i izlet doslej 

Eo k o n č a n e m 4. le tniku. Z 
tošnjim le tom pa se je to 

spremenilo. Dan odl ioda: 25. 
avgust ob 6. uri na avtobusni 
postaj i Nasmejanili, pričakovanja 
polnili obrazov smo sedli v 
avtobus. Naš prvi postanek je bil v 
Jasenovcu, kjer je bilo med 2. 
» c t o v n o vojno zloglasno ustaško 
taborišče. Med okupacijo, 
posebno med 4. ofenzivo je bilo 
pobi t ih 700 .000 part izanov in 
drugili rodol jubov. Smeh na Ucih 
je zamri, vsakemu izmed nas so 
misli liitele med ljudi, k i so t rpeh 
za svobodo in dali zanjo svoja 
življenja. 

P o kosilu v Prijedoru smo se 
ustavih na Kozari . Vel ičasten 
^ o m e n i k nas je vse očaral , 
stopnice do njega pa utrudile . N a 
Kozari smo mo lče poslušali 
človeka, ki je doživel b i tko še k o t 
otrok. Kozara je vsa odeta v 
č rn ino . Po pot i , poln i smeha in 
petja smo prispeli v Banja L u k o , 
kjer smo si ogledali džamijo 
Ferhad paše, ki je najlepši 
^ o m e n i k mesta. 

Po dohni Vrbasa smo prispeli v 
Jajce. Le ta 1943 . so bUi v tem 
mestu postavljeni temelji novi 
Jugoslaviji Dmgi dan izleta smo si 
v Jajcu ogledah Muzej 2. zasedanja 
AVNOJA. Marsikateri izmed nas 
se je takrat spomnil, da je zemlja 
tukaj prepojena s krvjo, da sta to 
zemljo namakala znoj in trpljenje 
naših l judi Iz Jajca smo se 
napo tih po lepi Bosni v Travnik. 
Bosna je dežela, kjer se preple ta 
staro z novim, kjer so še vedno 
, 4 n o d e m e " džamije in se 
orientalno vzdušje preple ta z 
modernimi naselji 

V Travniku smo si ogledali hišo 
Iva Andriča, Nobelovega 
nagrajenca za književnost za delo: 
Most na Dr in i P o kosilu smo se 
odpeljali do izvira reke Bosne. Naš 
ci^ je bilo mes to Sarajevo ozi roma 
izletniška točka Trebevič, kjer 
smo imeh organizirano 
prenočišče . Sarajevo je poUt ično , 
gospodarsko in ku l tu rno središče 
BiH. V Sarajevo smo prispeli 
popoldan in si o^eda l i Zemaljski 
muzej, ki s^ada m e d največje in 
najzanimivgse ustanove te vrste 
na Balkanu. V bivši Gradski 
vie^nici, k i jo je v maverskem 
slogu postavila Avstrija za časa 
okupacije so nastanjeni: knjižnica, 
galerija, arhiv in muzej narodne 
revolucije. Zvečer smo na 
Trebevič u v discu tudi malo 
zaplesali 

Zjutraj smo se odpraviU na 
ogled Sarajeva- Vod ič nam je 
razkazoval vse znamenitcjse 
stavbe: Begovo džamijo iz le ta 
1531,Careva džamiia iz leta 145 7, 
Ali pašina džamija iz leta 1 5 6 1 . 
Posebna privlačnost j e Baščaišija, 
stari obrtniški in trgovski del z 
vzhodnjaškimi delavnicami in 
prodaja lnami V mestu je okrog 
100 džamg. Na dnu d d i n e vse 
bolj izginja turško mes to , names to^ 

njega pa rastejo svetli stanovanjski 
bioki, pa rk , široke ceste, tovarne. 
Ogledali smo si tudi Principov 
most , kjer je Gavrilo Princip na 
Vidov dan 1914 napravil a ten ta t 
na prestolonaslednika I 'ranca 
I>erdinanda. 

Ta večer smo prespali v Palah 
nad Sarajevom, zjutraj smo p o t 
nadaljevali prot i S u ^ e s k l Pri 
Tjentištu, v dolini Sutjeske med 
Zelengoro in Magličem so 
part izani v 5. ofenzivi le ta 1943 
prebili sovražnikov o b r o č . Mnogo 
part izanov j e padlo . Njim v ča s t je 
postavljen spomenik. V muzeju 
blizu spomenika smo lahko 
občudoval i enkra tne stenske shke 
Hegedušičaz vojno temat iko. 

S sončn im z a t o n o m s m o se 
bližali našemu pravlj ičnemu mestu 
Dubrovniku. Dmgo j u t r o se je 
Dubrovnik prebudi l v soncu. Staro 
obzidje obdajajo ^ o m e n i k i 
dubrovniške republ ike . 
Znameni tos t i so na vsakem 
koraku, in vsepovsod je ču t i t i 
posledice Bizantincev, Napoleona , 
Anofrijev spomenik , cerkev sv. 
Frančiška palača Sponza , Knežji 
dvor, s tolna cerkev Sv. Gospe in še 
bi lahko naštevala. Z ž ičn ico smo 
se popeljali na vrh in uživali v 
razgledu. P o p d d a n smo izrabili za 
kopanje. 

Zjutraj smo nadaljevali p o t p ro t i 
Makarslo, kjer smo se ustavili n a 
kosilu in k ra tkem kopanju . Zvečer 
smo prispeli v Sph t . P o večerji 
smo si ogledah Dioklecianovo 
palačo . 

Zgodaj z j u t r ^ smo se odpeljali 
prot i Drvarju, kjer smo si ogledali 
spomenik in peč ino , kjer j e bil 25 . 
m q a 1944 Ti to z vrhovnim 
š tabom. Kosilo smo imeti v 
Bihaču, kjer smo si o^eda l i muzej 
1. zasedanja AVNOJ-a-

Vse bliže s m o bih P tu ju . Skupaj 
smo preživeli sedem lepih dni , 
polni tovarištva, smeha in zabave. 
Bili so poučn i dnevi, dnevi v 
katerih smo spoznavali našo 
domovino , spoznavali sebe. V 
imenu vseh dgakov se zahvaljujem 
našima profesorjema, ki sta bila z 
nami na izletu, Tatjani Sirec in 
Tonetu Cehu z a n jun t rud . P o 
kra tkem pos tanku v Podiehniku 
a n o se odpeljali domov. 

Zdenka V O G R I N E C 

O B V E S T I L O 
l e č a j i mednarodnega j e z i k a 

E S P E R A N T O prve in druge 
stopnje b o d o o b p o n e d e l j k i h in 
sk:er po D I R E K T N I M E T O D I . Pričetek bo v ponedeljek 3. oktobra 1977 ob 18. uri v Narodnem domu. 

ž e pr i javl jeni interesent i in 
tudi z a m u d n i k i naj pr ide jo ta 
d a n . S seboj naj pr inesejo le 
zvezek in pisalo. 

O d b o r 
E S P E R A N T S K E 

^ . M I ^ E . 

LES PTUJ 
prodajalna KURIVO Kidričevo 

potrošniki, graditelji! 
v zalogi imamo ves gradbeni material, tudi cement in stavbno pohištvo. Zmerna cena, najboljša kvaliteta! Obiščite nas! 
V naši poslovalnici se lahko pravočasno oskrbite tudi s kurivom za zimo! 

Tapete, tapisone, itisone, tople pode, primerno gumi obutev, 
copate 

vse t o d o b i t e v p r o d a j a l n i 

GUMA 
v Krempljevi ulici. 

Pohitite z nakupom pri GUn/TlI 
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ROKOMET 

Drava-Velenje 18:15 
(11:9) 

v t ipično prvenstveni tekmi sta se srečali odlični ekipi, ki sta 
prikazali hiter in dopadljiv rokomet . Domačinke , ki so skozi vso tekmo 
^jiktirale t empo so tudi vseskozi vodile z minimalno prednostjo in ob 
)(oncu zasluženo zmagale. Sodnika Stčger in Krois iz Maribora ob izredno 
fair tekmi nista imela težkega dela, sta pa bila rigorozna pri dosojanju 
sedemmetrovk, saj so domačinke streljale 12 (9 uspešno) gostje pa 11 (9 
uspešno). 

Pri domačinkah smo tokrat ponovno videh odlično igro v obrambi , 
gostje pa so se zlasti odlikovale s hitrimi prot inapadi . 

Uspešne so bile za Dravo Halužan in Cuš po 6, Marolt 5 in Ivančič 1 
gol; za Velenje pa Podpečan 4, Bovka in Spoljar po 3, Pocajt 2, 
podbregar, Jan in Džorževič po 1 gol. 

Tekmo si je ogledalo le 50 gledalcev, organizatorju je zameriti 
neelastičnost, da je bila tekma sočasno kot prenos košarkarske tekme 
Jugoslavija:ZSSR. 

anc 

SLOVENSKA ROKOMETNA LIGA - MOŠKI 

Minerva-RK, J o ž e Kerenčič" 
Ormož 26:25 (12:14) 

Griže: Gledalcev 200. 
Sodnik: D o m a — Celje. 
RK Minerva: Zupane , Pomeri-

iki, Samardžič, Dragar , Pader 1, 
Močivnik, Kleč 10, Kumerc 1, 
Ščurek 2, HriberSek 2, Žagar 7, 
TurnSek. 

RK „ J K " Ormož : Valenko, 
Krstič, Grame 1, Bezjak S. 4, 
Perger 2, Tur in 1, Sabo 6, Bezjak 
M. 2, Kolarič 1, Lah , Pavlovič 8, 
Gaberc. 

V tipični prvenstveni tekmi sta 
bili obe ekipi enakovredni , vendar 
so gostje tokra t dobro zaigrali v 
napadu, saj so vodili skoraj celo 
tekmo, za 2—3 gole razlike. Ven
dar so spet zapravili eno točko in 
to 12 sekund pred koncem tekme, 

ko so domačini dosegli zjnagoviti 
zadetek. 

Prav ta zadetek je sporen zaradi 
tega, ker je bil dosežen že po 
koncu regularnega dela tekme in 
gos t je so u p r a v i č e n o vloži l i 
protest. Sam sodnik je zapisal v 
zapisnik, da ni slišal žvižga od 
zapisniške mize, zaradi navijanja 
domačih navijačev. Očevidno pa 
je, da so domačini dosegli gol že 
po končanem žvižgu časomerilca. 
Ker delegirana sodnika Kokolj in 
Har tman iz Murske Sobote nista 
prišla v Griže, je tekmo zelo dobro 
sodil Dorn iz Celja. Tokra t izredna 
igra Dušana Gramsa pri Ormoža-
nih, medtem ko se je pri domačih 
izkazal realizator Kleč. 

J anko Rihtarič 

Medrepubliške delavske športne igre 
v organizaciji Perutnina Ptuj 

v sobo to , 24. septembra se j e 
na stadionu „Drave" v Ptuju 
zbralo prek s to delavcev -
športnikov na 3. tradicionalnih 

V namiznem tenisu so zmagali 
td<^niovalci Perutnine Ptuj 

delavskih špor tn ih igrali. V teh 
špor tn ih igrah sodelujejo Podravka 
Koprivnica, Peru tn ina Ptuj , k i j e 
bila b t o s gostiteljica športnili iger 
in Koka Vaiaždin , k i je igre 
organizirala prvič . 

Člani komisije za špor t in 
rekreacijo pri Peru tn in i so bili 
deležni vse podpore konference 
sindikata, p a tudi sami so sc z e l o 
po tmdi l i , d a bi tekmovanje kar 
najbolje uspelo. Uspeh ni izostal. 
Tekmovanjee je po teka lo p o 
načr tu v zadovoljstvo tekmovalcev 
in organizatorja. 

Ekipe vseh treh delovnih 
organizacij so • se pomerile v 
p ikadu , šahu, namiznem tenisu, 
malem n o g o m e t u , stre^anju z 

z r ačno p u š k o in kegljanju. V 
pikadu in malem nogometu so bili 
najuspešntgši športniki tz Koke 
Varaždin, v streljanju z z r a č n o 
puško Podravkimi delavci — 
športniki iz Koprivnk'e, ekipe 
P e m t n i n e pa so zmagale v šaliu, 
namiznem tenisu in kegljanju. 
Perutnina j e t ako prvak 3. 
ddavskih športnil i iger pred K o k o 
in Podravko. 

P o tekmovalcu s m o se po
govarjali s predstavniki gostujočih 
ekip, ki so povedah: 

Dražan Pcrošič, tajnik skupnost i 
z a oddih in rekreacijo pri 
PodravkL .J^odravka zaposluje 
prek 5 .000 delavcev, od tega se j ih 
kar blizu 1.000 ukvarja akt ivno s 

Ddavke so u ^ š n o pokazale 
svojo spretnost v pikadu 
špor tom v 14, špor tn ih sekcijah. 
Sodelujemo na mnogih tekmo
vanjih, vendar smat ram, da mora 
biti cUj tekmovanj na delavskih 
športnih igrah zbliževarge de-

V stieljanju z zračno puško so bii n^uspe^jši delavci iz Koke 
Varaždin 

lavcev, izmenjavanje izkušenj in 
sodelovanje. Špor tne zmage so 
poleg tega vseeno p o m e m b n e . Z 
organizacgo današnjega srečanja 
smo vsi ze lo zadovol jn i Tekmo
valci so bili borbeni , vsi p a so 
vseskozi igrali ze lo fer". 

Drago P d j a n a c , referent za 
špor tno rekreac^o pr i Koki 
Vaiaždin p a je de^ai.: 

Tudi v šahu so davil delavci 
Perutnine 

»Varaždin j e z lepim starim 
Ptujem, z vsemi njegovimi 
zgodovinskimi v redno tami že v 
davnini povezovala r imska cesta . 
Mi smo se odločili zazbibl iževanje 
delavcev, predvsem na področ ju 
športa. P ne d let i smo torej ovabili 

na 1. delavske špor tne igre 
kolektiv P e m t n i n e in Podravke . 
Srečni smo, da so ta srečai^a 
postala tradicionalna, ke r nam 
tradicija o m o g o č a še tesnejše 
sodelovanje na vseh področ j ih . 
Organizacija današrgega tekino-
vanje j e bi la na višku, k a r 
dokazuje dejstvo, da ni bilo n i t i 
ene pr i tožbe . Tekme so bile fer 
izvedene, sodniki p a so ze lo d o b r o 
opravili razsodbe. Rezul ta t i so 
p o p o l n o m a realni ." 

Vse pr i so tne j e povabil n a 4. 
srečanje, ki bo v m q u pr ihodi^e 
le to v Varaždinu . Torej na 
s^idaije v Varažd inu! 

Besedilo in sl ike: 
Lojze Cajnko 

„0lga Meglic" 
in ELKOM skupaj 

V proizvodnem podjetju »Olga 
Meglic" v Ptuju so prejšnji pe tek 
izvecLU referendum, na ka te rem 
so se člani delovnega kolekt iva 
odločal i za združitev v sestav
ljeno organizacijo združenega de
la ELKOM iz Maribora. Od 234 
delavcev so se 204 izrekli za 
združitev, 11 jih j e bilo pro t i , 
opravičeno odsotnih pa je bilo 
19 zaposlenih. 

Tako se j e delovni kolekt iv 
proizvodnega podjetja „01ga Me-
gUč" s 95 ods to tk i izrekel za 
združitev z ELKOM Maribor v 
SOZD. zk 

DrugI teniški turnir v Ptuju 
Od 16. do 24. septembra je bil na 

igriščih Ptujskih toplic teniški tur
nir za pokal Ptuja . Turnir je orga
nizirala teniška sekcija Ptuj pod 
pokroviteljstvom trgovskega po
djetja Merkur P tu j , sodelovale pa 
so tudi nekatere druge delovne or
ganizacije in obrtniki . Turnir ja se 
je udeležilo 40 tekmovalcev iz ptuj
ske občine, ki so se pomerih v dvo
jicah in posamezno. Med posamez
niki je bil najboljši Ivan Artenjak, 
drugi je bil Peter Radulovič, tretji 
pa Robert Filipič. 

V dvojicah sta zmagala Nahber-
ger—Radulovič, drugo mesto je za
sedla dvojica Rola—Filipič, tretje 
pa Vukasovič—Horvat . 

Po dveh turnirjih, ki jih je letos 
organizirala teniška sekcija Ptuj so 
ugotovili, da zanimanje za tenis na
rašča in da ta, nekoč elitni šport , 
postaja masovni . Za to so se v sek
ciji odločili v zimskem času organi
zirati teniško šolo, vendar je to po
vezano s prostorskimi in tudi fi
nančnimi težavami. Največji pro
blem pomenijo igrišča za tenis, ki 
jih sekcija še n ima, tako da ob tur
nirjih najamejo igrišča v Ptujskih 
toplicah. Kljub temu, da si ta lepi 
šport v ptujski občini šele utira pot , 
pa ima predvsem med mladimi 
mnogo privržencev. 

N . D. 

NOGOMET 

OBČINSKA NOGOMETNA LIGA PTUJ 
v trenem ko lu jesenskega dela 

tdcmovanja so bili doseženi 
naslednji izidi: 

Skupina A: 
Ha jd ina -Skorba 3:1 
G r ^ e n a - G o r i š n i c a 0 :3 
Kidričevo—Aluminij 0 :2 
P tu j -Drava 3:2 

Skupina B: 
L o v r e n c - K u n g o ta 1:1 
Rogoz niča— Domava 0:3 
Gerečja vas—Apače 2:1 
Slovenja v a s - S tojnci 4 : 1 

Skupina C : 
Tržeč-Sela 0 :3 
Draženci -Zavrč 3:0 

Ledeovec—Bukovci 0 :3 
V a m i c a - M l a d i n e c 5 :3 

V skupini A vodi p o teetjem 
kdu Hajdina, v skupini B Kungo ta 
in v skupini C Vamica . Pari 
naslednjega kola: 

Skupina A: S k o r b a - V i d e m , 
Drava-Maikovci , A lumin i j -P tu j , 
Gor i šn ica-Kidr ičevo in H a j d i n a -
( i a j e n a ; 

skupina B: K u n g o t a - S tojnci, 
> ^ a č e - S l o v e n j a vas, Doma
v a - G e r e č j a vas in L o v r e n c - R o 
goznica; 

skupina C: Se la -Mlad inec , 
Bukovc i -Vamica , Z a v r č - L e s k o -
vec in M l a d i n e c - DražencL , 

L k a t a r 

Turnir 
v malem nogometu 

Zaradi ukin i tve o b č i n s k e 
nogometne lige v malem nogome
tu, organizirajo klubi turnirje, ta
ko, da izpolnjujejo vrzel, ki je 
zaradi ukinitve nastala. 

M l a d i n s k i a k t i v H a r d e k pr i 
Ormožu je že četrti organizator 
takega turnirja. 

Na tem turnirju je nastopilo 9 
ekip in sicer na sistem izpadanja. 
Sam turnir je bil vzorno organizi
ran, sojenje dobro , kar pa je še 
posebej za p o h v a l i t i , i z r e d n o 
š p o r t n o o b n a š a n j e s a m i h 
n a s t o p a j o č i h . V s a k a e k i p a j e 
morala plačati 70 din prijavnine, 

tako da je organizator iz tega kril 
del stroškov za nabavo dveh lepih 
pokalov. 

Rezultati finala: Pušenci L: 
H a r d e k 3:0, Čebelarji 
( P u š e n c i ) : H a r d e k 1:1, P u š e n c i 
l.:Cebelarji (Pušenci 11.) 1:0. 

V r s t n i red p r v i h 3 ek ip j e 
naslednji: 

1. P u š e n c i 1., 2 . Čebelarji 
(Pušenci 11.), 3. Hardek . 

Zmagovalna ekipa je nastopila v 
naslednji postavi: Zinko, Zidarič, 
Trstenjak, Jambr i ško , Ivanuša, 
Habjanič M. , Habjanič R. 

J anko Rihtarič 

BOKS 

Za uvrstitev 
v olimpijsko 

vrsto 
Tone Novak, balkanski mladin

ski prvak se je konec prejšnjega te
dna udeležil v Titovem Užicu tur
nirja mladih boksarjev pod naslo
vom , . turnir olimpijskih u p o v " . Z 
eventualno zmago bi se Tone vse
kakor že sedaj uvrstil v olimpijsko 
boksarsko reprezentanco. Zal bo
mo morali počakati še na kakšno 
drugo priložnost, kajti Tone Novak 
si je na turnirju poškodoval roko in 
tako so njegovi upi sedaj dosti 
manjši. 

Skoda, da turnir v Titovem Uži
cu ni bil kasneje, kajti poškodova
no roko bi si Tone Novak lahko v 
daljšem času ozdravil ter tako bil 
bolje pripravljen za turnir olimpij
skih upov. 

zk 

Ekipa AMD Ptuj in Milan Slana 
republiški prvak 

KARTING 
V nedeljo je bila v Novi Gorici 

tretja — zadnja dirka za republiško 
prvenstvo, kjer so Ptujčani dosegb 
Ponoven uspjeh. Pred 3.500 gledalci 
je nastopilo 41 tekmovalcev v vseh 
kategorijah, na ploščadi tovarne 
Meblo. 

V juniorski konkurenci je zmagal 
domačin Gregorič, ptujska tekmo
valca sta zasedla: Blaževič 8 mesto, 
Hvala pa je moral odstopiti zaradi 
pkvare motorja po t renutku, ko se 
je nekaj tekmovalcev zaletelo, pri 
tem je bil tudi lažje poškodovan. 

V kategoriji 100 ccm je ponovno 
zmagal vodeči Novak — Slov. avto 
pred Langerholcom, ki je bil v vseh 
treh vožnjah drugi. Artenjak pa je 
bil kljub okvari obeh motorjev v 
končni uvrstitvi na 8 mestu. 

V kategoriji 125 ccm je ponovno 
zmagal Slana, ki je z odličnimi vo

žnjami potrdil svojo kvaliteto ter s 
tem dosegel v skupni uvrstitvi na
slov republiškega prvaka. Sledijo 
Bužan, Živec, Ščuka, Glavnik, Pi-
slak je dosegel 7, Domiter 8, Aracki 
16 mesto. 

V ekipni konkurenci Ptuj 92 točk 
(več boljših mest) Nova Gonca 92, 
Moste 82, Vrhnika 72, Postojna 66, 
itd. Z zmagami v ekipni konkurenci 
v vseh treh dirkah je ekipa A M D 
Ptuj osvojila naslov republiškega 
prvaka za leto 1977. 

PLAVANJE 

Ustanovitev plavalnega 
kluba Toplice 

o plavanju smo vedno govorili, da je sicer izredno koristno za 
zdravje, vendar v ptujski občini zanj ni pogojev. Delno je to že bilo res, v 
celoti pa ne. Z izgradnjo bazenov na Borlu, Kidričevem in v Ptujskih 
toplicah, so se pogoji občutno izboljšali. Omenjene vodne površine in 
zimski bazen omogočata rekreativno plavanje prav v vsem, ki si želijo 
krepiti telo in ostati zdravi. Seveda pa je pri tem potrebno tudi s t rokovno 
delo in načr tna vzgoja. Izvršni odbor Telesnokulturne skupnosti občine 
Ptuj je pokrenil akcijo za ustanovitev plavalnega kluba tudi v naši občini. 
Tako vabijo vse, ki jih plavanje veseli na ustanovni občni zbor plavalnega 
kluba Toplice. Občni zbor bo jutri , 30. septembra v domu Franca 
Krambergerja s pričetkom ob 17. uri. 1. kotar 

V Markovcih največ uspeha 
za Velunška in Ivančeka 

Na špor tnem igrišču v 
Markovcih je bi lo v sobo to in 
nedeljo o s e m n a s t o državno 
prvenstvo letalskih modelarjev z 
vezanimi modeli . Tekmovanje, 
tretjič v Markovcih, so dobro 
organizirali č l an i modelarske 
sekcije pri aeroklubu P t u j p o d 
) o k r o v i t e l j s t v o m obcindce 
conference SZDL Ptu j . Udeležba 

je bila doslej najboljša na državnih 
prvenstvih. 

Tekmovalci so se pomeriU v 
štirih discipUnah in sicer s 
hitrostnimi, akrobatskimi in 
modeli z a ek ipno di rko ter v 
z račnem boju za tradicionalni 
markovški pokal . 

Pri h i t ros tn ih model ih je bil 
najhitrejši model Ota V d u n š k a , 
č lana AK Ptuj s 230,77 k m / h . 
Tesno se mu j e približal 
Hnistanovič iz Vareša s 229,29 
k m / h . TiEtji je bil Kajič iz Vareša 
s 223,6 k m / h , č e t r t i pa Peter Alič 

(AK Ptuj) s 220,86 k m / h . 
Nastopilo j e deve t tekmovalcev. 

Pri akrobatskih modelih je 
največ točk zbral Ivanček Marijan 
iz AK Trešnjevka Zagreb, k i j e 
edini od vseh sodelujočih 
sodeloval n a vseh dosedaitiih 
državnih prvenstvih. Zbral j e 6 4 3 3 
točk . Drugi je b i Sindjelič iz AAK 
Beograd s 6065 t o č k a m i in tretji 
B<zgovšek E M O Celje s 5 8 0 0 
t očka jn i V tej ka tegorgi j e 
nastopi lo šest tekmovalcev. 

Ek ipno d i rko je dobil Vclunšek 
z mehanikom Aiičem, Za 200 
krogov sta v finalu pot rebovala 9 
minu t in pe t sekund . Sledijo 
P m k n e r - Sur ina (AK Trešnjevka) 
in Pažin - Pažin (AAK Beograd)t 
Sodelovalo jc devet dvojic. 

V finalu markovškega pokala v 
z račnem b o j u j e Ivanček premagal 
Hiustanoviča iz Vareša in tretjič 
zapored osvojil pokal . 

K a r a k t e r i s t i k a letošnjega 

državnega prvenstva je n ^ v e č j e 
število nas topa joč ih tekmovalcev 
in kval i te tm n e r e d e k , k i se 
najbolj kaže pri h i t ros tn ih 
model ih , kjer so se ostali ze lo 
p r i b l i ž a l i n a j u s p e š n e j š e m u 
letalskemu m o d d a i j u Jugoslavge 
Velunšku. Skra tka , n a tekmovargu 
so bili dosežeru doslej n a j b o p i 
rezultati . 

P r i z n a n j a in p o k a l e 
n a j u s p e š n e j š i m udeležencem 
prvenstva je ob koncu podelil 
predsednik občindce konference 
SZDL Ptuj S t a n k o L e p e j . L k o t a r 

MOTOKROS 

Šegula 
in Spuraj 
odlična 

v organizaciji A M D Brežice je 
bila v nedeljo dirka za državno pr
venstvo 1. in 11. lige kategorije 
250 ccm. Pred 3.000 gledalci je na
stopilo 42 tekmovalcev, ki so z drz
nimi vožnjami navdušili. 

V 1. ligi je ponovno zmagal §o-
štarič, ki je bil v obeh vožnjah prvi, 
pred Zivoderom — Garešnica, Se-
gulom — P tu j , Vesenjak je bil 9. 

V 11. ligi je zmagal Avbelj — 
Ljubljana, Lesjak — Velenje, Spu
raj — Ptu j , itd., Strafela D. 6, Ha
bjanič 9 mesto . 

anc 
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Ormož 

Vso pozornost 
narodni samozaščiti 

Poleg konkre tnega uresničevania zakona o združenem delu 
potekajo v obč in i Ormož tudi vsklajevanja pravilnikov o družbeni 
samozaščit i v vseh krajevnih skupnost ih in združenem delu. 

V ta namen je bil v Ormožu pripravljen posvet o družbeni 
samozaščit i in o uveljavljanju narodne zašči te . Na posvetu, ki ga je 
p-ipravil občinski svet ZSS Ormož, sta predsednikom odborov SLO in 
načelnikom narodne zaščite predavala Milan Ritonja in Beno Valh. 

Beseda je tekla o t renutn i situaciji narodne zašči te v delovnih 
organizacijah in krajevnih skupnost&i. Sprejetih je bilo več pomembnih 
sklepov. Tako bo v najkrajšem času p o t r e b n o izdelati temeljito analizo 
dosežene stopnje organiziranosti ljudske ob rambe in d ružbene 
samozašči te ter pripraviti varnostno oceno delovanja vseh dejavnikov 
^udske ob rambe . Ocenjeno je bilo, da je med temeljnimi 
organizacijami združenega dela in krajevnimi skupnostmi še prešibko 
sodelovanje in je za to narodna zaščita se šibka in nezadovoljiva. 

zk 

O problematiki 
sociabiega varstva 

Danes dopoldne se b o d o v 
Ormožu sestali delegati z b o r a 
združenega dela, d ružba iopo l i t i č -
nega zbo ra in zbo ra krjgevnih 
s k u p n o s t i N a skupnem zasedanju 
s skupščino občinske skupnost i 
socialnega varstva b o d o delegati 
vseh zborov razpravljali o 
p rob lemat ik i socialnega varstva v 
obč in i Ormož . Na ločen ih 
zasedanjih pa b o d o zbor i delega
tov razpravljali še o dodelitvi 
zemljišč tovarni sladkorja v 
izgradnji in o menjavi s tano
vanjske hiše za tovarno sladkorja. 
b.v(Mi b o d o novega č l ana 
Evišnera sveta S O O r m o ž ter 
razpravljali o od loku za financira
nje l judske ob rambe in družbene 
samozašči te . 

Omenili s m o , d a b o d o o 
p ro t t bma t ik i socialnega varstva 
razpravljali vsi delegati. Obč inska 
^ p n o s t s o c i a l n ^ a varstva obči
ne Omiož združuje p e t skupnost i 
in sicer ^ u p n o s t otroškega 
varstva, socialnega skrbstva, po -
kojnindcega in i nva l idnega zava
rovanja, stanovanjsko skupnos t ter 
skupnos t za zaposlovanje. Skup
n o s t socialnega varstva j e b u a 
us t anov^ena v skladu z zakon-

nimi določil i in je obhkovana 
tako, da zajema ce lo tno p o h t i k o 
socialnega varstva v obč in i Ormož . 
Skupšč ina te skupnost i šteje 23 
delegatov in enakopravno od loča s 
skupščino občine Ormož. 

N a območ ju občine Ormož je 
devet otroških vrtcev, ki vkl juču
jejo 4 6 6 o t rok ah 22,45 odst . vseh 
otrok od enega do sedmega leta 
starosti. To jesen b o d o v občini 
vključih še 60 o t rok . Najmočnejše 
varstvo je v Ormožu , kjer j e v 
varstvu vključenih 129 ot rok, 64 v 
Središču ob Dravi, 5 9 v Veliki 
Nedelji, 5 0 v Miklavžu, 4 3 o t rok v 
Ivanjkovcih, 4 3 v Tomažu, na 
Kogu 30 in v Podgorcih 20 o t rok . 

Občinska skupnos t socialnega 
d a b s t v a p a se pr i svojem delu 
a e č u j e še z vrs to drugih pereč ih 
prolAemov. Tako še v e d n o obsfega 
p rob lem oskrbe starejših občanov 
ter poras t a lkohol izma. 

Delegati b o d o na današnjem 
zasedanju vseh zborov še na tanč
neje razpravljah o problemat ik i 
socialnega varstva in sicer b o 
beseda o stanovanjski proble
mat ik i ter o z ^ o d o v a n j u v občini 
Ormož. zk 

Kontinuiteta informiranja na 
vseli podroaili 

Komunisti v Perutnini Ptuj so se v skladu z reorganizacijo 
dblovne organizacije kta 1975 tudi sami reorganizirali. Pred 
tem je v tej delovni organizaciji obstajala ena osnovna 
organizacija ZKS v katero so bili včlanjeni vsi člani ZK, ob 
tem pa so občasno sodelovali tudi komunisti - kooperanti. 

Da bi zvedeh kaj več o novi 
organiziranosti komunis tov , o 
njiliovem delu in nalogah, smo se 
pogovarjali z Jardcom Kosgem, 
sekretarjem sekretariata konfe
rence ZK v mesokombina tu 
Perutnina Ptuj, ki je organizacij
ske spremembe takole orisal: 
„Pred reorganizacijo delovne or
ganizacije sta obstajah v Perutnini 
dve TOZD, t o sta bih T O Z D 
poizvodnja in p redehva in 
TOZD kooperacija Hajdina. Iz 
X)ZD proizvodnja in predelava 
smo v letu 1975 f o r m k a h 5 
TOZD, tako , da j ih je bilo skupaj 
s kooperacijo Hajdina 6, razen 
tega pa še skupne službe. V 
letošnjem letu se je k tem 6 
TOZD priključila še Ptujska 
tiskarna, za to imamo sedaj v 
Perutnini 7 TOZD in skupne 
službe. 

Komunis t i imamo v vsaki 
izmed 7 TOZD osnovno organi
zacijo ZKS, ki tvorijo skupaj 
konferenco ZK. Glede na t o , da 
nas je samo 63 članov ZK nismo 
šli na delegatski sistem, ampak 
tvorijo konferenco vsi člani 
dcupaj. Pred t remi leti nas je bilo 
v Perutnini le 39 komunis tov . 

Glede komunis tov , k i so 
zaposleni v skupnih službah pa 
smo naredili korak naprej , vsaj 
tako se je pokazalo skozi 
delovanje komunis tov . V skupnih 
dužbah namč nismo formirali 
osnovne organizacije ZK, ampak 
smo komunis t e razdelih v posa
mezne TOZD, predvsem zaradi 
tega, ker so to kadrovsko zelo 

močni potenciah, ki p o m a ^ j o 
osnovnim organizacijam po TO
ZD. Prav zaradi tega smo v 
skupnili službah formiraU aktiv 
komunis tov , ki deluje takra t , 
kadar se obravnava problemat ika 
skupnih s lužb." 

Menite, da je takšna organi
ziranost komunis tov v \vaši delov
ni organizaciji pravilna, da ste 
ubrah pravo pot , ko ste se tako 
organiziran? 

„Menim, da je delo v 
osnovnih organizacijah v bistvu 
zaživelo, kajti komunis t i se vse 
bolj ubadajo s p roblemat iko , ki 
se v T O Z D poraja, ob tem pa 
seveda s skupno problemat iko 
kolektiva ko t celote. Prav zaradi 
tega smo doslej imeh 7 članski 
sekretariat konference, ki se je 
rasečno sestajal in tvoril v bistvu 
koordinacijski organ med osnov
nimi organizacijami ZK, dajal 
napotke , t ako da smo v nekem 
smislu tud i kreirali celotno poUti-
ko detovne organizacije. Rekel bi , 
da je tak nač in dela bil pozit iven, 
kajti delo komunis tov je t ako 
zaživelo. In kar j e najbistvenejše, 
pri delu se ni odražal nek 
formski pr is top k izvajanju politi
k e . " 

Menim, da je glede na okrog 
1000 članski kolektiv Perutnine , 
67 komunis tov razmeroma malo . 
Kaj ste v zadnjem času storili 
glede kadrovanja, idejnopoUtične-
ga usposabljanja in osveščanja 
delavcev, da bi sprejeh več 
članov v ZK? 

„Da, tud i na tem področju je 
bila naša aktivnost zelo prisotna, 
^enda^ žal moram ugotovit i , da 
se to ni izražalo toUko v 
številčnem pridobivanju članov, 
smo pa le v zadnjih dveh in pol 
letih skoraj podvojih naše vrste. 
Venomer prihaja do določenih 
zaprek, predvsem pri tovariših, ki 
j ih želimo pritegniti v naše vrste. 
To so neurejene družinske raz-
nere, vpliv staršev na njih, itd. 
Upam, da b o m o v naslednjih letih 
in v b o d o č e storili vse, da bi 
pridobili še več članov. To je 
velika obveza vseh tomunistov v 
Perutnini , kajti iz prakse lahko 
povem, da smo na tem področ ju 
delah več ah rmnj poedinci 
prvenstveno sekretarji OO ZKS, 
kar pa menim, da ni dovolj in 
tudi ne prav, kajti to je naloga 
vsakega komun i s t a . " 

Zanima me, kaj ste komu
nisti v Perutnini konk re tno štorih 
za izvajanje določi l zakona o 
združenem delu? 

„Za komunis te v Perutnini 
zakon o združenem delu ni 
novost, saj smo že p o ustavnih 
amandmajih izvrših reorgani
zacijo. Spomni te se kritik, ki so 
padale na r ačun Perutnine, glede 
tega, zakaj samo dve TOZD. Mi 
smo to takra t pojasnih, leta 1975 
pa smo brez slehernih pritiskov 
in sugestij uredili zadeve. Pa tudi 
sedaj puščamo odpr ta vrata po 
reorganizacgi in nadaljnji dode
lavi v sleherni izmed TOZD. 
Vendar prav zaradi procesa 
proizvodnje v sedanjem obdobju 

ne kaže, da bi sedanje TOZD še 
drobiU. V okviru obstoječih 
TOZD imamo obl ikovane organi
zacijske enote , v teh pa so še 
številne delovne skupine, ki se 
lahko sestajajo občasno , tako 
pride do izraza tudi informira
nost, ki je pri nas m o č n o 
prisotna v vseh s t rukturah od 
mladine, s indikata pa do zveze 
komunis tov, skratka kont inui te ta 
informiranja je zagotovljena na 
vseh nivojih, saj imamo delegate 
vseh TOZD na vseh nivojih, v 
d ružbenopoh t i čn ih organizacijah 
in v organih upravljanja. S tem 
pa ne mislim reč i , da se ne bi 
dalo še kje kaj dodela t i , izbolj
šati. 

Glede dohodkovnih odnosov 
imamo te stvari že urejene leto in 
pol. Glede nagrajevanja po delu 
pa tole. Na nivoju delovne 
organizacije imamo centralno ko
misijo za spremljanje zakona o 
združenem delu, razen tega pa so 
komisije še po TOZD. V teh pa 
so še odbor i , ki se bavijo 
izključno s t ema t iko nagraje
vanja. Osnove za to namreč že 
imamo izdelane. Izbrah smo že 
TOZD, ki bo poskusno obrato
vala po novem sistemu, do 
novembra, s tem, da b o m o do 
decembra tud i v ostalih TOZD 
pripekali t ako daleč , da b o m o 
lahko uvedli dejansko nagraje
vanje po delu, v skladu z do loc ih 
zakona o združenem delu, do 
roka , t o j e do 1. januarja 1 9 7 8 . " 

M. Ozmec 

ZLATA POROKA 
Pred pooblaščenim delegatom skupščine občine Ptuj in matičarjem 

sta v soboto potrdila 50-letnico skupnega življenja zakonca Leopold in 
Magdalena TVSEK, iz Ptuja, Reševa 10. Leopold bo še letos dopolnil 74 
let starosti in je upokojen čevljar, Magdalena pa jih šteje 70. V zakonu so 
se jima rqdili 3 otroci, ki imajo danes 6 vnukov, ob zlati poroki pa jima je 
čestital tudi pravnuk. 

Zaradi obnovitvenih del na magistratu, so minulo soboto opravili obred 
zlate poroke v delavskem domu Franca Krambergerja v Ptuju. 

Foto: Langerholc 

Skupne službe 
tudi za SIS 
s področja 

gospodarstva 
Prihodnji teden se b o d o v Ptuju 

sestali predsednik ^ u p š č i n sa
moupravnih interesnih skupnost i s 
področ ja gospodarskih de javnos t i 
Namen sestanka je , da se 
dogovorno za pr ipravo in orga
niziranje dcupne strokovne službe 
samoupravnih interesnih skup
nosti. Želijo se organizirati na 
podoben način k o t so organi
zirane skupne službe SIS s 
področ ja družbenih dejavnosti. 

mš 

SIS za turizem 
Izvršni odbor obč in*; e tu

ristične zveze P tu j je na seji v 
ponedeljek največ pozornos t i 
posvetil obravnavi predloga za 
ustanovitev samoupravne in
teresne skupnost i z a turizem, k i bi 
n q delovala na območju severo-
vzliodne Slovenije in prispevala k 
hitrejšemu razvoju tur izma na tem 
območju . Predlog so v celoti 
podprU. Na seji p a so govorili še o 
tur is t ičnih pnred i tvah v letošnjem 
letu, ki bi naj bile pod okr i^em 
občinske turist ične zveze, v 
b o d o č e pa pod okr i^em samo
upravne interesne skupnost i za 
tur izem. 

MG 

USPELA AKCIJA POSTAJE 
MILICE PTUJ 

V četrtek, 22. septembra med pe
to in osmo uro zjutraj so miličniki 
postaje milice Ptuj izvedli akcijo v 
cestnem prometu, v kateri so kon
trolirali predvsem, kako spoštujejo 
cestno prometne predpise f)ešci, ko
lesarji in vozniki koles z motor jem. 
Sočasno pa so tudi opozarjali na 
prekrške ostale udeležence v pro
metu. 

Franc Kozel, pomočnik koman
dirja postaje milice Ptuj nam je o 
tej uspeli akciji povedal, da so jo 
izvedli v ožjem centru krajevne 
skupnosti P tu j , v njej pa je sodelo
valo 7 miličnikov. 

Med potekom akcije so ustavili 
in kontrolirali 43 kolesarjev, 23 vo
znikov koles z motor jem in 40 pe

šcev. Razen tega pa so ustavili še 19 
kolesarjev — ot rok , ki so vozili ko
lesa brez nadzorstva staršev oziro
ma drugih odraslih oseb, razen tega 
pa niso imeli kolesarskih izkaznic. 
Vsem tem so miličniki preprečili 
nadaljnjo vožnjo. 

Zaradi storitve prekrškov, nepra
vilnega prečkanja, neupoštevanja 
odredb miličinikov in izsiljevanja 
prednosti voznikov na prehodih za 
pešce, je bilo mandatno kaznova
nih na kraju storitve 24 oseb, 11 pa 
so jih ovadili občinskemu sodišču 
za prekrške zaradi hujših kršitev 
cestnoprometnih predpisov. 

Zaradi lažjih oblik kršitev cest
noprometnih predpisov so opozori
li kar 106 udeležencev v p rometu . 

Na postaji milice Ptuj predlagajo 
naj predavatelji v osnovnih šolah 
opozarjajo o t roke, da ne smejo vo
ziti koles samostojno, če za to ni
majo izpita — kolesarske izkazni
ce. Če pa jo imajo, naj jo vedno 
nosijo s seboj ob vožnji, da lahko 
miličniki to ugotovijo. 

Vse ostale občane pa opozarjajo, 
naj uporabljajo le tiste površine v 
cestnem prometu , ki so njim name
njene, s tem b o m o vsi, ne samo de
lavci milice, prispevali k temu, da 
se bo zmanjšalo število prometnih 
nezgod in promet bo tekel manj 
ovirano. 

M . Ozmec 

ČRNA KRONIKA 
v tednu od 19. do vključno 26. 

septembra 1977 je bilo na oijem 
območju ptujske občine 7 promet
nih nesreč, v katerih so posredova
li miličniki. Pri nesrečah so dobile 
3 osebe teqe telesne poškodbe, kar 
6 pa lažje. 

Glavni vzroki nesreč so bili 
nepravilno zavijanje, izsiljevanje 
prednost i , v injenost in 
nezavarovanje ž ival i . Skupna 
materialna škoda na vseh vozilih 
znaša 83.600 dinarjev. Smrtnih 
žrtev tokrat ni bilo. 

N E P R E V I D N O S T K O L E S A R J A 
V ponedeljek, 19. septembra, ob 

10. uri je prišlo do težje prometne 
nesreče na cesti 11. reda v Kidriče
vem. 

Kolesar Ludvik Trapnik iz Apač 
85 je vozil kolo v smeri proti Ptu
ju. Ko ga je prehiteval voznik 
osebnega avtomobila Jože Skledar 
iz Apač 261, je kolesar nenadoma 
zavi l v l evo . T r č e n j e je b i lo 
neizogibno osebni avtomobil je za
del Trapnika s sprednjim desnim 
blatnikom ter ga zbil po cestišču. 
Kolesar je pri padcu dobil hude 
telesne poškodbe, na vozilu pa je 
za 1000 dinarjev materiahie škode. 

IZSILJEVANJE P R E D N O S T I 

V sredo, 20. septembra ob 12.15 
se je zgodila težja prometna nesre
ča na Volkmerjevi cesti v Ptuju. 

Voznik osebnega avtomobila 
Milan Krajnc iz Budine ni upošte
val prednostne ceste in je v križišču 

z ulico Borisa Kraigherja zaprl pot 
v o z n i k u o s e b n e g a a v t o m o b i l a 
Francu Roginu iz Budine. Prišlo je 
do trčenja, v katerem je dobil lažje 
telesne poškodbe Franc Rogina, 
huje pa se je poškodoval njegov 
sopotnik Ivan Nemec iz Nove vasi 
3. Materialna škoda na vozilih pa 
znaša 55.000 dinarjev. 

Za vozilo Krajnca je bil odrejen 
izreden tehnični pregled, ker bi mu 
naj baje popustile zavore. 

VOZIL BREZ I Z P I T A 

V četrtek, 21 . septembra, 1977 
ob 21 . uri je prišlo do prometne 
nesreče na cesti 1. reda v Budini. 

Voznik motornega kolesa 2 a r k o 
Plazina iz občine Benkovac je vozil 
motorno kolo brez izpita v smeri 
proti Ptuju. Zaradi neprimerne 
hitrosti in pomanjkanja izkušenj z 
motornim vozilom je zapeljal na 
desno stran cestišča, kjer ga je 
zaneslo. Pri padcu je bil Plazina 
lažje telesno poškodovan, njegov 
s o p o t n i k Kadi l M e h a n i č zač . 
s t a n u j o č v Bud in i pa t ež je . 
Materialna Škoda na vozilu znaša 
2.000 dinarjev. 

KONJ V A V T O M O B I L 

V četrtek, 23. septembra 1977 

ob 18.40 se je zgodila v Gorišnici 
dokaj nenavadna prometna nesre
ča. 

Voznik osebnega avtomobila 
Vlado Žmavc iz Maribora je vozil 
prod Ptuju. V Gorišnici pri hišni 
številki 2. je iz dvorišča nenadoma 
pritekel na cesto konj , katerega 
las tn ik je A l o j z K r a b o n j a iz 
Gorišnice 2. Konj je skočil na 
prednji del avtomobila , ga močno 
p o š k o d o v a l , pri t e m pa laž je 
poškodoval še voznika Zmavca. 

— O M 

VINJEN Z A S P A L ZA VOLA
NOM 

V četrtek, 23. septembra je 
postaja milice Ptuj sprejela o i 
občana obvestilo, da nek voznik v 
osebnem avtomobilu MB 853 - 10 
spi za volanom, avtomobil pa je na 
cesti. 

Miličniki so ugotovili, da gre za 
M. Jožeta iz Ptuja , ki je bil pod 
vplivom alkohola tako močno , da 
ni vede l , k a k o je pr i še l z 
avtomobilom na ta kra j . 

Ker je bilo očitno, da ni , ,padel 
iz n e b a " , so miličniki poskrbeli , 
da bo za vožnjo pod vplivom 
alkohola odgovarjal na sodišču. 

— P M 

vreme 
d o nedelje, 9. ok tobra 1977 

Zadnji krajec b o v sredo, 5 . 
ok tobra ob 1 0 2 1 

Napoved: V pe tek , 30. 
septembra bo spremenljivo. V, 
soboto in v nedeljo b o lepo , a 
povečini ob lačno . Od 3. d o 4. 
ok tobra b o lepo. Od 8. do 15. 
oktobra p r ičaku jemo m o č n o 
deževje in nevarnost poplav. 

Nadalini izgledi vremena d o 
3 1 . ok tobra . Od I L do 2 1 . 
ok tobra bo lepo, suho in 
vetrovno. Sledijo pooblači tve , k i 
bodo dale 22. in 23 . ok tobra 
vehko dežja in nevarnost poplav. 
24. in 2 5 . b o še nestabio, vendar 
v glavnem lepo. Od 26. do 3 1 . 
ok tobra in še 1. in 2. novembra 
b o lepo , ugodno vreme. 

Alojz Cestnik 

osebna kronika 
RODILE SO: 

Katarina Kurbos , Lovrenc 111 
— d e č k a ; Tereziga Kramberger, 
Svetinci 42 — Terez^o ; Jožefa 
Petrovič , Zg. Hajdina 146 -
Mojco; Alojzija Magdič, Pršetinci 
33 — Suzano ; Zdravka Kuhar ic , 
Obrez 26 - Boštjana; El izabeta 
Krajnc, Mezgovci 8 - d e č k a ; 
Marija Jaušovec, Borovci 39 -
Mar t ino ; Majda Gcrečnik, 
Kidričevo 58 — Suzano ; Angela 
Doki, Č a r m a n o v a 1 - d e č k a ; 
Anica Dovečar, Senik 31 -
d e k h c o ; Anica Klobučar , 
Tmbarjeva 11 - Aljoša; Marija 
Fihpič , Sakušak 74 - d e č k a ; 
Marija Lazar, Sodinci 48 -
Jadranko in Valeri jo; Rozahja 
V u č a k , Skorba 41 - dekl ico ; 
Ivanka ŠHak, Nova vas 24 -
Bernard k o . 

P O R O K E : 
Rudolf Papst , Erjavčeva p o t 3 

in Cvetka Brodrgak, Po t rčeva 
5 0 / a ; Emerili Pohar ič , Pacirge 8 
in Genovefa Muhič , Pacinje 8; 
Dušan Hvaleč, Grajska 1 in Slavica 
Ciglar, G^zcrjeva 17 ; Marjan 
Žuran , Zasadi 5 in Marija Cvetko , 
Polenšak 5 1 ; Jožef Plohi , Stojnci 
115 in Sonja Z n i d a r i č , Muret inci 
3 6 / a ; Milan Klajnšek, Ptujska gora 
101 in Majda K o k d , Ptujska gora 
4 6 ; Zvonimir Mere, Sp. Hajdina, 
Povodnova 10 in Majda Medved, 
Župeč ja vas 4 6 ; Nlilan Mcger, 
Bukovci 82 in Marija Ambrož , 
Muretinci 32. 

UMRLI S O : 
Stanislav Sprah, Volkmerjeva 

10, roj. 1914, umri 18. s e p t 
1977; Boštjan Emerš ič , Barislovci 
24, roj. U . s e p t 1977, umrl 17 . 
s e p t 1 9 7 7 ; An ton Meznar ič , 
Gmškovec 4 6 , roj . 1 9 0 5 , u m r i 16. 
sept. 1 9 7 7 ; Franc Bombdc , 
Murkova 5, roj. 1887, umr i 19. 
s e p t , 1977; Ivanka Laš ič , 
Središče, Slovenska 4 1 , roj . 1901 , 
iimria 82. sept . 1 9 7 7 ; Alojz 
Špindler, Bunčani 7, Ljutomer , 
roj. 1914, umri 22. s e p t 1977; 
Terezija Klajnšek, Si tez 1 1 , roj. 
1900, umr ia 23 . sep t . 1977 ; 
Antonija P e m e k , V idem 19, roj . 
1892, umr ia 26. s e p t 1977 ; 
Marija C e h , Žabjak 37 , roj . 1908, 
umrla 23 . s e p t 1977 . 

TEDNIK 
izdaja zavod za časopisno in 
radijsko dejavnost R A D I O - T E D -
N I K 6 2 2 5 0 P tu j , VoSnjakova 5, 
poštni predal 9 9 . Ureja uredniški 
odbor , glavni urednik M I H A E L 
G O B E C , odgovorni urednik 
F R A N C F I D E R S E K . Uredništvo 
in uprava R a d i o - T e d n i k a te le fon 
( 0 6 2 ) 7 7 - 0 7 9 in -77-226. Celoletna 
naročn ina znaša 1 5 0 dinarjev, za 
tu j ino 2 5 0 dinarjev. Ž i r o račun 
S D K Ptuj 5 2 4 0 0 - 6 0 1 - 1 O 6 A 0 -
Tiska Č G P Mar iborsk i t isk. Na 
podlagi zakona o obviavftevar.ju 
pro izvodov in stori tev v prometM 
spada T E D N I K m e d pro izvode, z' 
katere se ne p laču je temel jn i 
davek o d p r o m e t a pro izvodov. 


